
سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم
 در نظر دارد به استناد مجوز هیات مدیره سازمان، تجدید مزایده پارکینگ عمومی 
خودرو  و موتور سیکلت امام صادق)ع( واقع  در میدان روح ا... را به شرح ذیل و 
به مدت یکسال شمسی بصورت اجاره از طریق مزایده عمومی به شرکت واجدالشرایط 
واگذار نماید. لذا متقاضیان می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت و تحویل اسناد 
و شرکت درتجدید مزایده، از تاریخ نشر آگهی به جز ایام تعطیل تا پایان وقت اداری 
مورخه1400/9/11 به نشانی قم، بلوار غدیر، جنب تالار آرین، واحد امور قراردادهای 

سازمان مراجعه و در صورت نیاز با شمارۀ تلفن : 32425436 تماس حاصل فرمایند.
توضیحات : 

 میزان سپرده شرکت در مزایده آن مبلغ )به عدد(: 100.000.000 ریال )به حروف(: 
یکصد میلیون ریال می باشد که شرکت کنندگان باید میزان سپرده شرکت در مزایده را 
بصورت ضمانتنامه بانکی با اعتبار سه ماه و به نام سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری 
قم یا فیش  واریز نقدی به حساب سپرده با شمارۀ 100789426557 نزد بانک شهر 

شعبه سالاریه به نام سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم ارائه نمایند.
هرگاه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به ترتیب 

ضبط خواهد شد. 
هزینه کارشناسی و درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد. 

سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادها مختار است.
در  سازمان،  محل  در  مورخه1400/9/13  صبح   10 ساعت  رسیده  پیشنهادات 

کمیسیون مزایده مطرح و پس از بررسی و کنترل اسناد، برنده مزایده اعلام خواهد شد.
سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج است.

آگهی مزایده  عمومی)نوبت اول(

شناسه آگهی:1227424

روزنامه

آیت الله اعرافی در جمع حوزویان ورامین:

مسئولان گره های زندگی 
مردم را باز کنند

معاون اداره کل محیط زیست استان قم اعلام کرد:

کاهش 60درصدی روزهای پاک دراستان قم

رسانی  خدمت  لزوم  بر  تاکید  با  علمیه  های  حوزه  مدیر 
خود  عهد  بر  باید  مسئولین  گفت:  مردم،  به  مسئولین 
چه  هر  است  افتاده  مردم  کار  در  که  هایی  گره  و  بمانند 
در  شنبه،  روز  اعرافی،  علیرضا  الله  آیت  شود.   باز  زودتر 

امام  علمیه  مدرسه  در  ورامین،  طلاب  و  روحانیون  جمع 
صادق)ع(، طی سخنانی بیان کرد: ورامین پیشگام حرکت 
های بزرگ در انقلاب اسلامی بوده است، شهیدان عالیقدر 
دیار 15 خرداد از پیشگامان دفاع از مرجعیت و انقلاب و 
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دادستان عمومی و انقلاب قم خبرداد:

کاهش 70درصدی ورودی پرونده  های 
تصادفات به دستگاه قضایی 

این کاهش با استفاده از ظرفیت شورای حل اختلاف صورت گرفته است
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رئیس هیئت ژیمناستیک استان قم در گفت و گو با »ایمان« مطرح کرد:

گرانی تجهیزات و بودجه کم مهمترین چالش های هیئت ژیمناستیک

دادستان عمومی و انقلاب قم با اشاره به کاهش حدود 70 
قضایی  دستگاه  به  تصادفات  پرونده های  ورودی  درصدی 

رسیدگی  در  اختلاف  حل  شورای  ظرفیت  از  استفاده  با 
به این پرونده ها گفت: تسریع در رسیدگی و پرداخت دیه 
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عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم گفت: در منطقه پردیسان باوجود 
ازجمله  فرهنگی  و گسترش سرانه های  ایجاد  نفر جمعیت  از 200 هزار  بیش 
کتابخانه های عمومی مستلزم اهتمام ویژه مسئولین است. نرجس نیازمند در 
حضور  با  که  قم  استان  کتابدار«  و  کتاب خوانی  »کتاب،  روز  بزرگداشت  مراسم 
کتابداران، برگزیدگان هفته کتاب و جمعی از مسئولان فرهنگی استان در تالار 
غدیر اداره کل کتابخانه های عمومی برگزار شد، افزود: با توجه به طرح های جهش 
مسکن که قرار است در این منطقه قم انجام بگیرد؛ ضرورت افزایش سرانه های 

عضوهیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم تاکید کرد:
 لزوم توجه به گسترش سرانه های فرهنگی در پردیسان
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راه اندازی  از  قم  شهرداری  ورزشی  و  هنری  فرهنگی،  سازمان  مدیرعامل 
فرهنگسرای مجازی خبر داد و گفت: این فرهنگسرا به زودی افتتاح و به ارائه 
خدمات فرهنگی می پردازد. ابوالقاسم مقیمی با بیان اینکه یکی از نیازهای اساسی 
شهر قم ارائه خدمات فرهنگی در بستر فضای مجازی است، اظهار داشت: ارائه 
برنامه های فرهنگی در بستر فضای مجازی به عنوان یکی از کمبودهای جدی و 
حلقه های مفقوده شهر، یک ضرورت است. وی خاطرنشان کرد: با تمهید صورت 
گرفته، نیازمندی هایی که امکان ارائه خدمات در بستر فضای مجازی در شهر را 

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم:
 فرهنگسرای مجازی قم به زودی راه اندازی می شود
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معاون فرهنگی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تاکید کرد:

لزوم تسریع درحل مشکلات
 شهرک صنعتی چاپ و نشر قم 

نباید کارواگذاری زمین وخرید تجهیزات متوقف شود
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واقعیت هایی غیرقابل انکار و کاملا ملموس؛

شرایط مذاکرات را درک کنیم
دور جدید مذاکرات هسته ای با تیم جدید مذاکره کننده 
ایرانی به ریاست علی باقری کنی، معاون سیاسی وزیر امور 

خارجه، به زودی در وین از سر گرفته خواهد شد. مذاکراتی که طرف ایرانی اصرار دارد آن 
را مذاکره برای لغو تحریم ها بنامد. 

شرایط جدید مذاکرات ایران با طرف های برجام است. در طول چند سال گذشته که 
دولت قبلی امریکا از برجام خارج شد ایران پیشرفت های تازه ای را در زمینه هسته ای آغاز 
کرده که گرانبهاست و می تواند دست ایران را در مذاکرات پر نشان دهد، از غنی سازی 60 
درصدی گرفته تا تولید فلز اورانیوم و همچنین افزایش ذخایر اورانیوم غنی شده همگی 
پیشرفت هایی است که ایران را می تواند با دست پر به مذاکرات برگرداند. در عین حال که 

واگذار کردن ارزان آنها می تواند برایمان گران تمام شود.
در عین حال مساله اقتصادی جاری در کشور نیز مطرح است که باید به صراحت گفت 
کشور دیگر تحمل فشار بیش از این را ندارد. دولت همه تلاش خود را هم بکند که اقتصاد 
را سامان دهد نمی تواند این واقعیت را نادیده بگیرد که بخش عمده ای از ساماندهی 
اقتصادی به بهبود جایگاه بین المللی ایران و مناسبات اقتصادی اش با جهان خارج 
بازمی گردد که در حال حاضر چه بخواهیم چه نخواهیم به برجام و رفع تحریم ها مرتبط 
است. از سوی دیگر، شرایط منطقه ای ایران نیز دست خوش تحول شده است. بعد از 
خروج مفتضحانه ایالات متحده از افغانستان که رسما کشور را دو دستی تقدیم گروهی 
کرد که 20 سال با آن می جنگید، مرزهای شرقی ما ناامن تر از همیشه شده است. هنوز 
نمی توانیم پیش بینی کنیم که افغانستان جدیدی که تحت کنترل طالبان است قرار است 
چگونه مناسباتی را با ایران تعریف کند، اما می توانیم نگران باشیم که این افغانستان با این 
گروه که حامیان آن برای همه روشن است با طرز فکری که دارد و ایدئولوژی که دنبال می 
کند، چه بسا روزی رفتارهای ایذایی علیه ما در پیش بگیرد، حتی اگر این رفتار با تحریک 
خارجی انجام شود. مضافا بر آن، هزینه هایی که موج پناهندگان می تواند بر وضعیت 

اقتصادی و اجتماعی سخت ما تحمیل کند. 
در مرزهای غربی نیز وضعیت از این بهتر نیست. در شمال، دولت آذربایجان که سرمست 
از پیروزی یک سال پیشش در برابر ارمنستان است و به حمایت های تمام و کمال ترکیه 
اردوغان و اسرائیل و پاکستان غرّه شده، برای ایران خط و نشان می کشد و حتی ابایی 
از تهدید تمامیت ارضی کشور ندارد. تا آنجا که حتی رئیس جمهوری ترکیه در خاک 
آذربایجان ایران را به سخره می گیرد و تهدیدهاست که بیان می کند. این صحیح است که 
با رایزنی های چند هفته اخیر میان تهران با باکو و آنکارا و تلاش برای رفع سوء تفاهم ها و 
همچنین سفر مولود چاووش اوغلو، وزیر امور خارجه ترکیه و سفر قریب الوقوع رجب طیب 
اردوغان به تهران تا اندازه ای فضا تلطیف شده است، اما هیچ تضمینی نیست که در آینده 
در صورتی که فضای بین المللی علیه ایران تشدید شود، مجددا بدرفتاری آنها را شاهد 
نباشیم.  در عراق، به روشنی می بینیم که برای نخستین بار بعد از سقوط حکومت بعث، 
انتخابات در این کشور به یک مساله امنیتی و بحران سیاسی تبدیل شده است. اتفاقی که 
می تواند قبل از همه ایران را تحت فشار بگذارد و بعید نیست با تشدید بحران فضا را برای 
ایران تنگ تر کند.  این صحیح است که مذاکرات ایران و عربستان و امارات متحده عربی 
و حتی مصر و اردن به ریل صحیح افتاده و پیشرفت هایی خوبی داشته است، اما تجربه به 
ما می گوید نباید حتی به توافقاتی که بعد از مذاکرات صورت می گیرد، دل خوش کرد چرا 
که تحت هر شرایطی هر اتفاقی می تواند بیفتد. کما این که در گذشته بارها میان ایران و 
عربستان پیام های دلگرم کننده رد و بدل شد اما ناگهان طرف عربستانی نظر خود را تغییر 
داد و کانال های ارتباطی را قطع کرد. شکی نیست که سیاست های کشورهای عربی در 
اکثر عرصه ها از جمله در مورد ایران با جهت دهی های واشنگتن تنظیم می شود. این که 
به روسیه و چین هم دل خوش باشیم و فکر کنیم آنها به جای ما از منافعمان دفاع می کنند 
نیز خواب و خیالی بیش نیست. روسیه و چین همواره – مثل هر کشور دیگری در دنیا – قبل 
از هر چیز منافع خود را در نظر می گیرند بعد مناسبات سیاسی و دیپلماتیک خود را با 
کشورهای دیگر تعریف می کنند. بنابراین اگر گمان کنیم می توانیم در مذاکرات پیش رو با 

حمایت روسیه و چین سنبه پرزوری داشته باشیم، توهمی بیش نیست. 
بنابراین مذاکره کنندگان تیم جدید هسته ای کشورمان باید درک کنند که مذاکراتشان 
سخت و پیچیده است. استفاده از تجربیات تیم های قبلی می تواند کمک شایانی به آنها 
کند حتی اگر درصدد باشند برنامه ای متفاوت را پیش ببرند. مذاکرات هر چه طولانیتر 
شود می تواند انگیزه های طرف مقابل از مذاکره را کمرنگ کند و این مساله می تواند 
پیش از همه خود ما را تحت تاثیر قرار دهد. مذاکرات واقعا نباید کش دار و مذاکره برای 
مذاکره باشد بلکه به طور واقعی باید مذاکره برای رسیدن به نتیجه در کوتاهترین زمان 

ممکن باشد.
روزنامه نگار

استاندار قم در پیامی به مناسبت هفته بسیج:

 بسیج پشتوانه قدرتمند کشور است
استاندار قم در پیامی به مناسبت 
هفته بسیج آورده است: بسیج مظهر 
عظمت ملت، سمبل عزت و هیمنه 
نظام و پشتوانه قدرتمند کشور است 
که با درایت و هوشیاری امام خمینی 
شکل گرفت و با هدایت های داهیانه 
و  بالندگی  به  رهبری،  معظم  مقام 

کمال رسید. 
روابط  شنبه  عصر  گزارش  به 
سید  پیام  قم،  استانداری  عمومی 

محمد تقی شاهچراغی ادامه یافته است: بسیج نهاد ارزشی الهام گرفته از اندیشه و 
فرهنگ ناب اسلامی و برخوردار از عناصر ارزشی و انقلابی که از ابتدای تشکیل، مقتدرانه 
و با صلابت در خط مقدم صیانت و پشتیبانی از اصول، آرمان ها و ارزش های انقلاب 
اسلامی و مقابله با تهدیدات دشمن قرار داشته و ماموریت های بزرگ و سرنوشت سازی را 

یکی پس از دیگری با موفقیت و سربلندی به سرانجام رسانده است.
پیام حاکیست: نیروی الهی بسیج علاوه بر دوران دفاع مقدس که اوج جانفشانی و 
ایثارگری های بسیجیان سلحشور را در آن شاهد هستیم، در طول سالیان متمادی از 
شکل گیری خود، به عنوان بازوی پرتوان ملت، حضوری کارآمد و تاثیرگذار در عرصه ها 
و صحنه های مورد نیاز با محوریت فعالیت های فرهنگی، سازندگی و محرومیت زدایی از 
مناطق محروم و کم برخوردار کشور و یاری رسانی به مردم در بحران ها و حوادث به ویژه 

عرصه مقابله با ویروس منحوس کرونا داشته است.
پیام می افزاید: امروز نیز با درک شرایط حساس کنونی می کوشد تا با ایفای شایسته 
رسالت های محوله و تقویت مولفه های وحدت زا، مسیر تعالی، پیشرفت و عزت و اقتدار 

روزافزون کشور و تحقق گام دوم انقلاب اسلامی را بیش از پیش هموار سازد.
استاندار قم در بخشی از این پیام خاطرنشان کرده است: ضمن گرامیداشت چهل و 
دومین سالگرد تاسیس شجره طبیه بسیج و نثار درود خالصانه خویش به روح پرفتوح 
بنیان گذار بسیج مستضعفین و شهدای بسیجی، فرارسیدن هفته مبارک بسیج را به 
همه بسیجیان دلاور، تبریک عرض نموده و عزت، عظمت و سربلندی روزافزون اسلام 
و مسلمین و همه بسیجیان مخلص را در پرتو توجهات خاصه حضرت ولی عصر )عج( و 

تدابیر حکیمانه فرماندهی معظم کل قوا از درگاه خداوند منان مسالت دارم.
اول آذرماه روز بسیج مستضعفان نامگذاری شده، و هر ساله همزمان با این مناسبت 

برنامه هایی به مدت یک هفته در کشور اجرا می شود.
 

با حضور معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ؛

مجموعه ۱0 جلدی آثار علامه طباطبایی
 در قم رونمایی شد

 
آیین رونمایی از ۱۵0 عنوان کتاب چاپ اول موسسه بوستان کتاب و مجموعه ۱0 
جلدی آثار علامه طباطبایی، روز شنبه با حضور معاون امور فرهنگی وزارت فرهنگ و 

ارشاد اسلامی برگزار شد. 
معاون امور فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در این آیین بیان کرد: علامه 
طباطبایی عالم زمان بود و هر آنچه که از علامه باقی مانده قابل استفاده و منشا خیر 

و برکت است.
یاسر احمدوند ابراز داشت: در دوره جدید تلاش خواهیم کرد تا با کمک های وزارت 

فرهنگ و ارشاد اسلامی، موسسه بوستان کتاب تقویت شود.
مدیر موسسه بوستان کتاب قم نیز  افزود: صدها کتاب در حوزه های مختلف تاکنون 

توسط موسسه بوستان قم به چاپ رسیده است.
محمدباقر انصاری اضافه کرد: در سال های اخیر، هر سال ۱20 پژوهش جدید چاپ 
و منتشر شده است و در صورتی که مشکلات کاغذ نبود می توانستیم این رقم را به 2۵0 

عنوان کتاب برسانیم.
مدیر موسسه بوستان کتاب قم با اشاره شخصیت علامه طباطبایی، بیان کرد: این  
موسسه ۵0 اثر در خصوص علامه طباطبایی منتشر کرده است که 2۱ اثر از این بین به 

کوشش مرحوم خسروشاهی انجام گرفته است.
عضو مجلس خبرگان رهبری نیز در این آیین، بیان کرد: بسیاری از مسائل سخت 
فلسفی و دینی مانند خلود در جهنم که دیگران نتوانستند در خصوص آن نظری بدهند، 

توسط علامه طباطبایی به زیبایی بیان و تفسیر شده است.
به گفته آیت الله احمد بهشتی، در حکمت متعالیه مباحث زیادی است که منقبض 

شده که این مسائل توسط علامه طباطبایی بسط و شرح داده شده است.

سیدعلی موسوی خلخالی*

سخنگوی شورای نگهبان :

صنعت خودرو باید ساماندهی شود
استاندارقم در پیامی به مناسبت هفته بسیج:

 بسیج پشتوانه قدرتمند کشور است
استاندار قم در پیامی به مناسبت 
هفته بســیج آورده اســت: بسیج 
مظهــر عظمــت ملــت، ســمبل 
عــزت و هیمنــه نظام و پشــتوانه 
قدرتمند کشــور است که با درایت 
و هوشــیاری امام خمینی شــکل 
گرفــت و بــا هدایت هــای داهیانه 
مقام معظم رهبری، به بالندگی و 
کمال رسید.  به گزارش عصر شنبه 
روابط عمومی استانداری قم، پیام 

1 2

رئیسی در ستاد ملی مقابله با کرونا:

ممنوعیت تردد شبانه لغو شود
 سخنگوی شورای نگهبان 
درباره مصوبــه اخیر مجلس 
درباره واردات خودرو، گفت: 
صنعت خودرو باید ساماندهی 
شــود و خــودرو باید با قیمت 
مناسب و با کیفیت در اختیار 
مردم قرار گیرد. هادی طحان 
نظیف، روز شنبه در نشست 
خبــری دربــاره مصوبه اخیر 
مجلس درباره واردات خودرو، 

 رییــس جمهــوری دغدغه 
اصلــی دولــت را صیانــت از 
جان مردم عنوان کرد و گفت: 
بــه واکسیناســیون  با توجه 
تردد  ممنوعیــت  عمومــی، 

شبانه در شهرها لغو شود. 
آیت الله سید ابراهیم رییسی 
روز شنبه در جلسه ستاد ملی 
مقابله با کرونا با گرامیداشت 
هفته بسیج و تجلیل از روحیه  2



یکشنبه-30 آبان ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 25394

خروش زاینده رود
اگر زاینده رود نبود، اصفهان کویری را نصف جهان 
لقب نمی دادند. اگر زاینده رود نبود، سی و سی پلی 
نبود. زاینده رود بود که هنرمندان از گوشه کنار ایران 
دوست داشتند هنرشان را در جایی به نمایش بگذارند 

که دیده می شود. در بین گویش های فارسی، اصفهانی ها از جمله مردمانی هستند 
که با افتخار اصفهانی صحبت می کنند؛ چون کسی که خانه اش کنار زاینده رود 

است، گویشی خوش آهنگی هم دارد.
برای ما گیاهشناس ها زاینده رود صدها معنای نهفته دیگر دارد. اگر زاینده رود نبود، 
تالاب گاوخونی هم نبود. گیاهان شور دوست منحصر به فردی - که اتفاقا یکی از 

از آنها از ورزنه به نام سالیکورنیا پرسیکا را خودم نامگذاری کرده ام – خلق نمی شد.
اما زاینده رود قربانی شد. زاینده رود قربانی سیاست های توسعه ای کشاورزی خارج 
از توان طبیعی و آب دزدی های بالا دست رودخانه، انتقال آب و آب دزدی صنایعی 
شد که نتیجه اش آلوده کردن اصفهان در کنار اراک به عنوان دوقلوی آلوده ترین 
شهرهای ایران مرکزی. توسعه بیمار گونه شهر هم چون شهرهای دیگر بد قواره ادامه 
یافت و تتمه آبی هم که در زیر زمین بود برای چمن کاری و تامین آب خانه هایی پمپاژ 

کردند تا اصفهان در معرض سنگین ترین عواقب فرونشست زمین قرار گیرد.
اما همه این اتفاق ها، مسیر اشتباه سیاست های توسعه ای ناپایدار را نه تنها تغییر 
نداد که همچنان با سرعت آن را ادامه می دهند. همین تازگی بود که بر اساس 
مشاهدات خودم از یک فاجعه پنهانی کمی دورتر در نزدیکی گچساران رونمایی 
کردم. سد چم شیر را در آخرین ماه های ساخت در سازند گچساران دیدم. متاسفانه 
چراغ خاموش دارند در بحرانی ترین نقطه کشور سدی می سازند که با ساخت آن 
دریاچه ای شور ساخته می شود که به زعم سازندگان از ریختن آب به خلیجی که 
نامیم جلوگیری کنند. سد تنگ سرخ، سد مارون 2، سد  همیشه فارسش می 
شفارود، سد لاسک، سد هراز، سد کانی سیب و ده ها پروژه ی ویرانگر انتقال آب 
همه نشان از اعلان جنگ فن سالاران بالا شهر نشین تهران و یا تاثیر گذاران منافع 

منطقه ای علیه یکیارچگی زیستی ایران دارد.
نقشه ایران با همه رنگ هایش - که نشان از تنوع قومی، تنوع اقلیمی و طبیعی دارد 
- فقط و فقط به کمک رودخانه هایش به هم پیوسته مانده است. آنهایی که برایشان 
امنیت و یکپارچی این سرزمین مهم است دشمنان این سرزمین را در آن سوی مرزها 
جستجو نکنند. دنیای گسیل نیرو به کشورهای تمام شده است. امروز دشمنان 
واقعی این منطقه کسانی هستند که رودخانه ها، یعنی شبکه های زندگی را در فلات 

ایران و خاورمیانه می خشکانند.
حرکت مسالمت جویانه 2۸ آبان ۱۴00 را نه از آن مردم اصفهان که از آن مردم ایران 
بدانیم. ما همه به یک سرزمین تعلق داریم و آرزوی ما سلامت و آرامش و همزیستی 
در کنار هم است. من در سال های جنگ در خوزستان پژوهش می کردم. خیلی 
جوان بودم، زمین های خوزستان اغلب در اجاره اصفهانی ها بود. آنها در ماه های 
زمستان صیفی جان و سبزیجات می کاشتند. کسی به اصفهانی ها بد نمی گفت. 
خوزستانی ها خوشحال بودند که اصفهانی های زرنگ می آیند و سرزمین شان را 
سبز می کنند و آنها سوار بر لنج یا قایق ماهی گیری می کنند. اما این روزها نشانی 
از این مهربانی بین آنها نیست. هر خوزستانی می نالد از انتقال آب و نفرین می کند 
دیوان سالاران آبی کشور را که چگونه دو استان تمدن ساز کشور را نسبت به هم بدبین 

کردند.
کاملا بدیهی است که از امروز به بعد هم در رسانه ها و هم در اتاق های تصمیم گیری؛ 
خروش 2۸ آبان مورد بحث خواهد بود. بدترین رویکرد این خواهد بود که بیایید باز با 

انتقال آب، استخوان گنده تری لای این زخم بگذاریم.
اگر از من بپرسند که راه حل این بحران چیست خیلی ساده می گویم، دست 
وزارت نیرو و شرکت های تابعه را از رودخانه ها کوتاه کنید و سازمان حفاظت محیط 
زیست را موظف به زنده کردن رودخانه ها کنید. اگر صنعتی به آب نیاز دارد ببرید 
آنجا که آب هست، نه تلاش کنید که آب را به جایی ببرید که دوست دارید صنعت 
بپا کنید، آن هم صنایع به شدت آب بر و تولید کننده گازهای گلخانه ای. آنچه گفتم 
ترجمه ساده آمایش سرزمین است. این یادداشت را با این بند 6 از نامه اخیرم به 
ریاست سازمان حفاظت محیط زیست به پایان می رسانم که بماند در تاریخ: "یکی 
از بزرگترین علت های بحران آب و تخریب محیط زیست در ایران، نبود نظارت کامل 
بر اکوسیستم های رودخانه ای است که علاوه بر آسیب به تنوع زیستی باعث بروز 
تالابهای کشور خشک  از  سیلاب های ویرانگر شده است. در حالی که بسیاری 
حاکمیت  هستند.  رودخانه ها  ما،  داخلی  آبی  زیستبوم های  مهمترین  شده اند، 
وزارت نیرو بر رودخانه ها هرگز به نفع این شاهرگ های حیاتی سرزمین نبوده و تعدی 
به حریم آنها، برداشت شن و ماسه، از بین بردن پوشش گیاهی، رها کردن پساب و 
زباله به داخل آنها، سدسازی و جاده سازی های بی ضابطه از نمونه های بارز ناشی از 
سوءمدیریت وزارت نیرو است. در تغییر ساختار سازمان حفاظت محیط زیست، تغییر 
و اصلاح مدیریت اکوسیستم های رودخانه ای، تعیین محدودۀ حفاظتی، و اقدام برای 

احیای آنها تأثیر بسیاری در بهبود شرایط زیستی کشور خواهد داشت".
* استاد دانشگاه تهران

  

با حضور معاون وزیر ارشاد:

ناشران و مولفان درگذشته ناشی از کرونا 
تقدیر شدند

بزرگداشت ناشران و مولفان درگذشته ناشی از بیماری کرونا عصر روز شنبه  طی 
برنامه از با عنوان سوگ اهل قلم عصر امروز با حضور حضور معاون فرهنگی وزارت 

فرهنگ و ارشاد اسلامی در اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم برگزار شد.
سید موسی حسینی کاشانی  دراین مراسم  اظهار داشت: دکتر احمدوند به بنده 
پیشنهاد کردند که از فعالیت های نویسندگان قمی که در دوران کرونا جان خود را از 

دست دادند، طی مراسمی تقدیر به عمل آید.
وی افزود: جایگاه ویژه نشر قم در کشور بر کسی پوشیده نیست و داشتن مقام اول 
تولید کتاب دینی، داشتن بیش از ۱۴00 ناشر، میانگین عناوین بیش از ۱0 هزار 

کتاب در سال و غیره از افتخارات مهم استان قم به حساب می آید.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: در دو سال گذشته عزیزان 
فرهیخته ارزشمندی را از دست دادیم و کرونا این عزیزان را از ما گرفت؛ وظیفه ما این 

است که ادای دین به این عزیزان داشته باشیم.
حسینی کاشانی عنوان کرد: اصلی ترین دلیل دکتر احمدوند برای حضور در قم 

ادای دین به این عزیزان از دست رفته است.
در بخشی از این برنامه دبیر مجمع کتاب های تخصصی استان قم )مکتا( به بیان 

نکاتی درباره اندوه از دست دادن نویسندگان فقید دوران کرونا پرداخت.
در انتهای این برنامه یاسر احمدوند عنوان کرد: جامعه کتاب جامعه ای محترم بوده 
وممکن است در بخش های مختلف کشور ناشران لزوما نویسنده نباشند و این یک 

پیشه و شغل برای آن ها باشد؛ اما در قم عمده ناشران خودشان اهل قلم هستند.
معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد گفت: من متولد قم هستم و نسبت به 
قلم  اهالی  استان  این  در  هستم؛  مطلع  فرهنگی  بخش  در  استان  این  اهمیت 
ارزشمندی رشد کرده اند و امیدواریم راه نویسندگان ارزشمند قمی که در دوران کرونا 
از دنیا رفتند، پررهرو باشد. گفتنی است در انتهای این برنامه آقایان علامه، زاهدی، 
سید تاج الدینی، محسن بیدارفر، کتبی و حجج اسلام والمسلمین صحفی و هاشمی 

شاهرودی و تعدادی دیگر از فرهیختگان تجلیل به عمل آمد.

رئیس مؤسسه بوستان کتاب خبرداد؛

رکورد چاپ ۸ هزار عنوان کتاب از سوی 
مؤسسه بوستان کتاب

رئیس مؤسسه بوستان کتاب با بیان این که در یک سال گذشته ۱۵0 عنوان اثر 
چاپ اول از سوی این مؤسسه منتشر شده است، از رکورد چاپ ۸ هزار عنوان کتاب 

به صورت مسلسل از سوی این مؤسسه خبر داد. 
محمدباقر انصاری روز شنبه در آیین رونمایی از ۱۵0 عنوان کتاب چاپ اول مؤسسه 
بوستان کتاب و مجموعه ۱0 جلدی آثار علامه طباطبائی)ره( که در سالن خواجه 
نصیر الدین طوسی ستاد دفتر تبلیغات اسلامی برگزار شد، اظهار داشت: مؤسسه 
بوستان کتاب در حیات ۴0 ساله خود بالغ بر ۳200 عنوان کتاب در ۱6 موضوع از 
علوم انسانی و اسلامی چاپ و منتشر کرده و در کنار بازچاپ ها، امروز به رکورد چاپ 

هشت هزار عنوان به صورت مسلسل و پیاپی رسیده است.

اخبار

دبیرکل حزب مجمع ایثارگران انقلاب اسلامی :

باید در قانون مدیریت تعارض منافع 
محدودیت جدی ایجاد شود

دبیرکل حزب مجمع ایثارگران انقلاب اسلامی با اشاره به نقش تعارض منافع در شکل 
گیری فساد، گفت: اگر قوانین از جمله مدیریت تعارض منافع به درستی اجرا شوند، 

بسیاری از فسادها، رانت ها از بین می رود. 
جواد امام با بیان اینکه وضع قانون برای جلوگیری از تعارض منافع حتما برای مقابله 
با فساد و رانت موثر است، اظهار کرد: ما از جمله کشورهایی هستیم که در این زمینه 
کاستی داشته و معطل کرده ایم  و نتیجه در شاهد بروز فساد در دستگاه اداری هستیم.
وی در ادامه افزود: مهمتر از وضع قانون، اجرای دقیق آن است. ما پیش از این، 
قانون منع مداخله کارکنان در معاملات دولتی هم داشته ایم، اما این  قوانین به درستی 
اجرا نشده اند. اگر این قوانین و از جمله مدیریت تعارض منافع به درستی اجرا شوند، 
بسیاری از فسادها، رانت ها و اصطکاک منافع عمومی و شخصی از بین می روند، زیرا 
در این زمینه تاکنون آسیب زیادی دیده ایم. این فعال سیاسی با بیان اینکه باید بین 
تصمیم گیران، مجریان و بهره برداران مرز مشخصی وجود داشته باشد، تاکید کرد: نباید 
این سه ضلع با یکدیگر منافع مشخصی داشته باشند، زیرا اگر منافع مشترک داشته 
باشند، زمینه فساد شکل خواهد گرفت. امام همچنین با بیان اینکه باید در قانون 
مدیریت تعارض منافع محدودیت جدی ایجاد شود، خاطرنشان کرد: بحث من درباره 
یک جریان سیاسی نیست، بلکه این موضوع به کل نظام اداری کشور بازمی گردد. نمی 
شود قانونی وضع شود اما به درستی اجرا نشود یا مسئولی، فامیل خود را بر دستگاهی 
منصوب کند که قرار است آن دستگاه بر دستگاه همان مسئول نظارت کند. وی گفت: 
قوانین باید سفت و سخت اجرا شود و قانون فصل الخطاب باشد، نه اینکه با توجیهاتی، 
آن قانون ناقص اجرا شود. در حال حاضر یکی از مشکلات ما این است که قوانین معطل 
مانده و با تفسیرهای شخصی کارآمدی خود را از دست داده است. وی با بیان اینکه 
تعارض منافع در عرصه سیاسی  به دلیل لغزش زیادی که می تواند ایجاد کند، از اهمیت 
فراوانی برخوردار است، اظهار کرد: تعارض منافع در این حوزه نمونه های متعددی دارد 
مثلا سیاست مداری که در شرایط گفتن حرف حق اما علیه هم حزبی های خود قرار 
دارد یا مدیری که در شرایط انتخاب میان تلاش زیاد برای حل مشکلی ساختاری یا 
اکتفا به شرح وظایف مکتوب خود قرار دارد. نماینده مجلسی که برای ارائه طرحی به 
مجلس، برای احداث یک پالایشگاه در شهرستان متبوع خود )که دارای مزیت مکانی 
برای پالایشگاه نیست( تحت فشار قرار گرفته است یا صاحب تصمیمی که در معرض 
رشوه ای برای اتخاذ تصمیمی به نفع گروه مشخصی قرار دارد. کمیسیونی که می تواند 
تصمیمی را به نفع هم حزبی های خود تمام کند. مجری قانونی که می تواند پروژه ای را 
به سمت هم استانی های خود متمایل کند. نمایندگان مجلسی که به »طرح استمرار 
صلاحیت نمایندگان مجلس« رأی می دهند و برای نمایندگان مزیت  یا امتیاز خاصی 
برای دورهای آتی در نظر می گیرند یا عده ای با ایجاد شرایط از امکان رقابت حذف 
می کنند یا نظارتی که به جهت اعمال سلایق فکری، افراد مخالف جریان فکری خود را 

برای حضور همفکرانش از صحنه رقابت حذف می کنند.
 

رئیسی در ستاد ملی مقابله با کرونا:

ممنوعیت تردد شبانه لغو شود
 رییس جمهوری دغدغه اصلی دولت را صیانت از جان مردم عنوان کرد و گفت: با 

توجه به واکسیناسیون عمومی، ممنوعیت تردد شبانه در شهرها لغو شود. 
آیت الله سید ابراهیم رییسی روز شنبه در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با گرامیداشت 
کرونا،  بیماری  با  مقابله  اندرکاران  دست  بسیجی  روحیه  از  تجلیل  و  بسیج  هفته 
اظهارداشت: کادر بهداشت و درمان و همه دست اندرکاران با روحیه جهادی و بسیجی 
در خط مقدم مقابله با بیماری کرونا مشغول ایثار و فداکاری هستند و با حفظ و تقویت 
این روحیه می توان بر مشکلات غلبه کرد. رییس جمهوری افزود: دغدغه و اولویت اصلی 
دولت، صیانت از جان مردم است و  این مسیر را تا رسیدن به شرایط مطلوب با قوت ادامه 
خواهیم داد. آیت الله رییسی جدیت در کنترل رفت و آمد از طریق مرزهای کشور را حائز 
اهمیت خواند و گفت: وزارت کشور و وزارت بهداشت و درمان وظیفه دارند با  حساسیت 
و جدیت، تردد افراد از مرزها را کنترل کنند. رییس جمهوری با تأکید بر تداوم اعمال 
کنترل های هوشمند و تاثیر آن در کنترل بیماری کرونا، گفت: به هر میزان که ابعاد 
و حجم کنترل های هوشمند افزایش می یابد، می توان محدودیت های غیرهوشمند را 
کاهش داد. آیت الله رییسی تأکید کرد: با توجه به واکسیناسیون عمومی، ممنوعیت 

تردد شبانه در شهرها لغو شود.
 

رئیس سازمان تعزیرات حکومتی:

اختیارات و وظایف تعزیرات افزایش یابد
 رئیس سازمان تعزیرات حکومتی گفت: در حوزه گشت و نظارت بر بازار و تنظیم گری، 
انتظار مردم این است که بر مبنای ماده ۱۹ از اختیار قانونی استفاده کنیم و به مرور 
در مجلس و دولت سعی داریم اختیارات و وظایف را افزایش دهیم که اگر موفق شویم، 

اختیارات تعزیرات همچون اوایل انقلاب می شود.    
احمد اصانلو در آیین تکریم و معارفه مدیرکل تعزیرات حکومتی تهران، ضمن تبریک 
هفته بسیج افزود: دولت جدید سه ویژگی دارد، مردمی بودن، جهادی بودن و تحول گرا 
بودن که این ویژگی ها را یک بسیجی نیز دارد و مطابق فرمایشات رهبر معظم انقلاب، هر 
کسی این ویژگی ها را داشته باشید یک بسیجی است و ما اگر بخواهیم به مردم خدمت 
کنیم باید این ویژگی ها را کسب کنیم. وی ادامه داد: خدمتگزاران در نظام جمهوری 
اسلامی باید نگرش الهی و انقلابی داشته باشند و نباید اجازه دهند که کار برای آنها 
تبدیل به کلیشه و روزمرگی شود زیرا اعتقاد داریم ذره ذره اعمال و رفتار ما در آن دنیا تأثیر 
دارد. رئیس سازمان تعزیرات حکومتی با بیان اینکه تعامل با سایر دستگاه ها به خوبی در 
حال انجام است، افزود: در حوزه گشت و نظارت بر بازار و تنظیم گری، انتظار مردم این 
است که بر مبنای ماده ۱۹ از اختیار قانونی استفاده کنیم و به مرور در مجلس و دولت 
سعی داریم اختیار و وظایف را افزایش بدهیم که اگر موفق شویم، اختیارات تعزیرات 
همچون اوایل انقلاب می شود و اگر هم موفق نشویم به مردم اطلاع رسانی می کنیم که 
اختیارات ما در این حد است اما در شرایط فعلی رویکرد بر تقویت گشت ها به ویژه در 

مراکز تولیدی و توزیعی است.
  

سخنگوی شورای نگهبان :

صنعت خودرو بایدساماندهی شود
 سخنگوی شورای نگهبان درباره مصوبه اخیر مجلس درباره واردات خودرو، گفت: 
صنعت خودرو باید ساماندهی شود و خودرو باید با قیمت مناسب و با کیفیت در اختیار 

مردم قرار گیرد.
هادی طحان نظیف، روز شنبه در نشست خبری درباره مصوبه اخیر مجلس درباره 
واردات خودرو، اظهارداشت : هنوز مصوبه ای درباره طرح ساماندهی خودرو دریافت 
نکردیم. ما هم معتقدیم که صنعت خودرو باید ساماندهی شود و خودرو باید با قیمت 
مناسب و با کیفیت در اختیار مردم قرار گیرد. طحان نظیف اظهار داشت: ما نسبت به 
واردات خودرو ورود کارشناسی نداشتیم. البته مخالفان و موافقانی در مجلس و فضای 
مجازی در این باره بحث کارشناسی کردند. رسالت ما در شورای نگهبان این است که 
موضوع را بررسی کنیم تا اگر مغایرت شرعی و قانون اساسی داشت، آن را بررسی کنیم 
تا مرتفع شود. ما به دنبال مانع تراشی در این زمینه نیستیم بلکه به دنبال حل مشکل 
هستیم. البته مصوبات مجلس نباید برخلاف قانون اساسی و شرع مقدس اسلام باشد.
وی تصریح کرد: شورای نگهبان اساساً نسبت به مصوبه مجلس درباره خودرو هیچ 
اشکالی وارد نکرده بود و فقط چند ابهام وارد کرد و ما آن ابهامات را با نمایندگان در میان 

گذاشتیم و سعی کردیم که راهکار را پیدا کنیم.
 

در نشست هفتگی سران سه قوه مطرح شد؛

تاکید سران قوا بر هماهنگی برای حل 
مشکلات اقتصادی 

روسای قوای مجریه، مقننه و قضاییه بر هماهنگی اقدامات اجرایی برای حل مشکلات 
اقتصادی تاکید کردند. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، در نشست 
هفتگی سران سه قوه که عصر امروز به میزبانی آقای سید ابراهیم رئیسی در محل دفتر 
رئیس جمهور برگزار شد مهم ترین مسائل و موضوعات ملی مورد بحث و تبادل نظر قرار 
گرفت. دکتر رئیسی رئیس جمهور، حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای رئیس قوه 
قضائیه و دکتر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در نشست امروز درباره سیاست های 
اجرایی برای حل و فصل مشکلات اقتصادی و بهبود معیشت مردم و راه های پشتیبانی و 

همراهی نظام مند و لزوم هماهنگی بیشتر در این زمینه تبادل نظر کردند.

 
مدیر حوزه های علمیه در جمع طلاب و روحانیون ورامین با تاکید بر لزوم خدمت 
رسانی مسئولین به مردم، گفت: مسئولین باید بر عهد خود بمانند و گره هایی که 

در کار مردم افتاده است هر چه زودتر باز شود. 
آیت الله علیرضا اعرافی، روز شنبه، در جمع روحانیون و طلاب ورامین، در مدرسه 
علمیه امام صادق)ع(، طی سخنانی بیان کرد: ورامین پیشگام حرکت های بزرگ 
در انقلاب اسلامی بوده است، شهیدان عالیقدر دیار ۱۵ خرداد از پیشگامان دفاع 

از مرجعیت و انقلاب و رهبری در سال های قبل از رخداد بزرگ انقلاب بوده اند.
مدیر حوزه های علمیه با اشاره به اینکه انسان در عالم هستی تحت کنترل و 
مراقبت قرار دارد، عنوان کرد: در ده ها آیه قرآن و صدها روایت اشاره به تهذیب، 
اخلاق و تزکیه نفس شده است و انسان از زوایای مختلف مورد پایش قرار می گیرد. 

این را باید بدانیم که در تمامی مراحل زندگی در محضر خدای متعال قرار داریم.
عضو فقهای شورای نگهبان بیان کرد: بازتاب های اعمال و رفتار انسان در ذرات 
فیزیکی عالم پخش است و در روزی معین آن ها لب به سخن خواهند گشود، همان 
طور که دوربین ها فیلم برداری می کنند ، این ذرات نیز بدان گونه بازگو خواهند کرد 

پس چرا انسان باید نسبت به اعمال خود غافل باشد.
وی افزود: یکی از ناظران اعمال ما امام عصر)عج( است و به طور خاص محیط بر 
انسان ها است و بعد از آن اعضا و جوارح و روح انسان ناظر بر اوست و ضابط الهی 

بر ایشان می باشد و در انتها ملائکه و کارگزاران مامور ویژه این امر الهی می باشند.
وی با تاکید بر پرورش طلاب بر اصل رعایت دستورات الهی عنوان کرد: شما 
طلاب حوزه های علمیه اصل کار خود را بر پرورش تهذیب نفس و علم و اخلاق 
بگذارید و جهان درون خود را باید براساس دستورات الهی قرار دهید، اگر چنین 

شد امام خمینی)ره(، آیت الله صدر و رهبری معظم از دل آن بیرون خواهد آمد.
آیت الله اعرافی در خصوص هفته بسیج نیز اظهار داشت: ما در جنگ تجمیلی، 
بدون بسیج نمی توانستیم پیروز شویم؛ در جنگ های قبل از انقلاب ما همیشه 
مغلوب بودیم و این به خاطر نداشتن روحیه بسیجی در میان جنگ آوران بود و نمونه 
آن قرار داد ترکمنچای بود که فرهنگ بسیج و روح مقاومت در آن نبود و به خاطر آن 

نیمی از ایران جدا شد.
عضو فقهای شورای نگهبان افزود: زمان جنگ تحمیلی دشمن با تمام قوا و به 
میدان آمد، اما موتور محرک نیروی بسیج و معجزه مردمی ما بود که با دست خالی 
آنها را مغلوب کرد و بسیج الگویی شد که طبق پیش بینی امام راحل در عالم نمایان 
شد؛ فرهنگ مقاومت را بسیج به وجود آورد و خیلی ها در کشورهای آزادیخواه از 

جریان بسیج ما الگو گرفتند.
آیت الله اعرافی با تاکید بر لزوم خدمت رسانی مسئولین به مردم بیان کرد: 
مسئولین باید بر عهد خود بمانند و گره هایی که در کار مردم افتاده است هر چه 

زودتر باز شود.
مدیر حوزه های علمیه به طلاب توصیه های داشت و گفت: وقت پیشرفت 
طلاب در همین ایام است، مطالعه را کم نشمارید ، وقت خود را مصروف بحث های 
اخلاقی و علمی کنید.اینها سنت های بزرگ حوزوی است که باید صرف حوزه 

گردد.
وی عنوان کرد: بیش از ۱00 طرح مهم برای ارتقای مراحل مختلف حوزه پایه 
ریزی شده است که از دل آن حدود 200 مصوبه بیرون آمده است که بزودی ابلاغ 

می گردد.
آیت الله اعرافی با اشاره به اینکه شهرهای تهران مظلومیت خاصی دارند، اظهار 
کرد: حوزه تهران و شهرهای تهران باید سرآمد حوزه های علمیه شوند و در عالم اثر 
گذار باشند. کار علمی در این حوزه ها به خاطر تاثیر پذیری فراوان آن دارای ثواب 
بیشتری است؛ تهران پایگاه بسیاری از مراجع ما بوده است و نباید به وضع موجود 

قانع باشیم.
مدیر حوزه های علمیه افزود: آیت الله محمودی پیشاهنگ حرکت حوزوی و 
انقلابی در منطقه ورامین هستند و وجود چنین عالمانی سرمایه ای بزرگ محسوب 

می گردند.

آیت الله اعرافی در جمع حوزویان ورامین:

مسئولان گره های زندگی مردم را باز کنند

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی ، رفع 
مشکلات پردیسان را نیازمند پیگیری مسئولین این 
استان و شهر و نیز توجه فعالانه مدیران کارآمد انقلابی 
جمهوری  نظام  در  تجربه  داشت:  بیان  و  دانسته 
اسلامی نشان داده، اگر قرار است مشکلی از استانی، 
شهری و غیره  حل شود، باید نمایندگان و مسئولان آن 
استان و شهر، پی گیر آن باشند و الّا با نشستن و سخن 

گفتن کار به جایی نمی رسد.
با  همفکری  نشست  در  فراهانی  امیرآبادی  احمد 
ائمه جماعت منطقه پردیسان قم که در مسجد ۱۴ 
پیگیر  مدیری  هم  اگر  فزود:  شدا  برگزار  معصوم)ع( 
کاری نیست و یا قدرت انجام آن را ندارد، باید مدیر 
دیگری که توانایی و قدرت رفع مشکلات را دارد، بیاید 

و انجام وظیفه نماید.
این  مشکلات  خواهید  می  اگر  داشت:  بیان  وی 
منطقه حل و فصل شود، ابتدا باید نظام مسائل مهم 
منطقه  این  ورز  اندیشه  هیئت  جلسه  در  پردیسان 
استخراج شود. بالاخره باید تکلیف مشخص شود، این 
منطقه می خواهد به عنوان شهر، زیر نظر شهرستان 
کهک برود یا نه؟ یا قصد دارد شهرستان مستقل شود 
فرمانداری مستقل داشته  و  برای خود بخشداری  و 
باشد تا مشکلات رفع شود و یا این که نه همین منطقه 
۸ باقی بماند ولی مشکلات آن اعم از زیر ساخت های 

شهری مانند نانوایی ها، مغازه های تجاری و... رفع 
شود.

تعیین  وضعیت  این  تا  بالاخره  گفت:  امیرآبادی، 
تکلیف نشود و مشکلات استخراج نشود، نمی توان 
کاری را پیش برد. بعد که وضعیت معلوم و مشکلات 
قابل پی گیری  به دو صورت  منطقه استخراج شد، 
است، بخشی باید در درون استان پی گیری و حل و 
فصل شود مانند بحث کمبود نانوایی و ... و بخشی 

نیازمند مصوبه هیئت وزیران است.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی افزود: 
همه این مسائل باید تا قبل از سفر ریاست جمهوری 
به قم که زیاد هم فرصتی نیست، معلوم و مشخص 
شود. تا این مسائل در آن جلسه ای که با حضور رئیس 
جمهوری و هیئت وزیران برگزار می شود، مصوبات آن 

گرفته شود.
وی بیان داشت: بخشی از مشکلاتی مانند کم بود 
نانوایی که مربوط به درون استانی است باید در جلسه 
ای، اتحادیه نانوایان را آورده و ببینیم داستان تعطیلی 
بعضی از نانوایی ها و یا کمبود آن برای چه مسائلی 
است. به هر حال بنده به عنوان نماینده قم در مجلس 
اختیاراتی دارم که می توانم این مسائل درون استانی را 
حل و فصل کنیم. این کار هم نیاز به پی گیری دارد و 
در این رابطه هم باید کارگروه های این منطقه با حضور 

دفتر امام جمعه و نماینده دفتر ما در پردیسان با حصول 
نتیجه فعال تر عمل کنند.

امیرآبادی گفت: در ارتباط با مسائل فرهنگی این 
شهر هم باید همین رویه طی شود و باید سعی کنیم 
برای مسائل فرهنگی مساجد از وزیر فرهنگ کمک 

مالی بگیریم.
در  اسلامی  شورای  مجلس  در  قم  مردم  نماینده 
ادامه با بیان این که کشور در شرائط سختی قرار دارد 
و عملکرد بد دولت گذشته و همه مشکلات آن دولت 
روی این دولت سیزدهم آوار شده است، گفت: در یک 
فقره ۱0 هزار میلیارد تومان به صورت ماهانه از بابت 
اوراق از سوی دولت سیزدهم باید پرداخت شود، فقره 
دیگر ۵0 هزار میلیارد تومان استقراض بانک مرکزی 

است.
وی بیان داشت: این دو مورد بخشی از آواری بود که 
دولت حسن روحانی روی دولت رئیسی ریخته و این 
دولت باید ماهانه پرداخت کند، جدای از مشکلات 
دیگر مانند خشکسالی، معضل آب در چند استان که 

کارها را هم سخت تر کرده است.
امیرآبادی گفت: اما با همه این موارد، آقای رئیسی 
شبانه روز پی گیری رفع مشکلات موجود و امیدوار به 
آینده است. الان بخشی از منابع ما آزاد شده است و 
این می تواند برای حل مشکلات امیدواری ایجاد کند.

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی:

حل مشکلات پردیسان مدیران کارآمد می خواهد

معاون  اداره کل محیط زیست استان قم گفت :علاوه بر سه برابر شدن تعداد روزهای 
ناسالم، قم طی سال جاری تا کنون دو روز بسیار ناسالم یعنی هشدار و دو روز خطرناک که 

سال های گذشته نداشت را تجربه کرده است.
تقسیم  بخش   6 به  هوا  کیفی  شاخص  اینکه  بیان  با  شفیعی  سیداحمد 
می شوداظهارداشت: امسال تعداد روزهای سالم قم به مقدار قبل باقی مانده است ولی 
تعداد روزهای پاک 60 درصد کاهش و تعداد روزهای آلوده ۴0 درصد افزایش داشته 

است.
وی در خصوص اجرایی شدن قانون هوای پاک در این  استان  داشت : اجرای این 
قانون از سال ۱۴00 در قم الزام قانونی پیدا کرده است و تحقق آن نیازمند هم افزایی 
اغلب سازمان ها و اداره های سطح استان از جمله شرکت پخش فراورده های نفتی، منابع 
طبیعی، صنعت، معدن وتجارت، آب منطقه ای، راهور، شرکت گاز، شهرداری و ... است.

ضرورت ورد استانداری و نمایندگان  برای تامین حقابه  های قم 
معاون محیط زیست انسانی اداره کل محیط زیست استان قم با اشاره به ضرورت تجهیز 
خودروهای استان به سوخت استاندارد یورو۴ پیرو قانون هوای پاک تصریح کرد: با وزارت 
نفت در این زمینه رایزنی شده و امید است تخصیص یورو۴ به کلیه جایگاه های سوخت 

استان هر چه زودتر انجام شود تا آلودگی کمتری به بار آید.
وی افزود: سوخت اصلی نیروگاه سیکل ترکیبی قم گاز است ولی در زمستان به علت 
آلودگی  به عنوان سوخت آن استفاده می شود که  از نفت گاز  محدودیت مصرف گاز 

بسیاری به دنبال دارد.
شفیعی در مرحله نخست تامین گاز و در صورت وجود محدودیت و پیش آمدن شرایط 
اورژانسی تامین نفت گاز یورو۴ را برای نیروگاه قم لازم می داند و خاطرنشان کرداگر سوخت 
استاندارد منابع متحرک و منابع ثابت قم تامین شود امید است پاییز و زمستان بهتری به 
استقبال مردم این استان آید. به گفته معاون محیط زیست انسانی اداره کل محیط زیست 
استان قم طی سال های اخیر تقویت پوشش گیاهی استان و احیا حقابه های زیست  
محیطی چند برابر شده است ولی این اقدامات نسبت به ابعاد کانون های آلودگی بسیار 
کوچک محسوب می شود و نیازمند اقدامات گسترده تری در سطح ملی است چرا که توان 

یک استان برای مهار چنین مسائلی کم است.
وی افزود :این روزها سدهای متعددی در استان های مختلف بر رودخانه هایی که به 
قم می رسند در حال افتتاح است که برخلاف منافعی که برای این استان ها در پی دارد، 
نتیجه ای جز از بین رفتن کشاورزی و پوشش های گیاهی، شور شدن چاه ها و افزایش گرد 

و غبار برای قم ندارد.
به گفته شفیعی در این زمینه کاری از دست اداره محیط زیست قم برنمی آید و نیازمند 
رسیدگی ملی است. انتظار می رود استانداری قم به عنوان عالی ترین نماینده دولت در 
استان و همچنین نمایندگان مردم قم در مجلس شورای اسلامی پیگیری های لازم در 
راستای انجام اقدامات مطلوب در سطح ملی و جلوگیری از این سدسازی  ها صورت 

دهند.

معاون اداره کل محیط زیست استان قم اعلام کرد:

کاهش 60درصدی روزهای پاک دراستان قم

پدر شعر آئینی کشور گفت: انجمن های مادر در استان 
ها نقش اساسی در پرورش استعدادهای هنری جوانان و 
نوجوانان دارند.اینکه جوانان در یک فضای هنری و ادبی 
نشر و نمو کرده و با معارف اهلبیت)ع( آشنا شوند بسیار 

مهم است.
استاد محمدعلی مجاهدی عصر شنبه در دیدار معاون 
منزل  در  که  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزارت  فرهنگی 
این استاد فرهیخته برگزار شد، اظهار داشت: شبی به 
پرسش پروانه پا نهادت مهر هنوز پرتوی رویش در انجمن 
باقی است . وی افزود: انجمن های مادر در استان ها 
نقش اساسی در پرورش استعدادهای هنری جوانان و 
نوجوانان دارند. پدر شعر آئینی کشور گفت: اینکه جوانان 
در یک فضای هنری و ادبی نشر و نمو کرده و با معارف 
اهلبیت)ع( آشنا شوند بسیار مهم است. استاد مجاهدی 
تصریح کرد: احیای انجمن های مادر بسیار مهم بوده و 
در گذشته قدم هایی برداشته شد، اما متاسفانه ناقص 

بود.
وی با بیان اینکه انجمی ادبی قم ۵۵ سال قدمت دارد، 
مطرح کرد: در کل کشور شاید دو یا سه انجمن با این 
قدمت وجود داشته باشد؛ در گذشته عده ای تصور می 
کردند که کارها بدون وجود انجمن های مادر پیش می 
رود، اما اینگون نبود و از این مهم غفلت شده است. پدر 
شعر آئینی کشور تاکید کرد: من به دلیل سپری کردن 

دوره های درمانی هنوز اجازه بیرون رفتن از خانه را ندارم؛ 
اما با این وجود کارهای آموزشی را در فضای مجازی دنبال 

می کنم.
با تمام وجود در خدمت هنر و ادب کشور هستم

 استاد مجاهدی بیان کرد: ما هر شاهکاری در زبان 
فارسی داریم، سیراب شده از معارف ولایی هستند؛ در 
یکی از تحقیقات من ادعا کردم که بیش از ۸۵ درصد از 
متون ادبی و خصوصا منظوم ما سبقه آئینی دارند؛ مقدمه 
شاهنامه فردوسی را اگر نگاه کنید می بینید که همه سر 
این سفره بزرگ شده اند. وی یادآور شد: زمینه برای توجه 
به اشعار آئینی مستعد بوده و فطرت ها پاک است؛ اگر در 

این زمینه کار خوبی انجام بگیرد نتیجه بخش خواهد بود.
پدر شعر آئینی کشور با بیان اینکه استان قم عش آل 
الله بوده شاید تا ۵ سال گذشته شعر آئینی قم حرف 
اول را می زد، عنوان کرد: کلاس های آموزشی ما مانند 
حافظ شناسی و کلاس های حوزه هنری تهران می تواند 
راه بیفتد و من با تمام وجود در خدمت هنر و ادب کشور 

هستم.
در پایان این جلسه یاسر احمدوند ضمن قدردانی از 
زحمات استاد مجاهدی برای فرهنگ و ادب کشور، به 
اداره کل فرهنگ و ارشاد قم ماموریت داد تا راه اندازی 

دبیرخانه شعر آئینی کشور را به جد دنبال کند.

استاد مجاهدی دیدار معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی: 

 استعدادهای هنری با احیای انجمن های مادر شکوفا می شود

حسین آخانی*
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سلامت

پیامدهای فشارخون بالای کنترل نشده + راهکارها؛ کرونا مشکلات در خواب و خستگی 
را افزایش می دهد

ویروس کووید-۱۹ باعث بروز مشکلات در خواب و خستگی می شود اما بر 
اساس نتایج مطالعه ای که به تازگی منتشر شد، عوامل دیگری ممکن است 
پشت افزایش افسردگی و اضطراب باشد که در دوران همه گیری کرونا وجود 

دارد.
براساس گزارش خبرگزاری یونایتدپرس، داده ها نشان می دهد بزرگسالانی 
که آزمایش ویروس آنها مثبت است در مقایسه با بزرگسالانی که نتیجه آزمایش 
کرونا آنها منفی است، 6 برابر بیشتر در معرض خطر ابتلا به خستگی شدید و 

مشکلات خواب قرار دارند.
به گفته محققان، با این حال خطر ابتلا به اختلالات سلامت روان، در درجه 
اول اضطراب و افسردگی در بین دو گروه مشابه بود اما با این حال این خطر 
بیش از میزان مشاهده شده در بزرگسالان همین گروه سنی در زمان پیش از 

همه گیری کووید-۱۹ بود.
به گفته آنها، این موضوع نشان می دهد که افزایش میزان اضطراب گزارش 
شده از مارس 2020 ممکن است به دلیل استرس مرتبط با ابتلا به این بیماری 
همه گیر مانند ترس از قرار گرفتن در معرض ویروس و نگرانی در ورد تأثیر 

اقتصادی ناشی از ابتلا به کرونا باشد.
به  آلودگی  داد:  توضیح  مطالعه  این  نویسندگان  از  یکی  پیرس  ماتیاس 
کووید-۱۹ به وضوح باعث افزایش علائم خستگی و مشکلات خواب می شود.  
پیرس که محقق روانشناسی و سلامت روان در دانشگاه منچستر در انگلیس 
است، گفت: ما  شاهد افزایش پریشانی روانی در بین افرادی هستیم که آزمایش 
به ویژگی های  بیشتر  این موضوع ممکن است  اما  کووید-۱۹ مثبت دارند، 

افرادی که آزمایش می شوند، مربوط باشد.
این محقق و همکارانش برای این مطالعه، میزان خستگی، مشکلات خواب 
و اختلالات سلامت روان را در میان تقریباً 2۳۳ هزار  نفری که در سال 2020 
آزمایش کووید-۱۹ مثبت داشتند و حدود ۱۱.۷ میلیون نفری که آزمایش مثبت 

کرونا نداشتند، مقایسه کردند.
این داده ها نشان داد: خستگی مداوم در بین افرادی که آزمایش ویروس آنها 
مثبت بود در مقایسه با افرادی که آزمایش آنها منفی بود بیش از پنج برابر بیشتر 

بود.
به گفته محققان، علاوه بر این، سه برابر افراد مبتلا به کووید-۱۹ تایید شده 
در مقایسه با افراد غیر آلوده، در مدت 6 هفته پس از آزمایش مثبت، به اختلال 
خواب مبتلا شدند. با این حال، به گفته محققان، خطر ابتلا به اختلالات 
سلامت روان برای هر دو گروه مشابه بود، اگرچه بیشتر از میزان مشاهده شده 

این اختلالات در بزرگسالان قبل از شروع این همه گیری بود.
پیرس اظهارداشت: افرادی که آزمایش کووید-۱۹ منفی داشتند، افزایش 
قابل توجهی در پریشانی روانی داشتند که این موضوع نشان می دهد افرادی که 
آزمایش می شوند، بدون توجه به نتیجه آزمایش، در معرض خطر بیشتری برای 

ابتلا به پریشانی روانی قرار می گیرند.
وی گفت: این افراد به احتمالا زیاد افرادی هستند که در طول همه گیری 
مضطرب تر هستند یا مشاغلی دارند که آنها را در معرض ویروس و همچنین 

استرس های مرتبط با این بیماری همه گیر قرار می دهد.

سندرم تونل کارپال و آرتریت دو بیماری هستند که معمولا افراد آن دو را اشتباه 
می گیرند. سندرم تونل کارپال به فشردگی عصب میانی در مچ دست گفته 
می شود در حالی که آرتریت، التهاب متمرکز شده در مفاصل است که درد و تورم 

ایجاد می کند. 
با توجه به شباهت هایی که سندرم تونل کارپال و آرتریت دارند، گاهی با هم 
اشتباه گرفته می شوند، خصوصا وقتی موضوع درمان به میان می آید. در این 
مطلب درباره ی علائم، علت ها و درمان های ممکن این بیماری ها خواهیم گفت.
علائم ناشی از سندرم تونل کارپال )سمت راست تصویر(، نتیجه ی فشردگی 
عصب میانی است که از مچ دست می گذرد. از نظر آناتومیک، تونل کارپال 
گذرگاهی است که در آن دیواره  ها با استخوان ها و رباط ها تشکیل شده اند و به 

آن تونل کارپال می گویند.
گفت  خواهیم  که  عارضه ها  از  برخی  دخالت  تحت  تونل  داخل  باز  فضای 
می تواند کاهش پیدا کرده و بر عصب میانی اثر بگذارد. این عصب دارای عملکرد 
حساسی است که مجموعه ای از جریانات عصبی را ایجاد می کند و منجر به 

حس هایی غیرعادی مانند ضعف و گزگز می شود.
سندرم تونل کارپال برای افرادی رخ می دهد که در کار و حرفه شان حرکات 
تکراری دست وجود دارد، بنابراین در پزشکی این بیماری را یک بیماری شغلی 
می دانند. یک سری از تحقیقات نشان می دهند از هر صد هزار شاغل، چهار نفر 

به سندرم تونل کارپال دچار می شوند.
آرتریت

آرتریت )سمت چپ تصویر( به فرایندی از التهاب مفاصل گفته می شود. آرتریت 
انواع بسیار زیادی دارد که هر کدام دارای ریسک فاکتورها و درمان های خاص 

خود هستند.
آرتریت روماتوئید یکی از شایع ترین انواع آرتریت است. آرتریت یک بیماری 

مزمن التهابی و خودایمنی است. یعنی بدن، مفاصل خود را مهاجم تلقی کرده 
و تدریجا آن ها را تخریب می کند. سلول ها و پروتئین های سیستم ایمنی، بخش 

مهمی از این فرایند هستند.
آرتریت در میان خانم ها شایع تر است و متوسط سن تشحیص این بیماری تقریبا 

۴0 سال می باشد.
علائم سندرم تونل کارپال و آرتریت

تشخص این دو عارضه از هم کاملا ممکن است، خصوصا بر اساس وجود درد 
و التهاب مفاصل.

علائم سندرم تونل کارپال
موجب  آن  فشردگی  از  ناشی  علائم  بنابراین  است،  حساس  میانی  عصب 
احساساتی غیرمعمول می شوند. اما این عارضه با درد همراه نیست. افرادی که 
علائم گفته شده را دارند معمولا از گزگز یا بی حسی پیش رونده ای شاکی اند. 
نواحی که سندرم تونل کارپال آن ها را تحت تاثیر قرار می دهد شامل مچ دست 
تا انگشت حلقه و سپس انگشت شست می شود. این علائم همراه با سستی و 
ضعف دست می تواند مشکلات بزرگی در انجام کارهای روزمره ایجاد نماید، از 
جمله فعالیت های دستی مربوط به محیط کار. سندرم تونل کارپال، آشپزی، 

رانندگی، نوشتن و شست و شو را نیز دچار مشکل می کند.
علائم آرتریت

علائم آرتریت تا حدود زیادی به نوع آن بستگی دارند، هر چند که این علائم 
معمولا  تظاهراتی از التهابی هستند که عامل این بیماری است:

. قرمزی . تورم . درد . افزایش دمای قسمت مبتلا
برخی از انواع آرتریت موجب سفتی مفصل می شوند، خصوصا در ساعات اولیه 
صبح و دلیل آن، درد شدیدی است که ایجاد می شود. یک تشابه سندرم تونل 

کارپال با آرتریت، به سختی انجام دادن کارهای روزانه است.

افراد دچار آرتریت روماتوئید که تحت درمان قرار نمی گیرند اغلب بعد از مدتی 
دچار ناهنجاری های پیچیده ی مفصلی می شوند که کیفیت زندگی آن ها را 
به شدت کاهش می دهد. انحراف و کج شدن انگشتان دست، شایع ترین این 

ناهنجاری هاست.
علت های سندرم تونل کارپال و آرتریت

آرتریت معمولا نتیجه  ای از فاکتورهای ژنتیکی و محیطی است. مثلا افرادی 
که سابقه ی آرتریت روماتوئید را در خانواده دارند بیشتر مستعد این بیماری اند. 
همین طور کسانی که عادت شدید به سیگار کشیدن دارند یا عفونت هایی در 

دوران کودکی داشته اند، در معرض ابتلا به آرتریت روماتوئید هستند.
سندرم تونل کارپال ریسک فاکتورهای زیادی دارد که خیلی از آن ها با یک 
سری از شرایط شغلی تشدید می شوند. زن بودن، داشتن بیماری های مزمنی 
مانند دیابت شیرین و چاقی، مکررا نوشتن یا تایپ کردن و برخی از فاکتورهای 

آناتومیک، شایع ترین ریسک فاکتورهای این بیماری اند.
شاید ندانید اما آرتریت می تواند موجب سندرم تونل کارپال شود. همانطور که 
گفتیم، یکی از عوارض آرتریت، کج شدن مفصل و استخوان به دلیل واکنش های 
التهابی است. وقتی این اتفاق در اطراف تونل کارپال رخ می دهد، احتمال تنگ 
و فشرده شدن عصب میانی افزایش می یابد. در نتیجه، علائم مربوط به هر دو 

بیماری نمایان می شوند.
درمان های سندرم تونل کارپال و آرتریت

هدف از درمان در هر دو بیماری، کاهش علائم و التهاب موجود است. اما 
معمولا علت اصلی باقی می ماند. در مورد سندرم تونل کارپال، مداخلات جراحی 

وجود دارند که می توانند مشکل را برطرف کنند.
سندرم تونل کارپال

در ابتدا پزشک ممکن است در موارد خفیف این بیماری توصیه هایی بکند مانند 
به کار بردن کمپرس سرد و استراحت. اما در صورت نتیجه نگرفتن ممکن است 
لازم شود مفاصل درگیر بی حرکت نگه داشته شده و دارودرمانی شروع شود. 
داروهای تجویزی در این حالت شامل داروهای ضدالتهابی غیراستروئیدی و 
کورتیکواستروئیدها می شوند. در نهایت راهکارهای جراحی با هدف آزاد کردن 
عصب از فشار وجود دارند که معمولا توسط جراح دست انجام می شوند. این 

جراحی می تواند باز یا با اندوسکوپی باشد.
آرتریت

برخی از داروهایی که برای سندرم تونل کارپال به کار می روند ممکن است 
برای آرتریت نیز مفید باشند که شامل داروهای ضدالتهابی غیراستروئیدی و 
کورتیکواستروئیدها می شوند. افرادی که آرتریت روماتوئید دارند ممکن است با 

داروهای آنتی روماتوئید )DMARDs( تحت مداوا قرار بگیرند.
داروهای آنتی روماتوئید برای بیماری های دیگری نیز به کار می روند، خصوصا 
روماتیسم ستون فقرات و لوپوس اریتماتوز سیستمیک. متوتروکسات یک نمونه 

رایج از این داروهاست.
چه زمانی باید به پزشک مراجعه کنید؟

در صورتی که هر یک از علائم گفته شده ادامه دار شدند باید به پزشک مراجعه 
کنید. تشخیص زودهنگام و درمان به موقع، شرط اساسی در رفع یک بیماری 

است که ضمنا وقوع عوارض دائمی را نیز کاهش می دهد.
سندرم تونل کارپال و آرتریت مشابه اند اما یکی نیستند

همان طور که می بینید سندرم تونل کارپال و آرتریت کاملا با هم متفاوت اند. 
داروهایی که برای این دو عارضه استفاده می شوند ممکن است مشابه باشند اما 

شما نباید خوددرمانی کنید زیرا عوارض آن مضر خواهد بود.
در صورتی که هر یک از علائم گفته شده را دارید با پزشک عمومی مشورت 

کنید تا در صورت لزوم شما را به پزشک متخصص ارجاع دهد.

دو بیماری که گاهی با هم اشتباه گرفته می شوند؛

چرا دارچین یک ابرغذا یا سوپرفود است؟سندرم تونل کارپال یا آرتریت؟
۱0 مزیت فوق العاده ی دارچین برای سلامتی

نه تنها عطر دارچین به شما شادی می بخشد و برایتان خاطره انگیز است، بلکه به 
طور ویژه یک ابَرغذا محسوب می شود و خواص فوق العاده ای برای سلامتی دارد که 

در ادامه برخی از آن ها را آورده ایم. با ما همراه باشید.
1. مدیریت دیابت نوع 2

شاید شگفت انگیزترین و هیجان انگیزترین مزیت مصرف روزانه ی دارچین، تأثیر 
آن بر دیابت نوع 2 باشد. دارچین می تواند با کاهش فشارخون و بهبود حساسیت 
به انسولین به مدیریت این بیماری کمک کند. ترکیبات خاصی که در دارچین 
وجود دارد می توانند اثرات شبه انسولینی از خود به جای بگذارد و به تنظیم قند 

خون کمک کند، عملکردی که برای مبتلایان به دیابت بسیار اهمیت دارد.
2. کاهش کلسترول

اگرچه تحقیقات در این باره هنوز در حال انجام است؛ اما برخی مطالعات نشان 
می دهند که ممکن است دارچین به کاهش سطح LDL )کلسترول بد( و افزایش 
سطح HDL )کلسترول خوب( کمک کند. یک ترکیب خاص در آن به نام سینامات، 
ممکن است بتواند فعالیت آنزیمی را که کلسترول می سازد، کاهش دهد و در نتیجه 

میزان اسید های چرب موجود در خون را کم کند.
3. مبارزه با آکنه

دارچین می تواند باکتری های مولد آکنه را که در مسیرش قرار دارند، متوقف 
کند. برای تهیه یک ماسک آکنه با رایحه ی عالی، کافی است ۳ قاشق غذاخوری 
عسل را با ۱ قاشق غذاخوری دارچین آسیاب شده ترکیب کنید تا خمیری به دست 
آید و آن را به مدت ۱0 دقیقه روی پوستتان قرار دهید، سپس آن را بشویید و از 

شادابی صورت خود لذت ببرید.
4. کاهش التهاب

سینامالدئید ترکیبی فوق العاده است که به دارچین عطر و طعم می بخشد و 
همچنین می تواند تورم را کاهش دهد و از جمع شدن پلاکت های خون در کنار هم 
جلوگیری کند. خواص ضدالتهابی دارچین به همین جا ختم نمی شود. این ماده 
همچنین می تواند جلوی برخی از مواد مرتبط با رشد غیرطبیعی سلول را بگیرد و 

در نتیجه خطر ابتلا به بیماری را کاهش دهد.
5. تازه کردن تنفس

طرفداران آدامس دارچینی می توانند به قدرت تازه کردن تنفس دارچین گواهی 
دهند. در این جا سینامالدئید دوباره وارد عمل می شود و باکتری های مزاحم دهان 
را از بین می برد. برای دست یابی به این مزیت، آدامس دارچینی خود را بجوید یا 
دهانشویه خود را با جوشاندن ۵ چوب دارچین در ۱ فنجان آب به مدت ۵ دقیقه 

بسازید، سپس از آن مانند یک دهانشویه معمولی استفاده کنید!
6. عمل به عنوان یک آنتی اکسیدان

آنتی اکسیدان ها ترکیبات مهمی هستند زیرا به بدن کمک می کنند تا استرس 
اکسیداتیو را کاهش دهد. ثابت شده است که استرس اکسیداتیو به سلول ها آسیب 
می رساند و تقریباً به بروز هر بیماری مزمنی، از جمله دیابت نوع 2، که قبلًا ذکر 
کردیم، کمک می کند. جای تعجب است اما قابلیت های آنتی اکسیدانی دارچین 

نسبت به بسیاری از ابَرغذا های معروف بیشتر است!
7. حجم دادن به لب ها

از آنجایی که دارچین جریان خون در سطح پوست را بهبود می بخشد، در حقیقت 
می تواند باعث حجیم شدن لب های شما، بدون نیاز به تزریق شود. به راحتی 2/۱ 
قاشق چای خوری دارچین آسیاب شده را با مقداری وازلین یا چند قطره روغن 
)ویتامین E، نارگیل یا حتی روغن زیتون( مخلوط کنید و خمیری تهیه کرده و روی 
لب های خود بمالید. اجازه دهید این مخلوط برای چند دقیقه روی لب ها بماند و 

سپس آن را بشویید.
8. کند کردن علائم پیری

تولید می کند،  و الاستین کمتری  پیر می شود، کلاژن  ما  مادامی که پوست 
این دو، پروتئین هایی هستند که به صاف و لطیف شدن پوست کمک می کنند. 
بسیاری از تولید کننده های لوسیون ها و کرم ها ادعا می کنند که به افزایش تولید 
این پروتئین ها کمک خواهند کرد، اما عصاره ی دارچین، ممکن است بدون کمک 

مواد شیمیایی اضافی، این کار را انجام دهد.
9. ضدعفونی کردن دست ها

نشان داده شده است که روغن دارچین تعدادی از عفونت های شایع و اکتسابی 
بیمارستانی مانند استرپتوکوک، استافیلوکوک و  ای کلای را از بین می برد. به منظور 
تهیه ی یک ضدعفونی کننده طبیعی دست، توصیه می شود که یک ترکیب معطر و 
مؤثر از روغن های ضروری که شامل اسانس میخک، اسانس رزماری، اسانس لیمو، 
اسانس اکالیپتوس و مقدار مناسبی دارچین است را تهیه کنید. )البته، این نباید 
جایگزین ضدعفونی کننده های مجاز دست که استاندارد های سازمان سلامت 

برای کمک به محافظت در برابر کووید را دارا هستند، استفاده شود.(
10. افزایش سرعت رشد مو

در حالی که هیچ مطالعه ای برای اثبات قطعی این مسأله وجود ندارد، برخی 
از دانشمندان اصرار دارند که دارچین می تواند به رشد مو کمک کند. این کار با 
هدایت جریان خون به سمت فولیکول های مو و افزایش گردش خون مورد نیاز برای 
رشد مو های شما، انجام می شود. طرز تهیه ماسک مو: ۱ قاشق غذاخوری دارچین 
آسیاب شده را با ۱ قاشق غذاخوری عسل و حدود یک فنجان روغن زیتون یا نارگیل 
مخلوط کنید تا خمیری به دست آید. آن را روی پوست سر خود بمالید، اجازه دهید 

۱0 دقیقه بماند، سپس از یک شامپوی ملایم برای شستشوی آن استفاده کنید.

فوق تخصص قرنیه:

استفاده از »لنز زیبایی« در چشم
 چه خطری دارد؟

فوق تخصص قرنیه گفت:متاسفانه استفاده از لنزها برای زیبایی خیلی شایع 
شده است؛ در حالی که اصلا توصیه نمی شود؛ چون گذاشتن جسم خارجی 
در چشم است ممکن است منجر به عفونت و عوارض در چشم شود. سید محمد 
قریشی، فوق تخصص قرنیه  در پاسخ به این پرسش که »آیا استفاده از لنز در چشم 
صحیح است؟«، اظهار داشت: از لنزهای چشمی به دو منظور استفاده می شود. 
اول منظور درمانی دارد؛ به طوری که  در افرادی که قرینه چشم شان لک و کدورت 
دارد مورد استفاده قرار می گیرد تا این لک را بپوشاند و جنبه درمانی و زیبایی دارد. 
وی ادامه داد: اما برخی افراد صرفا به خاطر زیبایی از این لنزها استفاده می کنند تا 
رنگ چشم خود را تغییر دهنداما از لحاظ چشم پزشکی توصیه نمی شود. این فوق 
تخصص قرنیه یادآور شد:متاسفانه استفاده از لنزها برای زیبایی خیلی شایع شده 
است؛ در حالی که اصلا توصیه نمی شود؛ چون گذاشتن جسم خارجی در چشم 
است و ممکن است منجر به عفونت و عوارض در چشم شود.  قریشی خاطرنشان 
کرد: به هر حال برخی تمایل به استفاده از این لنزها را دارند که باید احتیاط کرده 
و از مزاجع ذیصلاح آنها را تهیه کنند؛چرا که متاسفانه اکنون این لنزها در برخی 
سوپرمارکتها، آرایشگاههاو عینک فروشی ها عرضه می شود. وی با اشاره به بروز 
مشکلات عرضه این لنزها در چنین مراکزی، ابراز داشت: تهیه این لنزها باید زیر 
نظر پزشک متخصص چشم صورت گیرد؛ چراکه ممکن است نکات بهداشتی لازم 
در آنها رعایت نشود. این فوق تخصص قرنیه تصریح کرد:  به مجرد اینکه بیمار هنگام 
استفاده از این لنزها دچار احساس درد و تاری دید شد باید به پزشک مراجعه کند. 
قریشی اضافه کرد: در نهایت اینکه استفاده از لنز به عنوان زیبایی توصیه نمی شود 

و اگر فردی قصد استفاده از آنها را داشت باید در کوتاه ترین زمان استفاده شود.
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مدیرعامل موسسه کار آفرینی مردم نهاد علم  جویان جوان تشریح کرد:

اقدامات موسسه کار آفرینی 
مردم نهاد علم  جویان جوان

مدیرعامل موسسه کار آفرینی مردم نهاد علم  جویان جوان اقدامات و فعالیت های این 
موسسه را تشریح کرد.

اظهارداشت  با خبرنگاران   و گو  پنجشنبه درگفت  روز  از ظهر  علی مقدس پیش 
:موسسه کارآفرینی علم جویان جوان با هدف توانمندسازی جوانان برای تسهیل و 
کسب فرصتهای شغلی و ایجاد بسترها و زمینه های کار آفرینی در سال ۱۳۸۴ تاسیس 

شده است .
 وی افزود : این موسسه در راستای اهداف خود برنامه ها و طرح های بسیاری را جهت 
توان افزایی جوانان به خصوص زنان سرپرست خانوار در سطح ملی و استانی با همکاری 
نهاد هایی مانند معاونت زنان و خانواده نهاد ریاست جمهوری، دفتر امور بانوان و دفتر 
امور اجتماعی استانداری، سازمان فنی حرفه ای، دبیرخانه ستاد مبارزه با موادمخدر 

قم اجرا نموده است.
مدیرعامل موسسه کار آفرینی مردم نهاد علم  جویان جوان تصریح کرد :در طرح ملی 
توانمند سازی زنان سرپرست خانوار که از سال ۱۳۹۹ برای 2۸0 نفراز زنان بد سرپرست 
وبی سرپرست استان شروع شده است، طی ارزیابی های انجام شده از حدود ۱000 
زن سرپرست خانوار، حدود ۴00 نفر که آمادگی روحی  و شرایط  ورود به بازار کار را 
داشتند، انتخاب شده و در این طرح  مشارکت داشتند و در کنار آموزش های اعتماد به 
نفس، مهارتهای زندگی، بازاریابی و... جهت آموزشهای مهارتی  به فنی حرفه ای معرفی 
شدند.  وی خاطرنشان کرد :با توجه به شرایط سخت و خاص کرونا تا کنون بیش از ۹0 

درصد طرح پیش رفته در خط پایانی اجرای آن هستیم.
رئیس هیات مدیره موسسه علم جویان جوان مطرح کرد:

 اجرای تعهدات  موسسه علم جویان جوان درسه فاز
رئیس هیات مدیره موسسه علم جویان جوان نیز در این نشست خبری با بیان اینکه  
طبق تفاهم نامه منعقده فی مابین موسسه علم جویان جوان و معاونت زنان و خانواده 
نهاد ریاست جمهوری جمهوری، تعهدات موسسه در پروژه، باید در ۳ فاز اجرا می 

گردید.
زهره بوکائی افزود : فاز اول طرح شامل شناسائی، ارزیابی سلامت روان و استعدادیابی 
متقاضیان طرح و سپس اجرای حضوری و گاها مجازی آموزش های اعتماد به نفس و 
سپس معرفی منتخبین طرح به استانداری قم جهت تایید و ارسال به سازمان آموزش 

فنی و حرفه ای جهت کسب مهارتهای فنی بود که بطور کامل به اتمام رسید.
وی ادامه ادامه  داد: فاز دوم نیز شامل اجرای آموزش های بازاریابی بصورت حضوری و 
مجازی درکنار آموزش های فنی حرفه ای برای منتخبین طرح می باشد که برای بیش از 

نیمی از مشمولین طرح به اتمام رسید و برای نیمی دیگر نیز درحال اجراست.
رئیس هیات مدیره موسسه علم جویان جوان تصریح کرد : فاز سوم فرآیند اتصال به 
بازار است که در این خصوص  نمایشگاه در تعهدات موسسه قرار گرفته بود و موسسه 
چندین برنامه فوق العاده نیز جهت اثر بخشی بیشتر طرح در آن گنجانیده شد که 

ازجمله می توان به موارد زیر اشاره کرد:
۱-  آموزش مهارتی )مزاج شناسی، اصلاح سبک زندگی و تولید محصولات گیاهی 
مانند کرم های گیاهی، رژ لب، رژ گونه، سایه، خط چشم، ریمل، سرمه، پنکک و انواع 

روغن گیری بخصوص روغن  گیری جوانه گندم(
2-  برنامه نشست خبری جهت اطلاع رسانی بیشتر به عموم مردم در خصوص 
دستاورد های طرح در زمینه های مختلف مهارتی از جمله  محصولات ارگانیک و طبیعی 

گیاهی که اخبار آن در سایت https://elmjoyanjavan.ir قابل مشاهده است. 
۳. راه اندازی سایت فروشگاه آنلاین هلیون 2۱۳ به آدرس team.2۱۳//:https  و پیج 
اینستاگرام موسسه به آدرس https://instagram.com/heliyon2۱۳ جهت فروش 

محصولات کارآفرینان طرح.
.2۱۳//:https ۴.توسعه بخش آموزش های مجازی در سایت آموزشی به آدرس

academy
 وی در پایان گفت :لازم به یادآوری است که علاوه بر سازمان های همکار در اجرا 
بانوان  امور  آموزش فنی حرفه ای، دفتر  مانند سازمان  این طرح  در  و هماهنگی 
استانداری قم و معاونت اجتماعی استانداری، نهاد هائی مانند دبیرخانه شورای 
هماهنگی مبارزه با مواد مخدر با کمک جهت شناسائی زنان بد سرپرست، مرکز 
کودکان کار با کمک به تسهیلات اشتغال تعدادی از منتخبین طرح و دیگر مراکز 
همکار، همیاری خوبی با ما داشته اند که از همه همکاران عزیز در این طرح بی نهایت 

سپاسگزارم.
 

سرپرست اداره کل کتابخانه عمومی استان قم تاکید کرد:

لزوم هم افزایی دستگاه ها 
در افزایش سرانه کتابخوانی 

سرپرست اداره کل کتابخانه عمومی استان قم گفت: هم افزایی دستگاه های مختلف 
در افزایش سرانه کتاب و کتابخوانی در استان قم باید بیشتر شود.

سجاد عمرانی با بیان اینکه 2۴ با کتابخانه عمومی در استان قم وجود دارد گفت: ۱۴ 
کتابخانه در شهر قم و بقیه در شهرستان ها قرار دارد.

سرپرست کتابخانه های عمومی استان قم با اشاره به اینکه تا ۳0 آبان  عضویت در 
کتابخانه های عمومی تحت نظر این نهاد رایگان خواهد بود افزود: افراد با ارائه یک قطعه 
عکس و کارت ملی می توانند در یکی از کتابخانه های استان قم ثبت نام کنند و از سایر 

کتابخانه های سطح کشور نیز استفاده کنند.
وی با تاکید بر اینکه کتابخانه های استان دارای بخش های کودک نیز است ادامه داد: 

ترویج کتابخوانی در بین کودکان می تواند نسل آینده را کتابخوان تر کند.
۳0 هزار عضو فعال در سطح کتابخانه های استان قم داریم

 عمرانی با تاکید بر اینکه در ایام شیوع کرونا از تهدید فرصت ساختیم گفت: افراد و 
علاقمندان به کتاب با مراجعه به سامانه نهاد کتابخانه های عمومی کشور می توانند منبع 

مورد نظر خود را دریافت کنند.
سرپرست اداره کل کتابخانه عمومی استان با بیان اینکه پردیسان با جمعیت حدود 
200 هزار نفر در استان قم نیاز به کتابخانه دارد افزود: دو راهکار برای کتاب و کتابخوانی 
در منطقه پردیسان وجود دارد که ایستگاه سیار و تخصیص زمین و ساختمان است که 

لازم است دستگاه های دیگر به کمک نهاد کتابخانه ها بیایند.
وی با بیان اینکه حدود ۳0 هزار عضو فعال در سطح کتابخانه های استان قم داریم 
ادامه داد: بخش نابینایان با ارائه خدمات به بیش از ۴ هزار و ۵00 نسخه کتاب با خط 
بریل در کتابخانه آیت الله خامنه ای به آن ها خدمات ارائه می دهد و با افتتاح کتابخانه 

مرکزی شهر ناشنوایان نیز صاحب کتابخانه تخصصی خواهند شد.
 

کارشناس هواشناسی استان قم  اعلام کرد :

وضعیت  آب وهوای قم در دو روز آینده
کارشناس هواشناسی استان قم با اشاره به بارش پراکنده باران در روزهای یکشنبه و 
دوشنبه در این استان افزود: سرعت وزش باد طی سه روز آینده بین 20 تا ۳۵ کیلومتر 

بر ساعت است.
محمد جواد ترابیان گفتهوای استان قم در روز یکشنبه نیمه ابری تا ابری در برخی 

ساعات همراه با بارش خفیف باران و گاهی وزش باد خواهد بود.
کارشناس هواشناسی استان قم عنوان کرد: هوای این استان در روز دوشنبه قسمتی 
ابری در برخی ساعات همراه با افزایش ابر و بارش پراکنده و گاهی وزش باد خواهد بود.

وی گفت: سرعت وزش باد در روز های  یکشنبه و دوشنبه بین 20 تا ۳۵ کیلومتر بر 
ساعت با جهت شرقی است.

ترابیان تصریح کرد: کمینه دمای هوای یکشنبه چهار درجه و بیشینه دمای هوا ۱6 
درجه و کمینه دمای هوای دوشنبه پنج درجه و بیشینه دمای هوا ۱۷ درجه خواهد 

بود.

 سازمان بسیج سازندگی استان قم خبر داد؛

حمایت بسیج سازندگی از کارآفرینی 
دانشجویان دانشگاه حضرت معصومه )س(

 مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم از حمایت بسیج سازندگی از کارآفرینی 
دانشجویان دانشگاه حضرت معصومه )س( قم خبر داد.

سرهنگ محمود داود آبادی صبح روزشنبه در حاشیه نشست تفاهم نامه همکاری 
بین سازمان بسیج سازندگی استان قم و دانشگاه حضرت معصومه )س( در راستای 
توانمندسازی و حمایت از بانوان دانشجوی کارآفرین این دانشگاه در گفتگو با 
خبرنگاران گفت: فعالیت در دانشگاه حضرت معصومه )س( بر اساس نیاز واقعی 

جهش تولید است.
مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم با بیان اینکه در موضوع تولید، توزیع و 
مصرف؛ شناسایی، شبکه سازی و توانمند سازی که مد نظر بسیج سازندگی است 
در این دانشگاه صورت می گیرد و ما به دنبال استفاده از این ظرفیت هستیم، افزود: 
استعدادیابی قبل از ورود هیجانی به بازار کار یکی از ضروریت های جهش تولید 

است.
وی با تاکید بر اینکه دانشجویانی که بتوانند رشته تحصیلی را به صورت کاملًا 
جمله  از  سازندگی  بسیج  حمایت های  از  قطعاً  بگیرند  فرا  علمی  و  تخصصی 
مشاوره های شغلی و حمایت های مالی و دریافت منابع ارزان قیمت می توانند بهره 
مند شوند، ادامه داد: مهمترین دستاورد این جلسه کنار هم قرار گرفتن دانش، 

تخصص، تجربه و توان اجرایی است.
داودآبادی با اشاره به اینکه کنار هم قرارگرفتن دانش، تخصص، تجربه و توان 
اجرایی به نفع هر دو طرف خواهد بود، گفت: می تواند سرمایه انسانی گرانبهایی را 
که در این دانشگاه مشغول به تحصیل هستند را به جریان اشتغالزایی و کارآفرینی 

کشور متصل کند و در جهت تحقق جهش تولید به حرکت دربیاورد.
سرپرست دانشگاه حضرت معصومه )س( قم تاکید کرد؛

تحقق دانشگاه کارآفرین با تربیت نیروی متخصص برای رفع موانع تولید
 سرپرست دانشگاه حضرت معصومه )س( قم  نیز بر لزوم حرکت دانشگاه ها به 
سمت تحقق دانشگاه کار آفرین با تربیت نیروی متخصص برای رفع موانع تولید 

تاکید کرد.
نسرین صادق زاده با بیان اینکه امیدواریم این همکاری با بسیج سازندگی باعث 
افزایش توانمندی بانوان استان و کشور شود، گفت: دانشگاه حضرت معصومه 

)س( دانشگاهی جوان با رشته های مختلف و مرتبط با صنعت و تولید است.
سرپرست دانشگاه حضرت معصومه )س( با اشاره به اینکه همچنان به دنبال 
رشته های جدید هستیم تا به سمت تحقق دانشگاه کارآفرین حرکت کنیم، افزود: با 
همکاری وزارت علوم و سازمان هایی مانند بسیج سازندگی به دنبال افزایش ظرفیت 
این دانشگاه هستیم تا بتوانیم با تربیت نیروهای متخصص در رفع موانع تولید، 

افزایش اشتغال و جهش تولید قدم برداریم.
وی با تاکید بر اینکه پروژه ها و پایان نامه های این دانشگاه را به سمت پروژه های 
تحقیقاتی و کارآمد هدایت می کنیم، ادامه داد: در تلاش هستیم تا پایان نامه ها و 
پژوهش های دانشگاه را به سمت کاربردی و تجاری شدن ببریم و امیدواریم امضای 
این تفاهم نامه همکاری بتواند ظرفیت های بسیج سازندگی و دانشگاه را در کنار 

هم قرار دهد تا در راستای اشتغال و توانمند سازی بانوان کشورمان گام برداریم.
 در پایان این نشست تفاهم نامه همکاری بین دو مجموعه در ۵ ماده به امضا 

رسید.
 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

 جشنواره مطبوعات دینی در ارتقای 
تولیدات رسانه ای موثر است

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان  قم با بیان اینکه قم در مقوله نشریه های 
دینی ظرفیت های فراوانی دارد گفت: برگزاری جشنواره مطبوعات دینی می تواند 

تاثیر بسزایی در کیفیت بخشی به تولیدهای رسانه های دینی داشته باشد.
جشنواره  برگزاری  به  اشاره  با  گفت وگویی  در  کاشانی  حسینی  موسی  سید 
مطبوعات دینی به میزبانی استان قم، اظهار کرد: با توجه به فعالیت مجموعه های 
گوناگون حوزوی و نهادهایی در همین راستا، چند سالی می شود که این دغدغه 
به وجود آمده که جشنواره ای با عنوان مطبوعات دینی به صورت ملی و به میزبانی 

قم برگزار کنیم.
وی با بیان اینکه قم در مقوله نشریه های دینی ظرفیت های فراوانی دارد تصریح 
کرد: برگزاری جشنواره مطبوعات دینی می تواند تاثیر بسزایی در کیفیت تولیدهای 

رسانه های دینی داشته باشد.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم بیان کرد: پس از پیشنهاد برگزاری جشنواره 
مطبوعات دینی به صورت ملی و به میزبانی قم با توجه به ظرفیت های بالقوه 
و بالفعلی که در این استان وجود دارد با پیگیری های مستمر توانستیم به نتیجه 

برسیم.
حسینی کاشانی با اشاره به تایید وزارتخانه مبنی بر برگزاری جشنواره مطبوعات 
دینی به میزبانی قم گفت: براساس سیاست گذاری های انجام شده مقرر شد این 
جشنواره در سه محور برگزار شود که یک محور به بخش حرفه ای اختصاص دارد 
که شامل موضوع ها و شاخص هایی که در جشنواره های مطبوعات وجود دارد می 

شود.
وی با اشاره به وجه تمایز سایر جشنواره ها با جشنواره مطبوعات دینی خاطرنشان 
کرد: در این جشنواره به موضوع دین به صورت شاخص توجه شده و بهترین تیتر، 

بهترین گزارش، بهترین محتوی با موضوع دین مورد ارزیابی جدی قرار می گیرد.
وی همچنین اضافه کرد: هر اثری که با محتوای دین توسط خبرنگاران در عرصه.
های مختلف چه برخط و چه مکتوب منتشر شده باشد می تواند در این جشنواره 

شرکت کند.
با اشاره به دیگر محور برگزاری این جشنواره تصریح کرد:  حسینی کاشانی 
نشریه هایی که به صورت ویژه در بخش دین فعالیت می کنند که معمولا این 
قرار  ارزیابی  مورد  نیز  می شود  فصلنامه ها  و  ماهنامه ها  شامل  بیشتر  نشریه ها 
از  نسخه  سه  است  قرار  نیز  دینی  مطبوعات  داد:  ادامه  وی   گرفت.  خواهند 
آخرین شمارگان نشریه های خود را در اختیار دبیرخانه جشنواره قرار بدهند تا 
بهترین نشریه های دینی معرفی شوند. وی با بیان اینکه بخش دیگری از این 
جشنواره نیز به موضوع های مرتبط با دین اختصاص دارد که به صورت ویژه در 
نظر گرفته شده است گفت: عفاف و حجاب، فرهنگ شهروندی و فرهنگ وقف 
از جمله موضوع هایی است که به صورت ویژه دیده شده است. حسینی کاشانی 
خاطرنشان کرد: این جشنواره می تواند کمک بسیاری به وضعیت نشریه های دینی 
داشته باشد و همچنین در ارتقای کیفیت موضوع ها در نشریات دینی سراسر کشور 
منتشر می شود، موثر است. وی اضافه کرد: دستگاه های مختلفی مانند جامعه 
المصطفی، شهرداری، دفتر تبلیغات و چند نهاد دیگر برای حضور در این جشنواره 
اعلام آمادگی کردند. دبیر شورای فرهنگ عمومی قم در پایان از پیشنهاد برگزاری 
جشنواره بین المللی مطبوعات دینی خبر داد و بیان کرد: باتوجه به ظرفیت های 
جامعه المصطفی در قم امیدواریم بتوانیم این جشنواره را در سال های بعدی نیز به 

صورت بین المللی دنبال کنیم.
ارشاد  و  اداره کل فرهنگ  به همت  نخستین جشنواره ملی مطبوعات دینی 
اسلامی قم، در فضای رسانه کشور طرح ریزی و اجرا، و پس از اعلام فراخوان در 
هشتم شهریورماه سالجاری، مورد استقبال اهالی رسانه از سراسر کشور قرار گرفت، 

به نحوی که مهلت آن تا ۳0 آبان ماه جاری تمدید شد.

 

یکی از عوامل و بسترهای مهم در جذب گردشگر 
وجود مواریث و بناهای معماری مانند خانه های 
تاریخی است و خانه های تاریخی نقش مستقیمی 
در هویت بخشی جمعی و همچنین رونق اقتصاد 

گردشگری شهری دارد.
و  شهر  تاریخی  بافت  مهم  ویژگی های  از  یکی 
هویت،  که  بوده  این  تاریخی  خانه های  به ویژه 
فرهنگ و تعاملات اجتماعی گذشته جامعه را به 
نمایش می گذارد و نقش مهمی در هویت بخشی به 

ساکنان شهر و محله می دهد.
معماری اصیل و بومی ایرانی اسلامی به همراه 
حفظ حریم برای آرامش خانواده از خصوصیات 
جدید  سبک  در  که  است  تاریخی  خانه های 
شهرسازی و معماری کمتر اثری از آن همه دقت 
نظر، زیبایی و مطابقت با روح و فطرت بشر دیده 

می شود.
به گفته کارشناسان و ناظران یکی از مهم ترین 
امروز وجود  دنیای  در  در جذب گردشگر  عوامل 
بناهای تاریخی و شاخص معماری است که در شهر 
قم به دلیل تمدن ۷ هزار ساله و اهمیت مذهبی آن 
از همان صدر اسلام وجود این قبیل بناها و مواریث 
کم نیست که دراین بین خانه های تاریخی یکی از 

جذاب ترین بناهای معماری این شهر می باشد.
هویت بخشی  کنار  در  تاریخی  خانه های  نقش 
نسبت به فرهنگ اصیل مردم شهر، در اقتصاد و 
هرچند  دارد،  مهمی  نقش  نیز  گردشگری  رونق 
تاکنون آن چنان که شایسته است در معرفی و جذب 
گردشگر به این مواریث تاریخی و هویت بخش توجه 

درخوری نشده است.
گردشگری  فرصت های  معرفی  و  شناسایی 
شهری یکی از جنبه های مهم و اولویت های کاری 
شهرداری  هنری  فرهنگی  سازمان  و  شهرداری 
قم است که در قالب آن تلاش می شود تا بخشی 
از ظرفیت های عظیم و دست نخورده جاذبه های 
تاریخی و فرهنگی شهر مقدس قم به مخاطبان 
معرفی شود و مقداری از مهجوریت و گمنامی آن ها 

در نزد عموم مردم کاسته شود.
خانه تاریخی زند

خانه تاریخی حاج علی خان زند و حاج قلی خان 
زند )دو برادر( با قدمتی مربوط به دوره قاجاریه در 
محله چهارمردان قم واقع شده است. این دو خانه 
در سال ۱۳۸0 به یکدیگر مرتبط شدند و خانه زند 
درحال حاضر به موزه مردم شناسی تغییر کاربری 

داده است .
این موزه تنها موزه مردم شناسی قم است که به 
سبک زندگی مردم در دوره    های گذشته ازجمله 
اشیا و  از اسباب،  و مجموعه ای  قاجار می پردازد 
لوازم زندگی، ابزار کار، لوازم کشاورزی و صنعتی، 
پوشاک و شیوه چینش اشیا در منازل قدیمی قم 

در این موزه به نمایش درآمده است.
همچنین تصاویری از قم قدیم و آثاری ازجمله 
به ۸00 سال قبل،  سفال     های سلجوقی متعلق 
»منبر« مربوط به 600 سال قبل از روستای وشنوه، 
درب    های تاریخی، ظروف تزیینی، تپانچه، مرکب 
و دوات مربوط به دوره قاجار در این موزه موجود 

است.
قدیمی ترین وسایل در این نمایشگاه عبارت از 
پیکره ای به شکل گاو از جنس خمیر شیشه مربوط 
به قرن پنجم و ششم هجری و تبرهایی از جنس برنز 

مربوط به هزاره اول و دوم پیش از میلاد هستند.
ساخته شده  کویری  شرایط  به  توجه  با  بنا  این 
است؛ مانند طراحی بادگیرها برای تنظیم دما در 
طول فصول مختلف سال، مصالح به کاررفته برای 
ساخت این بنا شامل سنگ، خشت، چوب، آجر 

و گچ است که شاخصه معماری عصر قاجار است.
ورودی بنا شامل سر در کوتاه با نمای روکار آجری 
و بندکشی است که در قسمت پیشانی، اشکال 
طریق  از  و  دارد  نازک کاری  تزیینات  و  هندسی 
دالانی در جبهه جنوبی به حیاط مرکزی )میانسرا( 

ارتباط می یابد.
موزه تاریخی زند شامل دو حیاط است که مربوط 
به خانه برادران زند است و قدمت آن به ۱۳0 سال 
قبل یعنی اواخر دوره قاجار بازمی گردد؛ خانه زند 
600 مترمربع مساحت دارد و دارای ۱۴ اتاق، ۳6 
درب و پنجره چوبی از جنس گردو و ون و ۱۴ ستون 

سنگی است.
این عمارت شامل سه بخش است که شاه نشین 
تابستانی با بادگیر منفرد که به زیرزمین راه دارد و 
در جبهه شرقی واقع است، شاه نشین زمستانی که 
فضای بیشتری را در بر می گیرد و در جبهه شمال 
واقع شده و بخش سوم، مخصوص خدمه که در 

جبهه غربی جای دارد.
این  منحصربه فرد  و  خاص  ویژگی    های  دیگر  از 
ساختمان وجود ستون هایی است که هیچ کدام 
در  ایده  این  نیست.  یکی  دیگری  با  طرح  ازنظر 
این خانه است که  و  این شهر  ویژه  حاشیه کویر 
احتمالًا معمار و سازنده این بنا خواسته هنر خود را 

به رخ دیگر معماران بکشد.
خانه بروجردی

آثار  از  یکی  به عنوان  بروجردی  آیت الله  خانه 

تاریخی در شهر قم نماد زیبایی معماری اسلامی 
بوده که ازلحاظ تاریخی نیز حائز اهمیت است. 
در خیابان  قدیم شهر  بافت  در  مرحوم  آن  منزل 

آیت الله طالقانی )آذر( واقع شده است.
این خانه علی رغم اهمیت معنوی و روحانی آن 
دارای ارزش تاریخی و دارای ویژگی های معماری 
اسلامی و ایرانی است و از بناهای تاریخی و مهم 

شهر قم شمرده می شود.
بیت آیت الله العظمی بروجردی)ره( با ده ها سال 
شیعه،  توجه  کانون های  از  یکی  به عنوان  سابقه 
هزاران خاطره تلخ و شیرین را در حافظه تاریخی 

خود ثبت کرده است.
این بیت تاریخی با زیبایی خیره کننده اش یکی 
از آثار با ارزش معماری و مجموعه ای بی نظیر از 
و  درب ها  ستون ها،  ریزه کاری هاست،  و  ظرایف 
هنرمندانه اش،  و  ظریف  گچ بری های  پنجره ها، 
سرزمین  این  فرزندان  همت  و  تلاش  از  نشان 

هنرپرور دارد.
ذکر  با  را  خانه  خشت های  کارگرانش،  و  معمار 
صلوات و لااله الاالله بر هم نهادند و ستون هایش را 
با ختم سوره مبارکه حمد و توسل به ذوات مقدسه 

معصومین بر پا کردند.
کتیبه کاشی کاری منصوب در سردر ورودی این 
خانه ، متعلق به سال ۱۳۱2 هجری قمری است، 
ورودی بنا شامل سردری کوتاه با کتیبه کاشی کاری 
می باشد که از طریق پاگرد چهارضلعی )اصطلاحاً 
 ) مرکزی  حیاط  به  شرقی  جبه  دالان  و  هشتی 

ارتباط می یابد.
این بنا برای شخصی به نام مرحوم سید علی اکبر 
بلورفروش تاجر معروف قمی به سال ۱۳۱2 ه.ق 
ساخته شده است و بعد از آمدن حاج عبدالکریم 
حائری یزدی مؤسس حوزه علمیه به قم، ایشان 

بیش از هفت سال در این منزل اسکان یافتند.
سپس با آمدن حضرت آیت الله بروجردی به قم 
در سال ۱۳2۴ به مدت ۱۵ سال )تا زمان فوت( در 
این منزل به صورت مستأجر اقامت یافتند تا اینکه 
در سال ۱۳۳۹ هجری قمری حاج مهدی صبوحی 
بانی مسجد مهدیه و بیمارستان مهدیه تهران این 
منزل را از آقای بلورفروش برای مرحوم بروجردی 

خریداری کرد.
این بنا متشکل از دو بخش بیرونی و اندرونی، 
اتاق آن  اتاق است که دو  درمجموع دارای هفت 

نسبتاً بزرگ و مابقی کوچک تر هستند.
ستون ها و سرستون ها به همراه ایوان های بخش 
اندرونی و بیرونی بنا از قسمت های دارای اهمیت 
این منزل است و مصالح بکار رفته در ساخت بنا 

شامل خشت، آجر و سنگ و اندود گچ می باشد.
در این بنا از نمادهای اسلامی استفاده شده و با 
توجه به قداست ۱۴ معصوم)ع(، ابعاد خانه را ۱۴ 
متر در ۱۴ متر قرار داده و ۱۴ ستون و ۱۴ درب و 

۱۴ پنجره در این بنا به کاربرده شده است.
این بیت شریف از آن روز تا به امروز که نزدیک 
به ۱۵0 سال از عمرش می گذرد، همواره محفلی 
شکوهمند برای تعظیم شعائر اسلامی و خصوصاً 

سوگواری شهادت ائمه اطهار)ع( بوده است.
خانه یزدان پناه

خانه تاریخی یزدان پناه با معماری زیبا و برجسته 
ایرانی در محله قدیمی باغ پنبه و در نزدیکی بازار 
قدیمی قم واقع شده است و قدمتی مربوط به اواخر 
دوره قاجار دارد. این بنای تاریخی به مساحت ۸۸۴ 
متر و ۹2۸ متر زیربنا است و در 2۴ تیر ۱۳۸2 با 

شماره ثبت ۹۱۵۱ در آثار ملی ثبت شده است.
محل  پناه  یزدان  تاریخی  خانه  حاضر  حال  در 
رستورانی است که به شیوه کاملًا سنتی در این 
ظرفیت  نفر   ۱20 تا  و  است  استقراریافته  خانه 
پذیرایی از مهمانان را دارد. در این رستوران انواع 
غذا    های سنتی ایرانی و نوشیدنی    های ایرانی سرو 

می شود.
زیبایی  بسیار  ورودی  دارای  پناه  یزدان  عمارت 
است که شامل سردری بلند با طاق شلجمی آجری 
چهار ترک با چهار ستون سنگی مدور با سرستون و 
پایه ستون    های حجاری شده و لب چینی هره سردر 
با کاشی    های کنگره ای و آجربری است که از طریق 
پاگرد و دالان جبهه شمال شرقی به ایوان شمالی 
و سپس به حیاط مرکزی )میانسرا( ارتباط می یابد. 
دیوار    های بیرونی این بنا کاه گلی بوده و فقط سردر 

بنا بوده که مجلل ساخته می شده است.
بعد از سردر وارد هشتی یا کرباس می شوید. این 
فضا و راهرو    های پیچ درپیچ منتهی به حیاط     های 
اندرونی و بیرونی به گونه ای می باشند که مانع دید 

افراد غریبه به خانواده می شده است.
دارای  درمجموع  عمارت  این  حاضر  حال  در 
آب انبار  و  بادگیر  یک  و  زیرزمین  سه  اتاق،  هفت 
به نوبه  پناه هر یک  یزدان  در خانه  اتاق ها  است. 
خود مستقل و جداگانه هستند، اما میان آن ها در 
چوبی کار گذاشته شده تا در صورت نیاز به صورت 
موقت فضای بزرگ تری ایجاد شود. در این خانه 
مانند دیگر خانه     های اقلیم گرم و خشک اتاق ها 
و  قرار گرفته اند  تو درتو  به صورت  گرداگرد حیاط 
تمام  که  شده  باعث  انعطاف پذیر  خاصیت  این 

اتاق ها با درب هایی به یکدیگر راه یابند و این امر 
موجب می شود اتاق ها با یکدیگر در تبادل دمایی 
بیشتری باشند. همچنین به گفته اهالی محله، در 
زمان حضور مهمانان یا گرفتن مراسم     های عبادی، 
جشن ها و مهمانی ها به وسیله این در ها اتاق ها را به 

یکدیگر متصل می کردند.
عمارت یزدان پناه همانند بسیاری از خانه     های 
ایرانی چهار فصل است. حیاط یا میانسرا، در تمام 
از گردش  سال محیط بهداشتی مطبوعی را که 
فراهم  را  می شود  حاصل  نورخورشید  و  آفتاب 
می کند. اتاق    های ضلع شمالی برای فصول سرد 
طراحی شده و زمستان نشین هستند. این اتاق ها 
دارند.  بزرگ  پنجره    های  و  داشته  کمتری  ارتفاع 
اتاق    های ضلع شمالی هم با ارتفاع بیشتر و با یک 
پنجره روی سقف ساخته شده اند و برای فصول گرم 

سال مناسب هستند.
از  خانه  محوطه  خنک سازی  برای  همچنین 
این  که  استفاده شده است  آب انبارها  و  بادگیرها 
آب انبارها به صورت مستقیم به وسیله قنات هایی که 

حفرشده بوده پر می شدند.
خانه شاکری

و  است  قاجار  دوره  به  منسوب  شاکری  خانه 
در بافت قدیمی قم و در قسمت جنوبی خیابان 
آیت الله طالقانی رو به روی بازار قدیمی در کوی 
حاج عسگر خان قرار دارد. این خانه به وسعت 600 

مترمربع است.
گرفته  قرار  قدیمی  گذر  دو  تقاطع  در  بنا  این 
تقاطع  نبش  در  آن  اصلی  ورودی  سردرب  و 
از  تا حدود زیادی  بنا  است. بافت سنتی اطراف 
وجود  و  مانده  محفوظ  جدید  ساخت وسازهای 
در  هنوز  اصیل  معماری  با  ساختمان  تعدادی 

اطراف این خانه مشهود است.
ورودی اصلی بنا به صورت دوطبقه بوده و توسط 
آجرکاری ها و ستون    های سنگی تزئین شده است. 
سنگ    های  از  ورودی  طرف  دو  ازاره  همچنین 

یکپارچه منقوش زیبایی استفاده شده است.
پس از ورود، فضای مستطیل شکلی قرار دارد که 
در واقع هشتی ورودی و فضای تقسیم روابط بنا 

است. از این فضا وارد حیاط ساختمان می شویم.
از  که  داشته  مسکونی  کاربرد  شاکری  خانه 
خصوصیات بارز آن زیبایی فرم ها و تزئینات معماری 
بنا آجر به عنوان مصالح اصلی  آن است. در این 
استفاده شده است. خانه شاکری دارای  ساخت 
گچ بری های  و  گچی  تزئینات  آجری،  تزئینات 
تزئینات  و…،  اسلامی  و  گیاهی  هندسی، 
کاشی کاری، تزئینات سنگی در سرستون ها و پا 

ستون ها است.
 : دارد  وجود  ساختمان  این  در  اتاق  گروه  سه 
اتاق ها  مرتفع ترین  که  غربی  شمال  ۱.اتاق    های 
هستند. شامل دو فضای سردری و دارای زیرزمین 
جزو  که  شرقی  شمال  2.اتاق    های  می باشند. 
اتاق ها هستند. ۳.اتاق    های جنوب  قدیمی ترین 
غربی دارای زیرزمین هایی با ستون    های سنگی و 
قوس    های زیبا است و سبک تزئینات نشان می دهد 
که در دوره    های متأخرتری نسبت به بقیه اتاق ها 
ساخته شده است و ازنظر تاریخی و معماری دارای 

اهمیت بسیاری است.
اخیراً خانه شاکری مورد مرمت اضطراری سازمان 
میراث فرهنگی قرار گرفته است. این اثر در تاریخ 
2۵ اسفند ۱۳۸0 با شماره ثبت ۵6۷۷ به عنوان 

یکی از آثار ملی ایران به ثبت رسید.
خانه حائری

منزل آیت الله حائری یزدی )۱2۳۸ ه.خ – ۱۳۱۵ 
ه.خ( یکی از بنیان گذاران حوزه علمیه قم در بافت 
قدیمی شهر قم و خیابان آذر واقع شده است. خانه 
آیت الله حائری در نزدیکی خانه آیت الله بروجردی 
این  آیات عظام دیگری هم در  قرار دارد و منازل 

منطقه قرار دارد.
با توجه به فرم ساختمانی، مصالح بکار رفته و 
کسب اطلاع از تولیت آن بنای ساختمان متعلق 
به دو نسل پیش و با قدمتی نزدیک به ۱20 سال 

متعلق به اواخر دوره قاجاریه است.
ورودی بنا شامل سردری کوتاه با طاق قوسی به 
سبک رومی آجر است که از طریق پاگرد به حیاط 
مرکزی )میانسرا( ارتباط می یابد. کل مساحت بنا 
۴۷۹ مترمربع است که ۳60 متر آن زیربنا است. 
علاوه بر سرویس    های بهداشتی خانه درمجموع 

دارای ۱0 اتاق که ۵تای آن نسبتاً بزرگ هستند.
به گزارش شهرنیوز، یکی از بخش    های مهم خانه 
جبهه شرقی است که با بادگیری منفرد با فضای 
جانبی و زیرزمین مرتبط است، به علاوه اتاق    های 
جبهه جنوبی با ستون    های سنگی شکیل ایوانش، 
حمام خزانه ای زیرزمین و در    های چوبی مشبک 
خانه  این  اهمیت  با  قسمت    های  از  زیرزمین ها 

است.
بخش  خانه  این  بخش    های  شاخص ترین  از 
اندرونی است با یک حیاط کوچک و دو اتاق که 
محل زندگی آیت الله حائری بوده و رضاخان پهلوی 

برای دیدن ایشان به آنجا رفته بود.
طراحی بنا طبیعتاً مسکونی است لیکن با بستن 
داربست فلزی بر روی فضای حیاط مرکزی جهت 
کاربردی  دارای  )محرم(  مذهبی  مراسم  انجام 
تعمیرات  درصدد  تولیت  اخیراً  اما  بوده  مذهبی 

اساسی و دادن کاربری مدرسه به آن است.
این اثر در تاریخ ۱۸ اردیبهشت ۱۳۸0 با شماره 
ثبت ۳۷۸۷ به عنوان یکی از آثار ملی ایران به ثبت 

رسیده است.
بالا،  راد، عمارت قاضی  همچنین خانه علامه 
خانه حاج باقر روحانی، بیت تاریخی امام راحل، 
خانه ملاصدرا و غیره ظرفیت های بی نظیری را برای 
جذب و رونق گردشگری در این شهر به وجود آورده 
است که معرفی مطلوب تر آن ها در سطح محلی، 
ملی و بین المللی می تواند اثر مستقیمی در بهبود 
و افزایش ماندگاری گردشگران در شهر قم و آثار 

مثبت حاصل از این ماندگاری داشته باشد.

نقش مهم خانه های تاریخی در هویت جمعی و رونق گردشگری؛

خانه های تاریخی به شهر روح تمدن می دهند
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یک کارشناس اقتصادی:

استقراض در کار نیست ولی تورم 
همچنان  برجاست

یک کارشناس اقتصادی گفت: افزایش نرخ سود در بازار بین بانکی بیانگر این 
است که تزریق پایه پولی به این بازار کم شده و علت افزایش این نرخ ناشی از 
کاهش عرضه است که می تواند نشان دهنده استقراض نکردن دولت از بانک 
مرکزی باشد، اما رشد نقدینگی بالاست و بانک ها در حال خلق پول بسیار زیادی 

هستند که نشان دهنده برداشت دولت به صورت غیرمستقیم از بانک ها است.
کامران ندری در گفت وگویی، درباره دستور رئیس جمهور مبنی بر تداوم تامین 
مالی بدون استقراض از بانک مرکزی، اظهار کرد: با توجه به اینکه در سال جاری 
سقف برداشت دولت از تنخواه در دولت قبلی به پایان رسیده است، دولت فعلی 
قانونا نمی تواند به صورت مستقیم از بانک مرکزی استقراض کند اما همه دولت ها 
غیرمستقیم از منابع بانکی استفاده می کنند و ممکن است که دولت فعلی نیز 
در این مدت به طور غیرمستقیم از شبکه بانکی استقراض کرده باشد. متاسفانه 
در این مدت، وزارت اقتصاد به صورت شفاف اعلام نکرده که چگونه برای دولت 

تامین مالی کرده است.
وی افزود: ممکن است دولت به صورت غیر مستقیم از بانک ها و شرکت های 
دولتی استقراض کرده باشد که این موضوع پس از ماه ها بر ترازنامه بانک ها و 
بانک مرکزی تاثیر می گذارد. یک روش غیرمستقیم استقراض از بانک مرکزی 
که در دولت قبلی بارها تکرار شد، دریافت ریال از بانک مرکزی در قبال منابع 

مسدودی است.
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: دولت چه از بانک مرکزی استقراض کرده 
باشد چه نکرده باشد، نرخ تورم و نقدینگی همچنان بالاست و کاهشی نداشته 
است که مهم تر از استقراض کردن یا نکردن، کنترل تورم است اما متاسفانه فعلا 
تورم در اقتصاد ایران پابرجاست. مساله اصلی اقتصاد، کنترل تورم است و زمانی 
که دولت از بانک مرکزی استقراض نکند اما همچنان تورم بالا باشد، نشانگر این 

است که دولت در راستای تحقق اهداف اقتصاد کلان نا موفق بوده است.
ندری با بیان اینکه نشانه هایی از کاهش برداشت دولت از بانک مرکزی وجود 
دارد، گفت: افزایش نرخ سود در بازار بین بانکی بیانگر این است که تزریق 
پایه پولی به این بازار کم شده و علت افزایش این نرخ ناشی کاهش عرضه 
است که می تواند نشان دهنده استقراض نکردن دولت از بانک مرکزی باشد 
اما رشد نقدینگی بالاست و بانک ها در حال خلق پول بسیار زیادی هستند که 

نشان دهنده برداشت دولت به صورت غیرمستقیم از بانک ها است.
وی بیان کرد: استقراض غیر مستقیم از بانک ها اینگونه است که به طور مثال، 
دولت می خواهد از کشاورزان گندم بخرد و از شرکت بازرگانی می خواهد که این 
کار را انجام دهد و این شرکت نیز از بانک ها وام می گیرد و به بانک بدهکار می شود 
و بانک مورد نظر با این بدهی به بانک مرکزی فشار می آورد که با تاخیر منجر به 

بدهی بانک ها به بانک مرکزی و رشد پایه پولی می شود.
 

معاون مسکن  و ساختمان وزیر راه و شهرسازی مطرح کرد: 

ثبت نام مجردها در نهضت ملی مسکن
 با هدف حل مشکل پیری جمعیت

معاون مسکن  و ساختمان وزیر راه و شهرسازی گفت: با هدف ازدواج مجردها 
و حل مشکل پیری جمعیت، اکنون پنج گروه از افراد، فارغ از اینکه متاهل یا 

سرپرست خانوار باشند می توانند در نهضت ملی مسکن ثبت نام کنند.
ملی  نهضت  طرح  در  مجردها  ثبت نام  جزئیات  درباره  محمودزاده  محمود 
مسکن افزود: در گذشته فقط زنان ۳۵ سال و نخبگان علمی و معلولان جسمی 
حرکتی امکان ثبت نام در طرح مسکن را داشتند، اما در مصوبه اخیر مردان مجرد 
۴۵ سال و بیماران خاص هم می توانند برای داشتن مسکن در سامانه »ثمن« 

ثبت نام کنند.
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: رشد جمعیت کاهش زیادی یافته و ما اکنون 
در طرح های مسکن به دنبال ایجاد مکانیزمی برای تشکیل خانواده و حل پیری 

جمعیت هستیم.
وی بیان داشت: بر این اساس اکنون پنج گروه از افراد فارغ از اینکه متاهل یا 

سرپرست خانوار باشند می توانند در طرح نهضت ملی مسکن شرکت کنند.
محمودزاده توضیح داد: یکی از نکات مهم در رابطه با قانون جمعیت این است 
که بتوانیم فضایی ایجاد کنیم تا افرادی که در سن ازدواج هستند )که البته خود 
این سن باید تعریف شود( انگیزه ای برایشان ایجاد شود تا اگر مشکل آنها برای 

تاهل، مسکن است حل شود.
وی تصریح کرد: تصمیم برای ورود مردان مجرد ۴۵ ساله به طرح نهضت ملی 

مسکن نیز در راستای همین سیاست است.
معاون وزیر راه و شهرسازی اضافه کرد: مجردان ۴۵ ساله دو بخش هستند،  
افرادی که قصد ازدواج ندارند اما در این سن نیازمند داشتن مسکن هستند و 
بخشی دیگر هم افرادی هستند که فقدان مسکن دلیل عدم اصلی ازدواج آنان 

است.
به گفته محمودزاده، افراد ۴۵ ساله بعد از 20 سال کار پس اندازی دارند اما 
شاید نتوانند در بازار مسکن که اکنون در شرایط تورمی به سر می برد خانه ای پیدا 
کنند، بر این اساس دولت با مشارکت این گروه در نهضت ملی مسکن به دنبال 

خانه دار شدن و در نهایت حل مشکل ازدواج آنان است.
معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی با اشاره به موافقت شورای 
عالی مسکن با کلیات ثبت نام سایر مجردها در طرح نهضت ملی مسکن، گفت: 
این پیشنهاد هنوز وارد بررسی جزئیات نشده و در حال تهیه آن هستیم، اما 
ثبت نام سایر مجردها در نهضت ملی مسکن مشروط است به این معنی که موقع 

تحویل واحد مسکونی باید متاهل باشند.
وی در پاسخ به این سوال که سایر مجردها در کدام مرحله از ثبت نام واحد 
مسکونی باید تاهل خود را به دولت اثبات کنند، ادامه داد: این گروه باید هنگام 
تحویل مسکن متاهل باشند و اگر در زمان تحویل واحد مسکونی خود متاهل 

نباشند خانه به آنان تحویل داده نمی شود.

 وزیر راه و شهرسازی:

صنعتی سازی، قیمت مسکن را برای 
خریدار کاهش می دهد

وزیر راه و شهرسازی گفت: صنعتی سازی ساختمان، کاهش هزینه ساخت و به  
دنبال آن کاهش هزینه خرید مسکن توسط مردم را در پی خواهد داشت.

صنعتی سازی  حوزه  در  دفاع  وزارت  اقدامات  از  تقدیر  با  قاسمی«  »رستم 
ساختمان، وزارت دفاع را پیشران و پیشرو در عرصه های مختلف ملی عنوان کرد.
وزیر راه و شهرسازی، پیشرفت و حرکت صنعتی سازی ساختمان توسط وزارت 
دفاع را ارزشمند توصیف کرد و گفت: این مهم باید هر چه سریع تر در بخش های 

مختلف کشور پیاده سازی و اجرا شده و توسعه پیدا کند.
قاسمی بیان داشت: وزارت مسکن و شهرسازی برای پیشبرد و توسعه کارخانه 
صنعتی سازی ساختمان، اهتمام و تعامل هر چه بیشتر خود را با وزارت دفاع 

افزایش خواهد داد.
به گزارش ایرنا، وزیر راه و شهرسازی پیشتر با اشاره به ضرورت استفاده از 
فناوری های نوین در صنعت ساختمان گفته بود: ضرورت دارد صنعت ساختمان 
از نظر کیفیت، قیمت و سرعت در ساخت متحول شود. باید از شیوه های نوین در 
ساخت بهره مند شویم زیرا بخشی از شیوه های سنتی زمان بر، فاقد کیفیت لازم و 

سرعت است که ملاک عمل در اجرای تولید مسکن است. 
وی تاکید کرد: با توجه به وضعیت نه چندان مناسبی که به دلیل سنتی سازی 
وجود دارد، باید با دعوت از شرکت های دانش بنیان از روش های نوین ساخت 

بهره ببریم.
قاسمی همچنین در ماموریتی ویژه از مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی 
خواسته بود تا نسبت به کیفی سازی، سرعت در ساخت و همچنین مناسب سازی 
قیمت ساخت و ساز در کشور با همکاری شرکت های دانش بنیان و استفاده از 

توانمندی ها و دانش آنها اقدام کند.

کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه قیمت بسیاری از سهام بازار به کف تاریخی 
گفت:  است،  رسیده  بلندمدت  سرمایه گذای  برای  ارزندگی  مطلوب  نقطه  و 
پیشنهاد می شود که سهامداران به منظور جلوگیری از ضرر احتمالی خود اقدام به 

سرمایه گذاری غیرمستقیم  و متنوع کردن پرتفوی سرمایه گذاری خود کنند.
"عرفان هودی"به افت شاخص بورس در روزهای اخیر اشاره کرد و افزود: اکنون 
برای ارزیابی روند کلی بازار باید برخی از مؤلفه ها مورد بررسی قرار بگیرند تا بتوان به 

ارزیابی دقیق تری نسبت به وضعیت فعلی بازار دست پیدا کرد.

وی اظهار داشت: در دو ماه گذشته و در بیشتر روزهای معاملاتی شاهد خروج 
پول حقیقی از این بازار بودیم اما از هفته گذشته و تحت تاثیر حمایت هایی که 
مسوولان از این بازار داشتند، بازار وارد مدار تعادل شد اما دوباره از چند روز گذشته 

تحت تاثیر نگرانی سهامداران شاهد خروج نقدینگی از این بازار هستیم.
هودی خاطرنشان کرد: سهامداران به صورت هیجانی در حال فروش سهام خود 
از این بازار هستند و طبیعی است زمانی که بازار سرمایه طی یک سال گذشته تجربه 
روند نزولی شدیدی را دارد و فقط در برخی از شرایط خاص وارد مدار صعودی شده 

است، خروج پول از بازار صورت بگیرد.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: بهتر است حمایت های صورت گرفته از بازار، 
کمک کننده بازگشت اعتماد سهامداران حقیقی به بازار باشد و شاهد حمایت 

سهامدار خرد از روند معاملات این بازار باشیم.
وی گفت: در دو هفته گذشته و تحت تاثیر حمایت های انجام شده از این بازار، 

نقدینگی از سوی سهامداران حقیقی به سهام بزرگ و شاخص ساز ورود پیدا کرد.
توصیه به سهامداران

هودی به سهامداران توصیه کرد و افزود: پیشنهاد ما این است که سهامداران 
به منظور جلوگیری از ضرر وزیان های احتمالی خود اقدام به سرمایه گذاری 

غیرمستقیم در بازار کنند و به طور حتم پرتفوی سرمایه گذاری آنها متنوع باشد.
این کارشناس بازار سرمایه با تاکید بر اینکه اتفاقاتی مثبت در بازار سرمایه در حال 
رخ دادن است و به زودی شاهد تاثیرگذاری آن در بازار خواهیم بود، گفت: تیمی 
که در رأس سازمان بورس حضور دارند از افراد برگزیده بورس کالا هستند که خود 
مخالف ۱00 درصدی قیمت گذاری دستوری هستند و بارها مقاومت شدیدی را در 

مقابل این اقدامات از خود نشان دادند.
به گفته وی، این اتفاق به عنوان نکته ای مثبت در بازار تلقی می شود که امیدواریم 

در بازار ادامه پیدا کند.
راه های بهبود روند معاملات بورس

هودی به راه های بهبود روند معاملات بورس تاکید کرد و افزود: پیشنهاد ما این 
است تا سایر ارکان بورس مانند بورس کالا کمک کننده معاملات بازار سهام باشند 
و با ورود محصولات جدید مانند خودرو به بازار شاهد تاثیرگذاری آن در سهام شرکت 
ها باشیم که به نظر می رسد از این طریق گروه خودرو برای مدتی به عنوان لیدر بازار 

انتخاب خواهند شد.
این کارشناس بازار سرمایه معتقد است که در کنار بورس کالا، بانک ها باید به نماد 
خود در بورس کمک کنند و برای مدتی این گروه را در مدار صعودی هدایت کنند.

وی ادامه داد: اکنون بازار سرمایه لیدر ندارد، در حالی که بازار سرمایه لیدرمحور 
است و این امر ناشی از وجود جو ترس و نگرانی سهامداران در بازار است.

هودی گفت: در وضعیت فعلی و بعد از ریزش های شدیدی که بازار تجربه کرده 
است قیمت سهام شرکت ها به مرحله ای از ارزندگی رسیده اند و سهامداران 
می توانند با دید بلندمدت سهام ارزیابی شده را خریداری و برای بلندمدت از آن 

نگهداری کنند تا از این طریق سود چشمگیری را به دست آورند.
این کارشناس بازار سرمایه اعلام کرد: قیمت بسیاری از سهام بازار به کف تاریخی 

خود رسیده اند و حتی ارزش اسمی آنها به کمتر از ١٠٠ تومان رسیده است.

یک کارشناس بازار سرمایه پیشنهاد کرد:

توصیه هایی برای کاهش ضرر و زیان سهامداران در بورس

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:

۱-رأی شماره ۱۴0060۳۳00020۱02۷6 مربوط به پرونده کلاسه ۱۴00۱۱۴۴۳0002000۵2۱ مربوط به تقاضای خانم لیلا 
ملائی فرزند عسگر در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۴ مترمربع پلاک شماره ۵فرعی از 
2۳02 اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حسین قندی صفحه ۳۳2 دفتر 

۳2۸ )م الف۱۱6۳۹(
2- رأی شماره ۱۴0060۳۳00020۱۱۵۳0 مربوط به پرونده کلاسه ۱۴00۱۱۴۴۳00020006۳۳ مربوط به تقاضای خانم سمیه 
محمدعلی خانی فرزند اسماعیل علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۳0/۸0مترمربع پلاک 
شماره فرعی از۱۹۴2/2۳۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از خضر آتش 

فراز صفحه ۳۴۳ دفتر 26۳)م الف۱۱6۴0(
۳-رأی شماره ۱۴0060۳۳00020۱0۱2۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴00۱۱۴۴۳0002000۵۹۴ مربوط به تقاضای آقای محمد 
حسن عقیقی بخشایش فرزند بیوک درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱6 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۱6۸۸/۳/2۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از فرحناز 

و اقدس فلاحیان صفحه ۴۹۱ و ۵00 دفتر ۳۳۳)م الف۱۱66۴(
۴-رأی شماره ۱۴0060۳۳00020۱0۸۹0 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳00020۱۵۴۵۳ مربوط به تقاضای آقای قاسم 
سرآبادانی تفرشی فرزند حسین درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱2۵/۸0 مترمربع پلاک 
شماره فرعی ازباقیمانده ۱۷۹۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 

ابوالفضل نصیری صفحه 22۹ دفتر ۳0)م الف۱۱66۵(
تقاضای خانم  به  پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳0002000۹۸۳ مربوط  به  ۵-رأی شماره ۱۴0060۳۳000200۹۴06 مربوط 
رقیه نورزاده فرزند داود درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۳/۸۷ مترمربع پلاک شماره فرعی 
از2۱۴2/۳۵۸اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علی دادده صفحه۱۳0 

دفتر ۱۴0)م الف۱۱666(
6- رأی شماره ۱۴0060۳۳00020۱0۴6۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳0002002۸0۹ مربوط به تقاضای آقای 
مصطفی خسروی فرزند علی اکبر درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱00 مترمربع پلاک شماره 
فرعی از2۴۹۷اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۴۴2 دفتر 2۵۴ )م 

الف۱۱6۹۱(
تقاضای خانم  به  پرونده کلاسه ۱۴00۱۱۴۴۳00020000۹2 مربوط  به  ۷-رأی شماره ۱۴0060۳۳00020۱0۹۸۴ مربوط 
معصومه محمد پور فرزند حبیب اله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱20 مترمربع پلاک شماره 
فرعی از2۱۷۸اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حسن خطیبی صفحه 

2۵۳ دفتر6۷ )م الف۱۱6۹2(
۸-رأی شماره ۱۴0060۳۳00020۱۱6۳۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴00۱۱۴۴۳0002000۴2۵ مربوط به تقاضای آقای عیوض 
حسین زاده فرزند بهلول درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸0مترمربع پلاک شماره فرعی از 
۱۷۴۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حسین صادقی فر طی سند 

قطعی شماره ۱۴۵۹۸۹ مورخ ۱۳۹2/۵/۳0 دفترخانه ۱2 قم )م الف۱۱6۹۳(
۹- رأی شماره ۱۴0060۳۳00020۱۱۴۱۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳0002002۱۵۳ مربوط به تقاضای آقای یوسف 
علی علی فرزند حیدرعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵0/۷۵ مترمربع پلاک شماره  
فرعی از22۱۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از فاطمه دهقان خیر 

آبادی صفحه ۱6۳ دفتر20۸ )م الف۱۱6۹۴(
۱0- رأی شماره ۱۳۹۹60۳۳00020۱۸62۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳00020۱۸۴00 مربوط به تقاضای آقای 
قدرت احمد زاده فرزند حبیب اله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱0۸ مترمربع پلاک شماره 
فرعی از 2۱۸۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حسین و قدسی و 

فخری و مصطفی همگی شهرت رضویان و اعظم میرشجاعی مقدم )م الف۱۱6۹۵(

۱۱- رأی شماره ۱۴0060۳۳00020۱۱6۱۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴00۱۱۴۴۳00020002۴0 مربوط به تقاضای آقای 
محمد علی مرادی پور پرند فرزند عباسعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۵/۵0مترمربع 
پلاک شماره فرعی از باقیمانده ۱۹۳۹ اصلی که طبق بخشنامه سازمان به پلاک ۱۹۳۹/۷0۵ اصلی تبدیل شده واقع در قم بخش 

حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از جعفر دولتمند صفحه ۵۴۴ دفتر ۳0۳ )م الف۱۱6۹6(
۱2-رأی شماره ۱۴0060۳۳00020۱0۸۹۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳0002000۴۸۱ مربوط به تقاضای آقای علی 
فتح اللهی فرزند ابراهیم در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۷2۹/60 مترمربع پلاک شماره 
فرعی از 2۱6۷/۳/۸۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از اسماعیل 
نوروزی نسبت به ۱6۵۱ سهم طی سند قطعی شماره ۴۱۹۱0 مورخ ۱۳۵2/۱/26 دفترخانه ۳ قم  وخریداری عادی مع الواسطه 

از علی منفردی شادقلی نسبت به ۷۸ سهم طی سند قطعی شماره 66۳۹۷ مورخ ۱۳۴۸/۱۱/2۵ دفترخانه ۸ قم )م الف۱۱۷۱۱(
۱۳- رأی شماره ۱۳۹۹60۳۳0002022۱۳۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳0002000۹۹۴ مربوط به تقاضای آقای 
عباس زارعی فرزند عربعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷0 مترمربع پلاک شماره فرعی از 
2۱۸۵ و 2۱۸6 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از ابوالفضل حسن زاده 

صفحه ۴۳۸ دفتر ۳2۹ )م الف۱۱۷۱2(
۱۴-رأی شماره ۱۴0060۳۳00020۱۱۳۱۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳00020022۸۵ مربوط به تقاضای خانم زهره 
چرویده فرزند قوچعلی درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۱26مترمربع پلاک 
شماره ۱ فرعی از2۱6۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از اشرف میریی 

صفحه ۴۹۷ دفتر ۱۴ )م الف۱۱۷۱۳(
۱۵- رأی شماره ۱۴0060۳۳00020۱۱۳۱۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳00020022۸6 مربوط به تقاضای آقای علی 
رضا صدقی فرزند ستار درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۱26مترمربع پلاک 
شماره ۱ فرعی از2۱6۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از اشرف میریی 

صفحه ۴۹۷ دفتر ۱۴ )م الف۱۱۷۱۴(
۱6- رأی شماره ۱۴0060۳۳00020۱۱6۳۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴00۱۱۴۴۳0002000۴۴۱ مربوط به تقاضای آقای 
محمد اورتکلی فراهانی فرزند حمداله درقسمتی ازسه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۴۸/۵۵ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۹6۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 

الواسطه از ابوالفضل شاکری)م الف۱۱۷۱6(
۱۷- رأی شماره ۱۴0060۳۳00020۱۱6۳2 مربوط به پرونده کلاسه ۱۴00۱۱۴۴۳0002000۴۴0 مربوط به تقاضای آقای 
حمداله اورتکلی فراهانی فرزند احمدعلی درقسمتی ازسه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۴۸/۵۵ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۹6۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 

الواسطه از ابوالفضل شاکری)م الف۱۱۷۱۷(
۱۸- رأی شماره ۱۴0060۳۳00020۱۱۵2۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴00۱۱۴۴۳0002000۸۴2 مربوط به تقاضای آقای سید 
مصطفی ایمان دوست فرزند سید محمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱0۵/۵۵مترمربع 
پلاک شماره فرعی از2۷۳۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۳۱۷ دفتر 

۵۳۳)م الف۱۱۷20(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از 
تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم 

به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و مواجهه اقتصادی(
نوبت اول: 1400/08/30
نوبت دوم: 1400/09/15
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به 

استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴0060۳۳000۱006۱۵6 شماره  رای   -۱
۱۴00۱۱۴۴۳000۱000۷۳۷ مربوط به تقاضای آقای مهدی عرب زاده مقدم فرزند احمد 
در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۴0/۷0 مترمربع پلاک شماره ۱0۹۸6 اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 

الکترونیکی ۱۴0020۳۳000۱۵06۱)م الف ۱۱۷۱۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴0060۳۳000۱0060۳2 شماره  رای   -2
۱۴00۱۱۴۴۳000۱000۷0۱مربوط به تقاضای آقای محمد خراط زاده فرزند امیر در سه 
دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 206/۵0مترمربع پلاک 
شماره ۱۱0۱0 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به 

شماره ۱۹6۹۷۴ مورخ ۱۳۹۹/0۹/0۹ دفترخانه ۳ قم )م الف ۱۱۷۱۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴0060۳۳000۱0060۳۴ شماره  رای   -۳
۱۴00۱۱۴۴۳000۱000۷02مربوط به تقاضای آقای علی خراط زاده فرزند امیر در سه 

دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 206/۵0مترمربع پلاک 
شماره ۱۱0۱0 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به 

شماره ۱۹6۹۷۴ مورخ ۱۳۹۹/0۹/0۹ دفترخانه ۳ قم )م الف ۱۱۷۱۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴0060۳۳000۱00602۸ شماره  رای   -۴
۱۴00۱۱۴۴۳000۱000۷0۳مربوط به تقاضای آقای محمد خراط زاده فرزند امیر در سه 
دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱6۸/60مترمربع پلاک 
شماره ۱۱0۱0 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به 

شماره ۱۹6۹۷۳ مورخ ۱۳۹۹/0۹/0۹ دفترخانه ۳ قم )م الف ۱۱۷2۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴0060۳۳000۱00602۹ شماره  رای   -۵
۱۴00۱۱۴۴۳000۱000۷0۴مربوط به تقاضای آقای علی خراط زاده فرزند امیر در سه 
دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱6۸/60مترمربع پلاک 
شماره ۱۱0۱0 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به 

شماره ۱۹6۹۷۳ مورخ ۱۳۹۹/0۹/0۹ دفترخانه ۳ قم )م الف ۱۱۷22(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴0060۳۳000۱006۸۸0 شماره  6-رای 
فرزند  سیدی  ابوالفضل  سید  آقای  تقاضای  به  ۱۴00۱۱۴۴۳000۱000۹6۷مربوط 

سید حسن در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 60/۱6 مترمربع پلاک شماره 
۱۱۱۹۸/۱ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی 
صادره در دفتر ۴2۵ صفحه ۱20 به موجب سند قطعی 2۵۵۹۸ مورخ ۱۴00/06/۱۸ 

دفترخانه ۷۴ قم)م الف ۱۱۷۴2(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر 
سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت 
به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از 
تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید 
آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که 

صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و مواجهه اقتصادی(
نوبت اول: 1400/08/30
نوبت دوم: 1400/09/15
رضا حسین خانی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 

طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:
۱-رأی شماره ۱۴0060۳۳00020۱0۷۹0 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳000200۱۴6۹ مربوط به تقاضای آقای محمد 
جواد آدابی قمی فرزند غلامعلی در قسمتی  از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۴ مترمربع پلاک شماره 
فرعی از 220۷ اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از ماشاءاله جشنی لو)م 

الف۱۱۵۸۸(
2- رأی شماره ۱۴0060۳۳00020۱۱۴۷0 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳0002000۵۱۴ مربوط به تقاضای خانم زهرا 
آرزومند فرزند غلامحسین در قسمتی از ۵/2۵ دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۴۸ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از2۴۵۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از وراث 

مرحوم سید احمد علوی صفحه ۵۵6 دفتر 22)م الف۱۱۵۸۹(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه 

به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل 

نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و آرمان ملی (
نوبت اول: 1400/08/15
نوبت دوم: 1400/08/30
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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 ایمان / گفت و گو/ رضا ملکی

غدیرهدیه لو از قهرمانان خوب کاراته استان و مربی ارزشمند 
جذاب  رشته  هدایت  سکان  درحالی  صبحگاهی  ورزش 
بودجه  ازهرچیز  بیش  که  گرفت  دست  در  را  ژیمناستیک 
بسیارکم و تجهیزات گرانقیمت این رشته را با چالش روبرو 

ساخته بود.
هدیه لو مدیری حاذق و ازجنس ورزش است اورا به گفتگو 
خود  حضور  سال  چهار  به  نزدیک  دل  درد  و  کردم  دعوت 

درهیئت ژیمناستیک استان قم را اینگونه بیان نمود.
در زمان مدیر کلی جناب آقای حسن عابدی به کار دعوت 
شدم و توانستم آرای مجمع انتخاباتی را بدست آورم.دیدن 
روی گل نوگلان در خانه ژیمناستیک و پاک بودن آنها انگیزه 
کرد. زنده  درمن  عزیزان  این  به  خدمت  برای  را  مضاعفی 

آستینها را بالا زدم و با جمع صمیمی و دوست داشتنی مربیان 
زحمتکش این رشته تصمیم گرفتیم تا چرخهای ژیمناستیک 

را به جلو حرکت دهیم.
فدراسیون   با  بسیارخوبی  :تعامل  داشت  بیان  وی 
توانستیم  نزدیک  ارتباطی  با  و  نمودیم  برقرار  ژیمناستیک 
اردوی تیم ملی جوانان  را که برای مسابقات جهانی آماده  
می شد را به قم بیاوریم تا درکنار تمرین این عزیزان قهرمانان 

برومند ژیمناستیک قمی نیز بتوانند تجربه  کسب نمایند.
متاسفانه کرونا آسیب جدی را به پیکره ژیمناستیک قم وارد 
ساخت اکثر قهرمانان ما کمتر از ۱0 سال سن دارند و خانواده 
های این عزیزان به هیچ وجه حاضر به آمدن فرزند شان به 
سالن نبودند هرچند که چند ماه تعطیلی نیز باعث شد تا 

عملا از کورس ورزش قهرمانی عقب بمانیم.
وی بابیان اینکه اما درتجربه جدید و با تلاش مربیان خوبمان 

قصد داریم تا تحولی اساسی در این رشته مادر پدید آوریم.
یک  بالای  اکنون  هم  ژیمناستیک  تجهیزات  گفت:خرید 
میلیارد هزینه دارد و بودجه بسیار کمی که از اداره کل ورزش 
و جوانان برای ما در نظر گرفته میشود بسیار ناچیز و اندک می 
باشد. در طول مدت چهار سال درسطح دانش افزائی مربیان 
و داوران کوشا بودیم و نفرات جدیدی درسطح مربی گری و 

داوری به ژیمناستیک قم اضافه نمودیم.
وی در پایان گفت :امید داریم با یکدلی و مودتی که در نزد 
خانواده ژیمناستیک حاکم میباشد چرخ این رشته پرطرفدار 
حمایت  راه  دراین  و  درآوریم  حرکت  به  درست  مسیر  در  را 
مدیر کل فهیم ورزش و جوانان دکتر منعم و ریاست محترم 
فدراسیون ژیمناستیک سرکار خانم دکتر درگاهی را طلب 
می نمائیم تا دعای خیر عزیزانی که درسن نوجوانی در انتظار 

شکوفایی هستند را تجربه نمائیم.

ورزشی

با کسب چهارمین پیروزی؛

 فوتسال فردوس قم 3 پله صعود کرد 
تیم فوتسال فردوس قم با کسب چهارمین پیروزی خود در فصل جاری رقابت های 

لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور سه پله در جدول رده بندی صعود کرد. 
بعد از دوران سختی که فوتسالیست های فردوس و علاقمندان پرتعداد این رشته 
در قم بین هفته های سوم تا هشتم فصل جاری لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور 
تحمل کردند و شاهد 6 باخت متوالی فردوس در لیگ بودند، حالا این تیم وضعیت 

را تغییر داده است.
دیدارهای هفته دهم از نیم فصل نخست مسابقات لیگ برتر باشگاه های ایران در 
حالی به انجام رسید که یکی از تیم های پیروز هفت مسابقه این هفته فردوس قم بود 
که در خانه حفاری اهواز به برتری ۳ بر ۱ رسید تا سه امتیاز این دیدار حساس را به 

اندوخته های خود بیافزاید.
این هفته تیم فردوس قم به چهارمین برد خود دست یافت و توانست در دیداری 
که ستاره تمام نشدنی این تیم یعنی روح الله ایثاری باز هم درخشید و دو گل زد در 
کنار دیگر گل توسط مسعود عباسی جوان و آینده دار، پیروز میدان شده و با سه پله 

صعود از مکان یازدهم به رتبه هشتم برسد.
تا پایان هفته دهم و در فاصله سه هفته تا فرارسیدن نیم فصل رقابت های لیگ برتر، 
تیم فردوس قم با ۱2 امتیاز حاصل از چهار برد، بدون تساوی، 6 باخت، 22 گل زده، 
۳۴ گل خورده، تفاضل گل منفی ۱2 در رده هشتم ایستاده، البته فاصله این تیم با 

نهم تا یازدهم بسیار اندک است.
در این رده بندی تیم صنایع گیتی پسند اصفهان با 2۵ امتیاز در جایگاه نخست 
قرار دارد، تیم سن ایچ ساوه با 2۴ امتیاز دوم است و تیم های 2۳ امتیازی مس 
سونگون ورزقان و مقاومت البرز رده های سوم و چهارم را به خود اختصاص داده اند و 
این هفته تیم فردوس قم در خانه پذیرای تیم رده چهارم جدول یعنی مقاومت خواهد 

بود.
 

با شکست درهفته هشتم لیگ برتر؛

 بدمینتون بازان رعد قم از کورس قهرمانی 
خارج شدند 

بدمینتون بازان تیم رعد پدافند هوایی قم با شکست درهفته هشتم لیگ برتر 
باشگاه های کشور بخت خود را برای تکرار قهرمانی در لیگ برتر کاهش دادند. 

دیدارهای هفته هشتم از فصل جاری مسابقات لیگ برتر بدمینتون مردان ایران 
در حالی به پایان رسید که شکست غیر منتظره تیم رعد پدافند هوایی قم در خانه 

هیات سیستان و بلوچستان عملا این تیم را از کورس مدعیان قهرمانی خارج کرد.
نماینده بدمینتون قم که درنخستین بازی فصل هم در قم ناباورانه به تیم سیستان 
و بلوچستان با نتیجه ۳ بر 2 باخته بود، در دیدار برگشت نیز این شکست را تکرار کرد 
تا با توجه به دو باختی که از قبل در کارنامه داشت، حالا با ۵ پیروزی و ۳ شکست 

بخت اندکی برای قهرمانی در لیگ ۱۴00 داشته باشد.
این هفته روند پیروزی های تیم صدرنشین شهرداری شهر بابک در اراک ادامه پیدا 
کرد و این تیم به هشتمین برد متوالی خود رسید تا عملا از دیگر رقبا دست نیافتنی 
باشد، تیمی که باید دست کم سه مسابقه را در 6 مسابقه آتی ببازد تا به رعد پدافند، 
سیستان و بلوچستان یا چادرملو اردکان شانس قهرمانی بدهد که البته بعید به نظر 

می رسد.
انفرادی اول: محسن معصومی )رعد قم( صفر - صالح سنگ تراش )سیستان و 

بلوچستان( 2
انفرادی دوم: مهران شهبازی )رعد قم( 2 - امید مرادی )سیستان و بلوچستان( 

صفر
دوبل اول: محمد پایروند و مسعود پیروزی )رعد قم( صفر - صالح سنگ تراش و 

محمدمهدی میرشکاری ) سیستان و بلوچستان( 2
دوبل دوم: مهران شهبازی و صدرا صادقی)رعد قم( 2 - امیر پاهنگ و امیرمهبد 

مسعودی )سیستان و بلوچستان( صفر
انفرادی سوم: محمد پایروند )رعد قم(  ۱ - محمد مهدی میرشکاری )سیستان 

و بلوچستان( 2
 

رئیس هیئت کشتی استان قم خبر داد؛

قم فاتح جشنواره کشوری استعدادیابی 
کشتی فرنگی

رئیس هیئت کشتی استان قم گفت: تیم کشتی فرنگی شهدای جواد الائمه قم 
فاتح جشنواره کشوری استعدادیابی کشتی فرنگی گرامیداشت هفته بسیج شد.

هادی علیایی پیش از ظهر شنبه در گفتگو با خبرنگاران با بیان اینکه جشنواره 
کشوری استعدادیابی کشتی فرنگی با حضور سه تیم از استان قم و دو تیم از استان 
مرکزی و کاشان برگزار شد، گفت: این جشنواره در رقابت ۷0 ورزشکار نونهال و با 

برگزاری ۹۴ مسابقه با قهرمانی تیم شهدای جواد الائمه قم به اتمام رسید.
رئیس هیئت کشتی استان قم با اشاره به اینکه این جشنواره در قالب رقابت های 
لیگ کشتی فرنگی نونهالان استان قم برگزار شد و پیکارها به صورت تیم به تیم و رو 
در رو به انجام رسید، افزود: در پایان تیم های شهدای جواد الائمه، بسیج قم، استان 
مرکزی، کاشان و خانه کشتی استان قم به ترتیب عناوین اول تا پنجم مسابقات را از 

آن خود کردند.
وی ادامه داد: کار قضاوت ۹۴ رویارویی این دیدارها بر عهده داوران بین المللی، 

ممتاز ملی و ملی کشتی استان قم بود.

سرپرست باشگاه پرسپولیس :

بازی چهارشنبه باحضورهواداران
 برگزار می شود

سرپرست باشگاه پرسپولیس، گفت: چهارشنبه هم هواداران در ورزشگاه حضور 
خواهند یافت و هم تبلیغات محیطی توسط باشگاه انجام می شود.

گزارش ایرنا، سیدمجید صدری در گفت وگویی اظهار داشت: روزشنبه در وزارت 
ورزش نشست خیلی خوبی را برای بررسی پاره ای موضوعات و هماهنگی ها داشتیم 

که بسیار مثمرثمر بود.
وی ادامه داد: خوشحال هستیم که اعلام کنیم چهارشنبه این هفته، در دیدار با 
صنعت نفت آبادان، بار دیگر هواداران پرشور پرسپولیس را در ورزشگاه در کنار تیم 

خواهیم دید و این بازی با حضور تماشاگران انجام خواهد شد.
صدری گفت: همچنین در این مسابقه برای اولین بار و در اجرای تبلیغات محیطی 

بازی خانگی پرسپولیس، توسط خود باشگاه انجام خواهد شد.
سرپرست پرسپولیس گفت: اطلاعات تکمیلی و جزییات این موارد در روزهای 

آینده به اطلاع هواداران خواهد رسید.
تیم فوتبال پرسپولیس روز چهارشنبه از ساعت ۱۸ در هفته ششم لیگ برتر به 

مصاف نفت آبادان خواهد رفت.

سرپرست تیم ملی فوتبال ایران گفت: بدون شک اسکوچیچ مظلوم ترین سرمربی 
تاریخ تیم ملی فوتبال ایران است، ویلموتس با آن همه پول بدترین نتایج را گرفت اما 

با این مربی بی ادعا نتایجی گرفته ایم که آرزوی هر مربی فوتبال است.
به گزارش ایرنا، سرپرست تیم ملی به نوعی پدر یک تیم محسوب می شود و نبض 
اخلاقی و حرکت گروهی تیم در دست آن است، مدیرانی که رابط فدراسیون و 
کادرفنی هستند و به شرایط کلی تیم خود اشراف کامل دارند، در مواقع حساس 
سرپرستان موظفند آرامش را در فضای یک تیم حاکم کنند،»مجتبی خورشیدی« 
سرپرست تیم ملی فوتبال ایران در گفت و گو با خبرنگار ورزشی ایرنا حرف های 
مهمی را بر زبان آورد، او از اسکوچیچ، نتایج تیم ملی، مهدی طارمی، منتقدان و 

صعود ایران به جام جهانی حرف زد.
در ابتدا از تیم ملی صحبت کنیم. خوشبختانه روزهای خوبی را پشت سر 

می گذاریم نظر  شما چیست؟
تیم ملی بهترین روزهایش در سال های اخیر را پشت سر می گذارد. این تیم با 
حمایت کامل و پشتیبانی فدراسیون فوتبال، تدابیر کادرفنی، تلاش های بازیکنان 
و دعای مردم شریف ایران با کسب بهترین نتایج در صدر جدول گروه اول مسابقات 
دور نهایی مقدماتی جام جهانی قرار دارد و با قدرت به مسیر خود که سرافرازی ایران 

عزیز است ادامه می دهد.
فقط یک قدم تا جام جهانی باقی مانده است، در بازی بعدی جشن صعود 

خواهیم گرفت.
برای رسیدن به این مهم مسیر دشوار اما موفقیت آمیزی را پشت سر گذاشته ایم، 
وقتی به روزهای گذشته فکر می کنیم به طور حتم متوجه خواهیم شد تا چند ماه 
پیش همه این استرس را داشتند از مرحله اول صعود کنیم اما در حال حاضر مقتدرانه 
در صدر گروه قرار گرفته ایم و آقای فوتبال آسیا هستیم، اینها همه بیانگر آن است 
مسیر درستی را پیموده ایم، مردم ایران شاد و خوشحال هستند، این شادی برای 
آن است که تیم ملی کشورشان به قول شما فقط یک گام تا مهم ترین و بزرگ ترین 

تورنمنت ورزشی جهان فاصله دارد، ما اگر بازی خود را برنده شویم صعود می کنیم.
و این سریع ترین صعود ایران به جام جهانی خواهد بود؟

من فقط می خواهم درباره این تیم ملی یک جمله بر زبان بیاورم، می خواهم تلاش 
و عملکرد مجموعه تیم را در یک جمله خلاصه کنم.

بفرمایید.
باید به احترام این تیم ملی، به احترام مربیان و بازیکنان ایران کلاه از سر برداشت، 
باید به ملی پوشان دست مریزاد گفت و به احترامشان ایستاد و تشویقشان کرد، 
در همه جای دنبا تب رقابت های مقدماتی جام جهانی به اوج خود رسیده است 
و تیم های مطرح و بزرگی همچون ایتالیا و پرتغال باید شانس هایشان را در مرحله 
پلی آف امتحان کنند اما ایران می خواهد سریع ترین صعودش به جام جهانی را 

جشن بگیرد، به نظر شما نباید به این تیم احترام گذاشت؟
سوریه و لبنان را بردید، این دو بازی با حاشیه هایی همراه بود.

شاید این دو مسابقه به ظاهر آسان بود اما در واقع ما سخت ترین دیدارهای تیم 
ملی را پشت سر گذاشتیم، بر خلاف دفعات گذشته این بار باید دو بازی پشت سر 
هم را در خانه حریفان برگزار می کردیم، شرایط میزبانی لبنان مناسب نبود، اگر نظر 
من را بخواهید نمی دانم چرا کنفدراسیون فوتبال آسیا میزبانی را به لبنان داد اما 
ما مطیع هستیم و نمی توانیم برای بالاترین نهاد فوتبالی قاره کهن تعیین تکلیف 
کنیم. روز مسابقه باد شدیدی در ورزشگاه می وزید و اگر اشتباه نکنم سرعت باد 2۷ 
کیلومتر در ساعت بود، گلی که دریافت کردیم به همین خاطر بود، همه این مسائل 
روی بچه ها تاثیر داشت، در اردن مشکلات دیگری وجود داشت، این بازیکنان 
حرفه ای هستند، آنها به خوبی شرایط را درک می کنند و با دید حرفه ای در خدمت 

تیم ملی هستند و بالاترین کیفیت را به نمایش می گذارند.
انتقادات زیادی مطرح است، ریشه این انتقادات در کجاست؟

در اینکه در تمام جای دنیا تیم ملی فوتبال آن کشور مرکز توجهات است و همه 
به آن توجه ویژه ای داشته و گهگاه انتقاد می کنند هیچ شکی در آن نیست، این 
خاصیت پرطرفدارترین ورزش جهان است اما من با منتقدان تیم ملی یک حرف 

دارم.
چه حرفی؟

اینکه فدراسیون فوتبال امروز را با هشت ماه پیش مقایسه کنند، بدانند عزیزی 
فدراسیون  یک  او  گرفت،  عهده  بر  را  فوتبال  فدراسیون  شرایطی  چه  با  خادم 
ورشکسته و بدهکار را تحویل گرفت، فدراسیونی که ساختمانش در آستانه مصادره 
قرار داشت،  مالیات های فدراسیون از سال ۱۳۸۸ تا به امروز انباشته شده است، 
فوتبال ایران بدترین روزهای عمرش را پشت سر می گذاشت و اگر هر فرد دیگری 
جای عزیزی خادم بود تمرکزش را از دست می داد اما او نه تنها با قدرت و درایت 
کارش را انجام داد بلکه برای آینده برنامه ریزی درست و اصولی انجام داد. با تمامی 
اینها انتقاداتی مطرح شد و می شود که دور از انصاف است، شاید یک جاهایی 
می توانستیم عملکرد بهتری داشته باشیم اما با تمام این چالش ها و موانعی که 
فدراسیون فوتبال پیش رو داشت عملکرد فوق العاده ای را تا به حال داشته است، 

ریشه اینها می دانید در کجاست.
کجاست؟

آنهایی که فدراسیون فوتبال را مورد هجمه ناعادلانه قرار می دهند باید بدانند 
فوتبال ایران را می کوبند، باید بدانند این دشمنی که آغاز کرده اند ناجوانمردانه 
است، متاسفانه ماجراهایی را در همین سفر به سوریه و لبنان پیش کشیدند که 
اخلاقی نبود و حتی به منافع ملی ایران هم لطمه زد، انتفاد چیز بدی نیست و 
فدراسیون عزیزی خادم با روی باز از انتقادات استقبال می کند اما انتقاداتی که 
سازنده باشد نه جو مسمومی که ۴۸ ساعت قبل از بازی های تیم ملی راه بیندازند 
و بخواهند چوب لای چرخی تیمی بگذارند که چشم و چراغ ۸0 میلیون ایرانی 
است،بسیاری از مردم در دورترین روستاهای ایران با برد تیم ملی می خندند و با 
شکستش اشک می ریزند و اگر کسی بخواهد رویاهای این مردم را بگیرد خیانت 

کرده است.
اسکوچیج در بازی با لبنان اخراج شد و این اخراج انتقادات زیادی را به 

همراه داشت.
من کار اسکوچیچ را تاید نمی کنم، فشار روی او به عنوان سرمربی تیم ملی در 
آن لحظات حساس بازی با لبنان زیاد بود ولی اگر به جای او مربیان خارجی قبلی 
تیم ملی بودند همه از این اخراج تعریف و تمجید می کردند و می گفتند او چقدر به 
نیمکت ایران تعصب داشت و با این اخراج باعث شد تا تمرکز حریف به هم بخورد و 
در ادامه دو گل بزنیم اما چون اسکوچیچ است همه انتقاد می کنند اما من به شما 

می گویم این اخراج به سود فوتبال ایران شد.
از چه بابت؟

وقتی آن اتفاقات رخ داد سرمربی لبنان بازی را رها کرد و تمرکزش کاملا بهم 
ریخت، او مدام با ایما و اشاره با اسکوچیج جرو بحث می کرد، بازیکنان لبنان نیز 
بازی را رها کرده و درگیر این اتفاق شدند و در ادامه گل خوردند و بازی را باختند.  
باز هم می گویم رفتار سرمربی تیم ملی بابت اخراج تایید نمی شود اما اگر همانطور 
که گفتم مربیان خارجی قبلی کارت قرمز می گرفتند لقب متعصب ترین مربی را 

دریافت می کردند.
 واکنش خود اسکوچیچ به این اخراج چه بود.

او خیلی از این اتفاق ناراحت بود و بعد از بازی اعلام کرد اشتباه کردم و اگر زمان به 
عقب برگردد هرگز آن اشتباه را انجام نمی دهم که منجر به اخراجش شود.

اگرچه آمار او روی نیمکت تیم ملی فوق العاده است اما باز از اسکوچیچ 
انتقادات می شود، خودش از این انتقادات باخبر است؟

بدون شک اسکوچیچ مظلوم ترین سرمربی تاریخ تیم ملی فوتبال ایران است، او 
همه این انتقادات را می شنود و می خواند. او جنتلمن، با دانش، کاربلد، با وقار و 
محجوب است و می گوید ظیفه من نیست به انتقادات پاسخ و انرژی ام را به هدر 
دهم من باید کاری کنم تا تیم ملی به موفقیت رسیده و نتایج خوبی را بگیرم، 
ویلموتس با آن همه پول بدترین نتایج را گرفت و تا حذف شدن از مرحله قبلی 
مقدماتی جام جهانی پیش رفتیم اما با اسکوپیچ چه نتایجی گرفتیم، بعد از حضور 
عزیزی خادم خوشبختانه رییس فدراسیون با تصمیم منطقی و کارشناسی او را نگه 
داشت تا نتایج موفق تیم ملی تکرار شود، در ریاضی آمار داریم، علم آمار یعنی جمع 
آوری اطلاعات، سازماندهی و و بررسی آنها و اسکوچیچ با نتایجش نشان می دهد 
چه کارنامه ای را داشته است، کسب ۱۱ پیروزی و یک تساوی برای هر مربی رویایی 

و آرزوی بزرگ است.
اینکه بازیکنان تیم ملی او را قبول ندارند چقدر واقعیت دارد، شایعه شده بود چند 

بازیکن در بازی با لبنان برخورد خوبی با اسکوچیچ نداشتند.
شما این شایعات را قبول می کنید؟

نمی دانیم، از شما پرسیدیم.
اصلا این طور نیست، برایتان مثالی می زنم، من بهتر از هر فرد دیگری می دانم 
اسکوچیچ چقدر به مهدی طارمی علاقه داشته و او را مانند پسرش دوست دارد اما 
به خاطر یک اتفاق پا روی دلش گذاشت و تصمیم گرفت برای این دو بازی نام وی 
را خط بزند آن وقت بازیکنان اعتراض و یا توهین کنند و اسکوچیچ واکنش نشان 
ندهد، همه بازیکنان صادقانه وی را دوست دارند و در اختیار کادرفنی هستند، ما 

نسل خوبی را در اختیار داریم و باید از این نسل بهترین استفاده را ببریم.
طارمی به تیم ملی دعوت می شود؟

مهدی یکی از بهترین بازیکنان از لحاظ فنی و اخلاقی است، او واقعا پسر خوبی 
است، یک سوتفاهم و اختلاف درون خانوادگی است و به طور حتم حل خواهد 

شد.
از حضور شما به عنوان سرپرست تیم ملی نیز انتقاد می شود؟

من نمی خواهم از خودم تعریف و تمجیدی داشته باشم اما نزدیک به سه دهه 
است که در فوتبال هستم. معاون باشگاه استقلال بوده ام، قائم مقامی باشگاه 
راه آهن را بر عهده داشته ام،تمامی مدارک بین المللی مربیگری را دریافت کرده ام، 
در برزیل بالاترین کلاس پیشرفته مربیگری را پشت سر گذاشته ام، کار آکادمیک 
کرده  و در حال گرفتن دکترای مدیریت راهبردی سازمان های ورزشی هستم و... 
برای منتقدان احترام قائل هستم و سعی می کنم بهترین عملکرد را در پست 
سرپرستی تیم ملی داشته باشم و تا زمانی که باشم کارم را انجام می دهم وقتی 

تصمیم بگیرند نباشم، برای تیم ملی آرزوی موفقیت می کنم.
حرفی ندارید.

همه باید دست به دست هم بدهیم تا تیم ملی موفق باشد. عزیزی خادم تنها 
است، مشکلات زیادی را حل کرده و حل خواهد کرد اما همه باید به وی کمک 
کنند. فوتبال به عنوان ورزشی جهانی و فراگیر نقش زیادی در ایجاد همبستگی، 
استحکام اجتماعی، ایجاد شادی و نشاط در جامعه، همدلی و افزایش روحیه کار 

جمعی در جامعه دارد و با فوتبال می شود بهترین اتفاقات را رقم زد.

خورشیدی :اسکوچیچ درماجرای طارمی پا روی دلش گذاشت؛ 

اسکوچیچ مظلوم ترین سرمربی تاریخ فوتبال ایران است

رئیس هیئت ژیمناستیک استان قم در گفت و گو با »ایمان« مطرح کرد:

گرانی تجهیزات و بودجه کم مهمترین چالش های هیئت ژیمناستیک 

سرمربی تیم دسته اولی شیمیدرقم گفت: از اول آبان ماه تمرینات خود را 
شروع کرده ایم و برای حضور موفق در لیگ دسته اول باشگاه های کشور آماده 

می شویم. 
تیم دوم باشگاه فرهنگی ورزشی شیمیدر که پشتوانه تیم لیگ برتری این 
باشگاه است برای حضور در فصل ۱۴00 مسابقات لیگ دسته اول باشگاه های 
کشور آماده می شود، تیمی که تمرینات خود را در خانه بسکتبال قم انجام 

می دهد و منتظر شروع رقابت ها است.
نماینده بسکتبال قم در لیگ دسته اول باشگاه های کشور پنج روز در هفته 
در نوبت های صبح و عصر تمرین می کند تا آماده مصاف با رقبای خود در فصل 

جدید شود، تیمی که هدایت آن را امید موحدنژاد مربی سابق تیم ملی جوانان 
ایران بر عهده دارد و وی در خصوص روند آماده سازی تیمش به خبرنگار فارس 
گفت: تیم ما از اول آبان ماه تمرینات خود را شروع کرده و این هفته چهارم 

آماده سازی تیم است و تا کنون ۳۵ جلسه تمرینی را برگزار کرده ایم.
وی ادامه داد: تیم دسته اولی شیمیدر قم متشکل از بازیکنان بومی قم و 
تعدادی از بازیکنان غیر بومی با میانگین سنی 20 سال و 2 ماه  و میانگین قدی 
۱۹۳ سانتیمتر است، شیمیدر در این فصل لیگ دسته اول بسکتبال ایران یک 
تیم بسیار جوان است و هدف از تشکیل آن با توجه به سیاست های باشگاه 

شیمیدر، پشتوانه سازی برای تیم سوپر لیگ است.

و  این هدف  به  توجه  با  اضافه کرد:  اولی شیمیدرقم  تیم دسته  سرمربی 
و  انتخاب ها  ترسیم کرده، سعی کردیم  ما  برای  باشگاه  سیاست گذاری که 
جذب بازیکن با این شرایط باشد، در مجموع روند تمرینات ما خوب بوده و از 
ابتدا تا انتهای هفته هر روز صبح و عصر بچه ها تمرین می کنند و آماده بازی ها 

می شوند.
وی در ادامه از تشکیل اردوی این تیم در تهران و برگزاری چند بازی دوستانه 
خبر داد و افزود: هفته آینده برای اردوی آماده سازی به تهران می رویم و با سه، 
چهار تیم سوپر لیگی بازی دوستانه برگزار می کنیم و انشاء الله برمی گردیم و 

برای مسابقات لیگ دسته اول کشور آماده می شویم.

سرمربی تیم دسته اولی شیمیدرقم :

آماده حضورموفق در لیگ دسته اول بسکتبال هستیم 

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 140004030011002999/1
بدین وسیله به احدی از ورثه مرحوم محرمعلی ازور به نام)غمزه آذرخش نام پدر:ایمانعلی تاریخ تولد: ۱۳26/0۱/0۱ شماره ملی: 
0602۷۳۳۷۱۵ شماره شناسنامه: ۱ (بدهکار پرونده کلاسه ۱۴000۴0۳00۱۱002۹۹۹/۱)با شماره بایگانی ۱۴000۳۱۵۸( 
که برابر گزارش مامور ابلاغ اداره پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر سند ازدواج:شماره سند:۱۷۴۵6،تاریخ 
سند:۱۳۸۱/۱۱/26،دفترخانه صادر کننده:دفترخانه ازدواج ۳۳ قم بین مورث شما)مرحوم محرمعلی ازور( و خانم رقیه زمردی 
عظیم تعداد هفتاد و دو سکه تمام بهار آزادی طلا از طرح و ضرب جدید رایج ایران که در ذمه زوج دین است و باید عندالمطالبه 
پرداخت شود که بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه 
فوق در این اجرا مطرح می باشد لذا طبق مواد ۱۸و۱۹ آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی به شما ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار 

این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط همین یک نوبت در روزنامه درج و منتشر می گردد ظرف مدت ۱0 روز 
نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر اینصورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق مقررات علیه شما تعقیب 

خواهد شد.
لازم به ذکر است که طبق ماده ۱۸اصلاحی آیین نامه اجرا ابلاغ شونده می بایست سریعا نسبت به ثبت نام در سامانه ثنا اقدام 
نمائید وکلیه ابلاغ ها از طریق آن سامانه انجام خواهد شد و مسوولیت عدم ثبت نام وعدم ابلاغ اوراق واخطاریه ها برعهده شما خواهد 

بود. )م الف۱۴6۸۱(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم-مهدی روزخوش
تاریخ انتشار :1400/08/30
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 ناصری نژاد نماینده مجلس:

 بایدن اشتباهات ترامپ را تکرار نکند

عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: رییس جمهوری 
کنونی آمریکا، اشتباهات رییس جمهوری پیشین را تکرار نکند و بداند تهدید 
جمهوری اسلامی به تحریم بیشتر نه تنها به روند مذاکرات هسته ای کمکی 

نمی کند بلکه روند مذاکرات را مختل خواهد کرد. 
مجید ناصری نژاد درباره اظهارات اخیر رییس جمهوری آمریکا درباره 
کاهش خرید نفت از ایران اظهار کرد: ایالات متحده اکنون در موقعیتی 
نیست که بتواند ایران را به اندازه گذشته تحت فشار قرار دهد. حتی زمانی 
که واشنگتن بسیار قدرتمندتر از اکنون بود هم نتوانست فروش نفت ایران را 

با محدودیت جدی مواجه کند یا به صفر برساند.
وی اضافه کرد: هنوز مدت زمان زیادی از شکست طرح فشار حداکثری 
دونالد ترامپ رییس جمهوری پیشین ایالات متحده نمی گذرد و بهتر است 
جو بایدن رییس جمهوری کنونی آمریکا از گذشته عبرت بگیرد و دنبال 

تکرار خطاهای گذشته نباشد.
این نماینده مجلس با بیان اینکه نفت جمهوری اسلامی ایران جایگاه ویژه 
ای در بازار نفت دارد و بازار انرژی جهان به نفت خام و دیگر محصولات ایران 
نیازمند است، گفت: باوجودی که آمریکا قادر به اعمال محدودیت بیشتر 
روی فروش نفت خام ایران نیست اما ما شرایط تحریم و فشار آمریکا را باید 
به فرصت تبدیل کرده و تلاش کنیم تا بودجه کشور را از نیازمندی به فروش 

نفت خام رها کنیم.
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی یادآور شد: سال هاست 
مقام معظم رهبری بر جلوگیری از خام فروشی نفت تاکید دارند و در راستای 
تحقق فرمایشات معظم له و همچنین مقابله با تحریم های ظالمانه آمریکا و 
همپیمانانش لازم است صنایع پایین دستی مثل پالایشگاه ها و پتروشیمی 
ها را تقویت کنیم تا بتوانیم به جای نفت خام، فرآورده های آن را به جهان به 

ویژه کشورهای همسایه بفروشیم.
تحریم فرصتی برای توسعه صنایع پایین دستی نفت است

نماینده شادگان در مجلس شورای اسلامی گفت: آمریکایی ها جایی به ما 
فشار می آورند که ما نقطه ضعف داشته باشیم و چون در حوزه فروش نفت 
خام ضعف داریم در این حوزه به ما فشار می آورند اما اگر بتوانیم نفت را به 
فرآورده تبدیل کنیم هرگز به فکر فشار بر جمهوری اسلامی از این طریق 
نخواهند افتاد و تحریم فرآورده های نفتی به خاطر تنوع محصولات و بازارها 

به هیچ وجه ممکن نیست.
ناصری نژاد، تحریم نفت خام ایران را فرصتی برای توسعه صنایع مرتبط 
با فرآوری نفت ارزیابی کرد و گفت: خودکفایی در تولید بنزین یکی از نمونه 
های بارز شکوفایی اقتصادی در دوران تحریم است و ما به عنوان کشوری که 

واردکننده بنزین بودیم اکنون صادرکننده آن هستیم.
صنایع  توسعه  روند  تسریع  لزوم  بر  تاکید  با  ایرنا  با  گفت وگو  در  وی 
پتروپالایشی گفت: ظرفیت بزرگی در حوزه صادرات محصولات پتروشیمی 
وجود دارد و بعد از فروش نفت خام، فروش محصولات پتروشیمی بیشترین 
ارزآوری را برای کشور دارند. در زمینه محصولات پتروشیمی نه تنها نیاز 
داخل بلکه نیاز بخشی از بازارهای منطقه ای را هم تامین می کنیم ولی این 

اول راه است و بازارهای جهانی تشنه محصولات ایرانی هستند.
درباره  آمریکا  خارجه  وزیر  پیش  چندی  اظهارات  به  واکنش  در  وی 
استفاده از گزینه های دیگر در صورت شکست مذاکرات هسته ای گفت: 
رییسان  ندارد.  خریداری  دنیا  در  دیگر  و  نماشده  نخ  آمریکا  تهدیدات 
جمهوری  همواره  تاکنون  انقلاب  ابتدای  از  متحده  ایالات  جمهوری 
اسلامی را به اقدام نظامی، تحریم و دیگر اقدامات تهدید کرده اند اما 
فشارهای آنها نه تنها خللی در رویکرد استقلال طلبانه و عزت جویانه 
جمهوری اسلامی ایجاد نکرده بلکه عزم مردم و مسئولان را برای مقاومت 

تقویت کرده است.
نماینده دوره های هفتم، هشتم، دهم و یازدهم مجلس شورای اسلامی، 
را  اسلامی  جمهوری  علیه  تهدیدات  تکرار  از  آمریکایی  مقامات  هدف 
سرپوش گذاشتن بر شکست های گذشته عنوان کرد و افزود: بیش از چهار 
دهه تلاش آمریکایی ها برای محدود کردن ایران با شکست مواجه شده 
است و اکنون هم نمی توانند همزمان هم جمهوری اسلامی را تهدید کنند 

و هم مدعی مذاکره باشند.
وی تصریح کرد: اکنون این تهران است که دست بالا را در مذاکرات هسته 
ای دارد و حرف آخر را می زند و واشنگتن به عنوان ناقض برجام باید خواسته 
های ایران در حوزه راستی آزمایی رفع تحریم ها را عملیاتی کرده و تضمین 

های لازم درباره پایدار بودن توافق را بدهد.
ناصری نژاد افزود: رویکرد دولت دموکرات بایدن نسبت به برجام و رفع 
تحریم های ایران ثابت کرد که احزاب حاکم بر ایالات متحده تفاوتی با 
یکدیگر ندارند و همگی تحت تاثیر لابی صهیونیستی آیپک قرار دارند و 

دشمنی با ایران را به آسانی کنار نمی گذارند.
کرد:  خاطرنشان  اسلامی  شورای  مجلس  انرژی  کمیسیون  عضو 
رییس جمهوری  اشتباهات  است  بهتر  آمریکا  کنونی  رییس جمهوری 
پیشین را تکرار نکند و بداند تهدید جمهوری اسلامی به تحریم بیشتر 
به روند مذاکرات هسته ای کمکی نکرده و تنها روند مذاکرات را مختل 

می کند.
صادرات نفت ایران اکنون در وضعیت خوبی است

وی با اشاره به عضویت ایران در سازمان همکاری شانگهای که مصرف 
کنندگان بزرگ انرژی جهان مثل چین و هند عضو آن هستند، گفت: 
افزایش  برای  خوبی  فرصت  ای  منطقه  بزرگ  سازمان  این  در  عضویت 
همکاری های تهران با قدرت های بزرگ آسیایی و مصرف کنندگان بزرگ 
بازار فروش نفت خام و فرآورده های  اما  انرژی جهان فراهم کرده است 
نفتی ایران تنها به اعضای سازمان همکاری شانگهای محدود نمی شود 
و همسایگان ایران، کشورهای منطقه و حتی بسیاری از کشورهای دیگر 

جهان خارج از منطقه را نیز شامل می شود.
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه جمهوری 
اسلامی در چارچوب »عزت، حکمت و مصلحت«، با همه کشورهای دنیا 
به جز رژیم صهیونیستی و آمریکا تعامل دارد، گفت: دولت سیزدهم هم 
در چارچوب سیاست خارجی متوازن، تعامل با جهان به ویژه همسایگان 
و کشورهای جهان اسلام را در دستور کار قرار داده و محدودیتی در این 
ارتباط وجود ندارد و تهران با همه کشورهای دنیا در چارچوب منافع مشترک 

و احترام متقابل همکاری می کند.
ناصری نژاد با بیان اینکه صادرات نفت ایران باوجود تحریم های آمریکا، 
اکنون در وضعیت خوبی قرار داد، افزود: وضعیت ارزآوری کشور بهتر از 
گذشته شده است و انشاالله با تمهیداتی که اندیشیده شده، شرایط روز به 

روز هم بهتر خواهد شد.

 کارشناس مسائل منطقه ،داعش را ابزار و طراحی آمریکا برای نابودی کشورهای 
منطقه عنوان کرد و گفت: سردار سلیمانی توانست محور مقاومت را سازماندهی 
کرده و توطئه آمریکا را خنثی کند به طوری که اگر امروز از افول آمریکا و خروج آن 

از منطقه حرف زده می شود، نتیجه تلاش های سردار سلیمانی است. 
ایرنا درباره اهداف قدرت های فرامنطقه  با  محسن پاک آیین در گفت و گو 
ای از ایجاد گروه های تروریستی تکفیری در منطقه در سال های اخیر گفت: 
هدف آمریکا از ایجاد گروه های تروریستی در منطقه غرب آسیا و خصوصا ایجاد 
داعش، بی ثبات سازی کشورهای مسلمان و تضعیف کشورهای مخالف رژیم 

صهیونیستی برای تامین امنیت این رژیم است.
کارشناس مسائل بین الملل افزود: آمریکا تامین امنیت رژیم صهیونیستی 
را از برنامه های راهبردی خود می داند و در این هدف هر دو حزب دموکرات و 

جمهوری خواه هم نظر هستند و برای تحقق آن از هم سبقت می گیرند.
پاک آیین تصریح کرد: در دوره ای آمریکا هم به دلایل مسائل مالی و هم به دلایل 
فشارهایی که بر روی سربازان آمریکا بود تصمیم گرفت نیروهای نظامی خود را 
از منطقه خارج کند. در این دوره آمریکا تلاش کرد گروه های تروریستی را ایجاد 
کند تا به نیابت از آمریکا اهداف این کشور را در غرب آسیا از جمله در سوریه و 

عراق دنبال کنند.
وی ادامه داد: با همین هدف بود که داعش ایجاد شد و در این مسیر برخی 
کشورهای مرتجع منطقه مانند امارات و عربستان سعود هم با کمک های مالی 

خود داعش را ایجاد و تجهیز کردند.
سفیر پیشین ایران در آذربایجان اظهار کرد: هدف آمریکا، اروپا و کشورهای 
را  اسد  بشار  قانونی  بتوانند دولت  اعمال فشار داعش  با  که  بود  این  مرتجع 

سرنگون کنند و دولتی متمایل با دیدگاه های آمریکا را در سوریه روی کار بیاورند 
و درعین حال علاقه مند بودند که سوریه را به چند بخش مختلف تجزیه کنند.

پاک آیین خاطرنشان کرد: این راهبرد در ارتباط با سایر کشورهای اسلامی هم 
از سوی آمریکایی ها دنبال می شود که سعی می کنند با تجزیه کشورهای اسلامی 
و تبدیل آنها به چند کشور کوچک در جهت تضعیف کشورهای بزرگ اسلامی 

برای تامین امنیت رژیم صهیونیستی اقدام کنند.
وی بیان کرد: آمریکایی ها با هدف سرنگونی بشار اسد و تجزیه سوریه وارد کار 
شدند و اروپایی ها هم حمایت کردند و تحت نام ضرورت استقرار دموکراسی در 
سوریه آمدند و داعش را در مناطق مختلف سوریه مسلح کردند و بعد اهداف خود 
را دنبال کردند، خرابی های بی شماری ایجاد و خسارت های زیادی وارد و مردم 
بی گناه را کشتند و شاهد بودیم که برای آن ها فرقی نمی کرد که کشته شدگان 
و آسیب دیدگان شیعه یا سنی باشند و بعد از سوریه همین پروژه را به عراق هم 

گسترش دادند.
کارشناس مسائل منطقه اضافه کرد: آنها سعی کردند عراق را هم به سه بخش 
شیعه نشین، کردنشین و سنی نشین تجزیه کنند و دو کشور مسلمان قدرتمند 
منطقه مانند عراق و سوریه را که دارای انگیزه های ضدصهیونیستی بودند را 

تضعیف و از گردونه مبارزه با رژیم صهیونیستی حذف کنند.
وی در پاسخ با تشریح نقش و جایگاه سردار شهید قاسم سلیمانی فرمانده فقید 
نیروی قدس سپاه در خاموش کردن فتنه داعش اظهار کرد: سردار سلیمانی 
توانست فتنه داعش را بشناسد و با بصیرتی که داشت همه طرح های آمریکایی ها 
و حامیان اروپایی و منطقه ای آنها را شناسایی کرد و با طراحی های مخصوص به 
خود در مقابل طرح های آمریکایی ها ایستاد و بعد از 6 سال موفق شد که داعش 

را شکست دهد و بعد از آزادی بوکمال وعده داد که پایان داعش ظرف ۳ ماه دیگر 
هم رقم خواهد خورد که همین اتفاق هم افتاد.

پاک آیین ادامه داد: سردار سلیمانی شخصیتی بود که غیر از ابعاد اسلامی، 
عرفانی، اعتقادی و ارتباط نزدیکی و توکلی که بر خدا داشت و به دلیل همین 
برای  بلندی  بینش  و  بصیرت  دارای  نمی ترسید،  خدا  غیر  از  اینکه  و  توکل 
پیش بینی حوادث و شناختن طراحی های دشمن و زدن بدل و خنثی سازی این 
طراحی ها بود. تا حدی که ژنرال های ستاد مشترک ارتش آمریکا معمولًا از او به 
احترام یاد می کردند و علیرغم اینکه سردار سلیمانی دشمن آمریکا بود آنها او را 
پدیده نظامی مطرح می کردند که با درایت خاصی که دارد می تواند در مقابل 

آمریکا بایستد و نقشه های آنها را خنثی کند.
دیپلمات پیشین کشورمان افزود: سردار سلیمانی برای مقابله با توطئه های 
آمریکا، تاسیس محور مقاومت را در دستور کار خود قرار داد و با توجه به اینکه 
نهضت های ضدرژیم صهیونیستی منطقه در لبنان، فلسطین و سایر مناطق به 
ایشان اعتماد و به صداقت وی ایمان داشتند، سردار سلیمانی خیلی زود توانست 
محور مقاومت را متشکل از نیروهای حزب الله که قبلًا هم وجود داشت و آزمایش 
خود را پس داده بود و نیروهای رزمنده فلسطینی مانند حماس و جهاد اسلامی و 

همچنین نیروهای داخلی سوریه، عراق، افغانستان و یمن تشکیل دهد.
نهاد متشکلی است که  واقع مهمترین  امروز محور مقاومت در  وی گفت: 
در مقابل آمریکا و رژیم صهیونیستی در منطقه ایستاده و زوال آمریکا و رژیم 

صهیونیستی را دنبال می کند.
 این دیپلمات پیشین کشورمان اظهار کرد: اگر امروز گفته می شود که آمریکا 
در مسیر افول است و کسی هم در این تردید ندارد یا اینکه پیش بینی می شود 
رژیم صهیونیستی در مسیر زوال حرکت می کند اینها به دلیل طراحی های سردار 

سلیمانی برای ایجاد محور مقاومت و حمایت از این محور است.
پاک آیین تصریح کرد: سردار سلیمانی هم به عنوان فرمانده با شجاعت، توکل 
بر خدا در کنار این محور قرار داشت و در نتیجه موفق شد با حضور این محور 
در منطقه نه  فقط داعش بلکه آمریکا و رژیم صهیونیستی را هم منزوی کند به 
طوری که امروز آمریکا جایگاهی در منطقه ندارد و کشوری تاثیرگذار در غرب آسیا 
نیست و همه اینها به  دلیل فداکاری های سردار سلیمانی و طراحی های علمی و 

عملیاتی او برای مقابله با آمریکا و رژیم صهیونیستی بود.
وی در پاسخ به این سوال که آیا می توان گفت ترور سردار سلیمانی پاسخ و 
واکنش استکبار به ختم غائله داعش در منطقه بوده است، گفت: آمریکا به 
دلیل نقشی که سردار سلیمانی در مهار و نابودی فتنه داعش داشت، ترور سردار 
سلیمانی را در دستور کار قرار داد و به شکلی ناجوانمردانه، غیرقانونی و مذبوحانه 
این سردار بزرگ و هم رزم عراقی او سردار شهید ابومهدی مهندس را به شهادت 

رساند.
هم  داعش  بقایای  از  بتواند  اینکه  برای   درعین حال  کرد:  اضافه  پاک آیین 
بهره برداری کند و بعد از شکست آنها در عراق و سوریه آنها را با کمک رژیم 
صهیونیستی به افغانستان منتقل کرد و ما امروز شاهد هستیم که داعش در 
دنبال  کشور  این  بی ثبات سازی  برای  را  آمریکا  سیاست های  هم  افغانستان 

می کند.
وی بیان کرد: امیدواریم که گروه های حاکم در افغانستان و همه گروه های 
مجاهد بتوانند در مقابل داعش بایستند و اجازه ندهند که آمریکا، افغانستان را 

هم تبدیل به سوریه دیگر کند و تروریسم را بر این کشور مسلط کند.
این کارشناس مسائل منطقه عنوان کرد: البته در این زمینه کشورهای منطقه 
خصوصا ایران، روسیه و چین و کشورهایی که سابقه مبارزه با تروریسم دارند 
باید هوشیار باشند و با طراحی ها و ارتباطات خودشان با هیات حاکمه فعلی 

افغانستان اجازه ندهند داعش در افغانستان اهداف آمریکا را تامین کند.

پاک آیین کارشناس مسائل منطقه: 

سردار سلیمانی طراحی و توطئه آمریکا در منطقه را خنثی کرد

گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  پیشین  نماینده  یک 
برای حل  برنامه ای  نه مجلس  و  نه دولت  در حال حاضر 
مشکلات معیشتی ندارد در صورتی که تنها چیزی که در 
حال حاضر باید در دستور کار نمایندگان و دولت قرار بگیرد، 

حل مشکلات معیشتی است. 
عزت الله یوسفیان ملا در گفت وگو با  ایلنا، درباره عملکرد 
از روی  با گذشت حدود 2  سال  مجلس شورای اسلامی 
کار آمدن نمایندگان در خصوص حل مشکلات معیشتی 
و اقتصادی گفت: مجلس شورای اسلامی دارای سیزده 
کمیسیون تخصصی است و بعضی از این کمیسیون ها با 
چندین وزارت خانه همکاری و ارتباط دارند، بنابراین اگر 
بخواهیم بگوییم همه این کمیسیون ها خوب کار نکردند 
درست نیست، اگر هم بگوییم همگی خوب کار کردند، باز 
هم درست نیست و باید بین عملکرد کمیسیون ها تفکیک 
قائل شویم. به طور مثال کمیسیون آموزش و تحقیقات تا 
امروز خوب کار کرده است، کمیسیون اصل نود و قضایی 
هم مصوبات خوبی داشتند که ممکن است به صحن نیامده 

باشد اما اقدامات خوبی بوده است.
شد:  یادآور  شورای  مجلس  پیشین  نماینده  این 
همه  بین  که   شعاری  آن  انتخاباتی  رقابت های  هنگام 
در  دادند،  را  با هم شعارش  و  بود  نماینده مشترک   2۹0
در  و  نوشتند  هم  تبلیغاتی شان  بنرهای شان  و  پوسترها 
سخنرانی های شان مطرح کردند، حل مشکلات معیشتی و 
اقتصادی  مردم بود. وی ادامه داد: در بخش حل مشکلات  
معیشتی و اقتصادی ما خروجی خوبی را از مجلس نداشتیم 
و حتی نمایندگانش موفق نشدند شرایطی را برای حل این 
مشکلات فراهم کنند. یک زمانی که نماینده می آمد درباره 
معیشت سخن می گفت، مشکلاتش را لمس و احساس 
می کرد اما در همین مجلس نتوانست شرایط را در همان 
حد شرایطی که در زمان انتخابات بود متوقف کند و نگذارد 

بدتر شود.
مشاهده  تاسف  کمال  با  امروز  کرد:  بیان  یوسفیان ملا 
می کنیم قیمت ها افزایش پیدا کرده است؛ قیمت خودرو، 
شده  چقدر  امروز  و  است  بوده  چقدر  خارجی  ارز  سکه، 
است. قیمت ارزاق عمومی و نان چقدر بوده است و امروز به 
کجا رسیده است؟ این یعنی اینکه حتی نمایندگان حاضر 
نشدند افزایش قیمت را متوقف کنند و نتوانستند بروند 

دنبال این که گره کار از کجاست؟
اولیه  نیاز  بازار  در  که  کالاهایی  همه  کرد:  تاکید  وی 
مردم است، مانند گوشت قرمز و سفید، برنج و تخم مرغ  
محصولاتی که قوت غالب  است و نیاز اولیه شان است، امروز 
حتی به یک مورد را نمی توانید اشاره کنید که این مجلس نه 
تنها افزایش قیمتش را متوقف کرده بلکه شرایط خریدش را 

برای مردم بهتر کرده باشد.
این نماینده مجلس دهم خاطرنشان کرد: هنگامی که 
منظور  می شود؛  مجلس  و  دولت  بین  تعامل  از  صحبت 
روبوسی  و  نگفتن  همدیگر  به  بیراه  و  بد  احوال پرسی، 
کردن آنها با هم نیست بلکه تعامل یعنی این که مجلس 

و دولت دوش به دوش هم و در کنار هم هدف مشترک را 
نشانه گذاری کنند و به سمتش بروند اما تاکنون این اتفاق 
بیان این که ما امروز هیچ کالایی را  با  نیفتاده است. وی 
نداریم که از زمان شروع مجلس قیمتش افزایش پیدا نکرده 
باشد، گفت: نمایندگان مجلس اطلاعات شان در آن حد 
نیست که بتوانند قیمت ها را کنترل کنند، تسلط شان را بر 

بازار نمی توان لمس و احساس کرد.
این فعال سیاسی گفت: گفته می شود این وظیفه دولت 
است که قیمت ها را درست کند درحالیکه اینطور نیست، 
و  یقینا دولت هم می خواهد مشکلات معیشتی  و  قطعا 
اقتصادی حل شود اما مجلس هم باید در این راه پشتیبانش 
باشد. وی ادامه داد: در حال حاضر بسیاری از کالاهای 
تولید  آن هایی که در بخش خصوصی  عمومی حال چه 
می شود  و چه آن هایی که دولت مستقیما تولید می کند، 
همگی دست دولت است. به عنوان مثال مرغ و تخم مرغ 
حمایت  بدون  می تواند  مرغدار  کدام  بگیرید،  نظر  در  را 
ماه   6 یا   ۵ بیاورد  یک روزه  جوجه  دولتی  دستگاه های 
پرورشش دهد تا یک مرغ 2 کیلویی را در بازار بفروشد، قطعا 
تا دولت حمایت نکند چنین اتفاقی نمی افتد، مجلس هم 
نتوانسته در این بخش قوانین و مقرراتی را تصویب کند تا اگر 

دولت روی ریل نیست، روی ریل قرار گیرد.
یوسفیان ملا با اشاره به این که  حل مشکلات معیشتی 
یک کار بسیار سنگین است و مجلس باید به این امر اهتمام 
ورزد، گفت: امروز صحبت از طرح صیانت از حقوق عامه در 
برابر حیوانات مطرح است؛ این طرح ها تصویبش هزینه بر 
نیست و زحمت آنچنانی ندارد. روزها می شود صدها مورد 
از این موارد تصویب کرد آن چیزی که زحمت دارد و مجلس 
باید در موردش تسلط عملی داشته باشد، حل  مسئله 
معیشت است، یعنی با این وضع موجود و بودجه ای که در 
کشور است، باید کاری کند که شرایط بهتر و سهل و آسان 

شود و یا حداقل نگذارد قیمت ها بالاتر برود!
وی یادآور شد: کدام روز را سراغ دارید که قیمت ها افزایش 
پیدا نکرده است؟ چند جلسه مجلس در یک سال و خورده 
ای که از عمرش می گذرد برای گرانی ها برگزار شده است؟ 
آیا به تعداد انگشتان یک دست با دولت جلسه گذاشت است 

که افزایش قیمت ها را چه کنیم؟
این نماینده مجلس شورای اسلامی ادامه داد: ارز ۴ هزار 
و 200 تومانی به مصوبه مجلس نیاز نداشت، تصمیم دولت 
بود که آن زمان به اسم ارز جهانگیری از آن نام برده می شد، 
امروز هم هنگامی که مصوبه دولت نیست دیگر نیازی به 
مصوبه مجلس ندارد، حال چرا مجلس در این زمینه شریک 
شد؟ برا اینکه اگر فردا مشکلی پیش آمد بگویند مجلس 

تصویب کرد.
به شعاری که خودشان هم می گفتند، عمل نکردند!

وی ادامه داد: مجلس همین ارز ۴ هزار و 200 تومانی را 
آورد یک و دو فوریتش را رد کرد به کمیسیون اقتصادی و 
بودجه ارجاع داده شد و سپس به صورت لایحه عادی در 
آمد، حال با توجه به اینکه لوایح عادی در مجلس ۷ الی ۸ 
سال  مانده است، تکلیف این ارز چه می شود؟ چه خوب 
بود حال که  ارز ۴ هزار و 200 تومانی را رد کردند، نمایندگان 
می گفتند تا ما در خصوص معیشت به نتایج مطلوب نرسیم، 
وارد بحث های دیگر نمی شویم و مجلس آنقدر جلساتش را 
ادامه می دهد تا در خصوص معیشت مردم به جایی برسد یا 
حداقل افزایش قیمت را متوقف کند اما این کار را نکردند و 

به شعاری که خودشان هم می گفتند، عمل نکردند!
یوسفیان ملا افزود: آن زمان که نمایندگان در شعار هایشان 
از حل مسئله معیشت می گفتند، تخم مرغ شانه ای 60 هزار 
تومان نبود؛ آن زمان شعار می دادند که با مسئله  معیشت 
بتوانند رای بیاوردند که آوردند، اما هر روز قیمت ها بالا رفت 

و اتفاقی نیفتاد.

وی ادامه داد: نمایندگان مجلس به وزیری رأی دادند که 
در جلسه رأی اعتماد درباره قیمت خودرو گفت که من وقتی 
به وزارت برسم قیمت خودرو را عادلانه می کنم، در صورتی 
که قیمت خودرو را افزایش دادند و هنگامی که مشاهده 
کردند اوضاع ناجور شده و روی همه چیز تاثیر می  گذارد، آن 

را کنار گذاشتند. 
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: 
در حال حاضر نه مجلس برای افزایش قیمت ها برنامه دارد و 
نه دولت، در صورتی که قوای مجریه و مقننه باید همین الان 
تصمیم بگیرند که وارد طرح ها و لوایح دیگر نشوند و دستور 

کارشان فقط معیشت مردم باشد.
مجلس تا وقتی مشکلات مردم را حل نکرده وارد 

دستور کار دیگری نشود
وی با بیان اینکه تا امروز جلسه ای بین دولت و مجلس 
نبوده است که خروجی اش حل مشکلات معیشتی باشد، 
گفت: شاید بگویند خیر اینطور نیست، جلسه سران قوا 
که گذاشته شده است، پس چیست؟ توجه داشته باشید 
برای تصمیم گیری درباره مواردی است که  جلسه سران 
مقام معظم رهبری اجازه داده است، شامل ارزاق عمومی 
که نمی شود آنجا مطرح شود، برنج، گوشت و مرغ که در این 
جلسه مطرح نمی شود این ها باید در صحن مجلس مطرح 

شود.
یوسفیان ملا تاکید کرد: نمایندگان باید مطرح کنند، آنقدر 
از دستور کار بررسی مشکلات معیشتی خارج نمی شویم 
تا خروجی پیدا کنیم، بعد از این جلسات هم در خصوص 
باید  نشد،  حاصل  خروجی  اگر  مردم  اساسی  کالاهای 
صادقانه اعلام کنند که نتوانستیم راهی پیدا کنیم و گیر 
قضیه در کجا است. جالب است ارز ۴ هزار و 200 تومانی 
نیم ساعته در صحن مطرح شد، موافق و مخالف ۱0 دقیقه 
صحبت کردند و پرونده اش بسته شد و فرستادند کمیسیون، 
دولت هم احساس کرد ارز ۴ هزار و 200 تومانی برایش 

مشکلاتی دارد و آن را مطرح نکردند.
وی یادآور شد: شعاری که آقایان و خانم ها هنگام انتخابات 
درباره اش  و  بود  مشترک  هم  نماینده  بین 2۹0  و  دادند 
صحبت کردند، بحث معیشت بود که در این بخش نه تنها 
توفیقی نداشتند بلکه ضرر هم داشتند و افزایش قیمت ها را 
نه تنها از زمان انتخابات نتوانستند متوقف کنند بلکه روز به 

روز هم شاهد افزایش قیمت ها هستیم.
که  است  این  کار  بهترین  کرد:  تاکید  یوسفیان ملا 
نمایندگان پافشاری کنند بر این که تا مشکلات معیشتی 
را حل نکرده اند وارد دستور کار دیگری نشوند، امروز  کدام 
است؟  مردم  معیشت  و  فقر  بررسی  از  مهم تر  کار  دستور 
مجلس قانونی را در این رابطه تصویب کند و همه هم مکلف 
به اجرای آن شوند، زیرا هنگامی که قانونی توسط مجلس 
تصویب شود، مانند همان قانون اقدام راهبردی همگی 
مکلف هستند که اجرایش کنند، بنابراین اگر نمایندگان 
بخواهند می توانند تفاوتی بین لوایح معیشتی و سایر لوایح 

بگذارند.

یوسفیان ملا  نماینده پیشین مجلس:  
دولت و مجلس برنامه ای برای حل مشکلات معیشتی ندارند
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روزی ها را مقدّر فرمود و آن گاه، آنها را زیاد و کم و به تنگی و 
فراخی عادلانه تقسیم کرد، تا هر که را بخواهد به وسعت روزی 

و یا تنگی آن بیازماید و از این طریق سپاسگزاری و شکیبایی 
توانگر و تهیدست را به آزمایش گذارد.
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نهج البلاغة : الخطبة 9١ .

دادستان عمومی و انقلاب قم خبرداد:

کاهش 70درصدی ورودی پرونده  های تصادفات به دستگاه قضایی 
این کاهش با استفاده از ظرفیت شورای حل اختلاف صورت گرفته است

حمله به ساختمان کنسولگری ایران در هامبورگ
رسانه ها در آلمان از حمله افراد ناشناس به ساختمان سرکنسولگری ایران در شهر هامبورگ خبر دادند. 
به گزارش ایسنا، به نقل از دویچه وله، ظاهرا افرادی با پرتاب " کوکتل مولوتوف" به ورودی ساختمان 
کنسولگری ایران خسارت وارد کرده اند. پلیس درباره احتمال انگیزه های این حمله تحقیق را آغاز کرد.
به نوشته روزنامه "بیلد" آلمان، سرنشین یک خودروی عبوری شامگاه جمعه ۱۹ نوامبر متوجه دودی 
شده که از درب ورودی ساختمان کنسولگری به هوا برخاسته و علاوه بر آن دو مرد را مشاهده کرده 
که باسرعت از آن مکان دور می شدند.مقام های محلی احتمال داده اند این آتش سوزی در اثر پرتاب " 
کوکتل مولوتوف" توسط مهاجم یا مهاجمان صورت گرفته باشد.در این حادثه به کسی آسیب نرسیده 
است، فقط ورودی ساختمان کنسولگری خسارت دیده است.بنا بر اعلام رسانه های آلمانی، مقام های 
امنیتی شهر بلافاصله تحقیق درباره این حمله را آغاز کرده اند و احتمال انگیزه های سیاسی را منتفی 

ندانسته اند.

الزامی شدن حضوردانش آموزان در مدارس از یکم آذر 
سرپرست وزارت آموزش و پرورش : دانش آموزان همه مقاطع تحصیلی از یکم آذر در کلاس های حضوری 
مدارس حاضر شوند.علی رضا کاظمی افزود: همه مدارس ما شرایط بازگشایی را دارند و دستورالعمل شیوه 
نامه های بهداشتی را نیز به همه مدارس ابلاغ کردیم. وی تأکید کرد: تعداد کلاس های حضوری مدارس 
در اختیار مدرسه است و حضور دانش آموزان در این کلاس ها الزامی است. کاظمی افزود: دانش آموزانی 
که علائم بیماری داشته و یا اعضای خانواده آنان بیمار هستند می توانند همچنان به صورت مجازی دروس 
خود را دنبال کنند.سرپرست وزارت آموزش و پرورش گفت: براساس نظر سنجی معتبری که کرده ایم ۷0 

درصد خانواده ها موافق تشکیل کلاس های حضوری هستند.

میرهاشم موسوی مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی شد
حجت الله عبدالملکی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در حکمی میرهاشم موسوی را به عنوان مدیرعامل 
سازمان تأمین اجتماعی کشور منصوب کرد. به گزارش سازمان تأمین اجتماعی، موسوی در سنوات گذشته 
بر حوزه رفاه و تأمین اجتماعی متمرکز بوده و سوابق پژوهشی و اجرایی مرتبط با این حوزه را در کارنامه دارد. 
موسوی همچنین رساله دکتری خود را در حوزه رفاه عمومی و تأمین اجتماعی و با عنوان »الگوی راهبردی 

رفاه عمومی جمهوری اسلامی ایران« در دانشگاه عالی دفاع ملی به انجام رسانده است.

کنایه یک شاعر به انتصاب های فامیلی در دولت
علیرضا قزوه شاعر نام آشنا در شعری کوتاه با کنایه به انتقاد از انتصاب های فامیلی در دولت پرداخت.
علیرضا قزوه، نویسنده و شاعری که برای کارهایش در حوزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس شهرت دارد با 
زبان شعر از انتصاب های فامیلی انتقاد کرد.او این شعر را در فضای مجازی )توییتر( منتشر کرده است. قزوه 
با کنایه در این شعر گفته است: »شد صورت خلق سرخ از سیلی تان**کو تجربه ؟ کو مدرک تحصیلی تان؟/ 

این دولت انقلاب اسلامی ماست** نه دولت انقلاب فامیلی تان!«

تعرض به دفتر یک نماینده مجلس
جمعه شب گذشته توسط افراد ناشناس تابلوی دفتر حجت الاسلام حسن نوروزی نماینده رباط کریم و 
بهارستان به آتش کشیده شد.در مورد علت حادثه و چگونگی آن هنوز اطلاعاتی در دست نیست اما وقوع 
این حادثه از طرف دفتر حجت الاسلام حسن نوروزی تایید شده است. اخیرا نوروزی گفته بود: »یکی از 
انٓهایی که به مردم شلیک کرد من بودم، چه کسی می خواهد ما را محاکمه کند«؛اما بعد این سخنان را 

تکذیب کرد.

توقیف یک فروند کشتی خارجی در آب های پارسیان
سرهنگ پاسدار حاجیان، فرمانده ناوتیپ ۴۱2 ذوالفقار شهرستان پارسیان: تفنگداران دریایی ناوتیپ 
پارسیان یک فروند کشتی خارجی حامل سوخت قاچاق را در آب های این شهرستان توقیف کردند.پس 
از بازرسی از این شناور بیش از ۱۵0 هزار لیتر گازوئیل قاچاق کشف شد و هر ۱۱ خدمه خارجی آن برای 

گذراندن مراحل قانونی به حوزه قضایی شهرستان پارسیان معرفی شدند.

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا تغییر کرد؟
بر اساس تصاویر منتشر شده از جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا، کمال حیدری بعنوان سخنگوی این 
ستاد منصوب شده است.دهم مهرماه ۱۴00 بود که بهرام عین اللهی وزیر بهداشت، کمال حیدری دانشیار 

دانشگاه علوم پزشکی اصفهان را به عنوان معاون بهداشت وزارت بهداشت، جایگزین علیرضا رئیسی کرد.

از رفع مشکل 150 نقطه بحرانی تا حفر 300 چاه جذبی جدید ؛

آمادگی شهرداری قم برای مقابله با 
آب گرفتگی ها در سطح معابر

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم از آمادگی برای رفع 
مشکل آب گرفتگی معابر شهری با آغاز فصل بارش ها  و زمستان آینده خبر داد.

سید محسن میرهادی با اشاره به اجرای عملیات زمستانی در مناطق هشت گانه 
 ۱۴00 سال  برای  زمستانی  عملیات  طرح  اجرای  در  داشت:  اظهار  قم  شهر 
هماهنگی لازم بین مناطق هشت گانه و سازمان های تابعه ازجمله آتش نشانی 
و پیشگیری و رفع تخلفات شهری برای مدیریت بارش ها وجود دارد که به همین 
منظور یک هزار و ۵00 نیروی خدمات شهری و2۷0 دستگاه از ماشین آلات مکانیزه 

به منظور اجرای عملیات زمستانی شرکت دارند.
شهر  در  سطحی  آب های  جمع آوری  نهضت   ۹۸ سال  از  اینکه  بیان  با  وی 
برنامه ریزی و اجرا شد، ابراز کرد: ۱60 نقطه از سطح مناطق هشتگانه شناسایی و 
نزدیک به ۱۵0 مورد تا به امروز مرتفع شده است و چند پروژه مهم در زمینه کانال 

آب های سطحی در دستور کار قرار گرفته است.
به گفته مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم، در منطقه 
بلوار جمهوری و جوادالائمه دو فاز اول لوله گذاری تا رودخانه در حال  اجرا است 
و ادامه کانال در فاز دوم تا میدان امام حسین )ع( ادامه دارد. وی با تأکید بر اینکه 
در منطقه سه توسعه کانال دفع آب های سطحی منتهی به کوچه 2۵ چمران و در 
منطقه شش لوله گذاری خیابان بعثت تکمیل شده است؛ یادآور شد: طرح جامع 

مطالعاتی جمع آوری آب های سطحی قم به مدت ۱۵ ماه اجرا گردیده است.
میرهادی دیگر اقدامات صورت گرفته را لایروبی انهار روباز و کانال ها به میزان 
۴۸00 مترمکعب با اعتبار ۱2 میلیارد ریال در سطح مناطق هشت گانه عنوان و 
اذعان کرد؛ بیش از ۵ هزار حلقه چاه در سطح مناطق خصوصاً در بافت فرسوده 
شهری شناسایی و پلاک گذاری، اجرای ۳00 حلقه چاه جذبی با اعتبار 2۴ میلیارد 
ریال و همچنین اضافه شدن ماشین آلات پشتیبانی ازجمله جرثقیل، تانکر مکنده با 

هزینه 2۴ میلیارد  ریال به ناوگان را از دیگر اقدامات برشمرد.
اقدامات پیشگیرانه مدیریت شهری برای مقابله با آب گرفتگی ها

آب گرفتگی های  بحران  با  مقابله  برای  شهرداری  پیشگیرانه  اقدامات  به  وی 
شهری اشاره و افزود: لایروبی مداوم ۹ رسوب گیر و 26 سپتیک، بازدید دوره ای و 
شناسنامه دار کردن چاه های جذبی در سطح شهر به تعداد ۵هزار و26۱ حلقه، 
کنترل و به روزرسانی امکانات و تجهیزات شامل ۹ پمپ آتی سر، ۳2 دستگاه پمپ 
روبین، ۷۸ دستگاه پمپ کف کش، ۱0 دستگاه لجن کش و هم چنین لایروبی انهار 
روبسته از دیگر اقدامات برای پیشگیری از آب گرفتگی معابر در نظر گرفته شده است.
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم ادامه داد: برگزاری 
مانور، استخراج شرح وظایف، تهیه و ابلاغ دستورالعمل های لازم، آموزش پرسنل 
و  تجهیزات  امکانات،  از  بازدید  و  چک لیست  تهیه  حضور،  لوحه  تهیه  درگیر، 
به روزرسانی آن ها، بازدید مستمر از نقاط حساس در بارندگی ها و آنالیز آب گرفتگی بر 
اساس تماس های شهروندان با سامانه ۱۳۷ هم از مهم ترین برنامه های ما برای مقابله 

با هرگونه بارش و آب گرفتگی شهری است.

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم:

 فرهنگسرای مجازی قم 
به زودی راه اندازی می شود

راه اندازی  از  قم  شهرداری  ورزشی  و  هنری  فرهنگی،  سازمان  مدیرعامل 
فرهنگسرای مجازی خبر داد و گفت: این فرهنگسرا به زودی افتتاح و به ارائه خدمات 

فرهنگی می پردازد.
ابوالقاسم مقیمی با بیان اینکه یکی از نیازهای اساسی شهر قم ارائه خدمات 
فرهنگی در بستر فضای مجازی است، اظهار داشت: ارائه برنامه های فرهنگی در 
بستر فضای مجازی به عنوان یکی از کمبودهای جدی و حلقه های مفقوده شهر، 
یک ضرورت است. وی خاطرنشان کرد: با تمهید صورت گرفته، نیازمندی هایی 
که امکان ارائه خدمات در بستر فضای مجازی در شهر را داشته احصا و مجموعه 
مشکلاتی که در سراهای محل و فرهنگسراها بود نیز برطرف و فرآیند انجام امور 
نیز اتوماسیونی شد. مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم با 
تأکید بر اینکه در این راستا مجموعه فرهنگسرای مجازی شهر قم با عنوان سرای 
شهر به زودی راه اندازی می شود گفت: بدین وسیله در آن فضای حقیقی سرای محل 
به صورت اتوماسیونی دنبال می شود تا شهروندان بتوانند در دوره ها و کلاس های 
مجموعه سراهای محل از منزل ثبت نام کنند. وی یادآور شد: در این فرهنگسرا نیز 
دسترسی فعالان فرهنگی و شهروندان به محصولات فرهنگ شهروندی، فیلم ها، 
کلیپ های مختلف و آشنایی با تورها و فضای عمومی شهر نیز پیش بینی شده است.
مقیمی با اشاره به اینکه امکان ارائه خدمات به تورهای مجازی اماکن مختلف شهر 
قم در این فرهنگسرای مجازی وجود دارد ابراز کرد: همچنین تمام گروه های فعال 

فرهنگی می توانند از خدمات آن استفاده کنند.

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم تاکید کرد:

 لزوم توجه به گسترش سرانه های 
فرهنگی در پردیسان

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم گفت: در منطقه پردیسان باوجود بیش 
از 200 هزار نفر جمعیت ایجاد و گسترش سرانه های فرهنگی ازجمله کتابخانه های 

عمومی مستلزم اهتمام ویژه مسئولین است.
نرجس نیازمند در مراسم بزرگداشت روز »کتاب، کتاب خوانی و کتابدار« استان قم 
که با حضور کتابداران، برگزیدگان هفته کتاب و جمعی از مسئولان فرهنگی استان 
در تالار غدیر اداره کل کتابخانه های عمومی برگزار شد، افزود: با توجه به طرح های 
افزایش  ضرورت  بگیرد؛  انجام  قم  منطقه  این  در  است  قرار  که  مسکن  جهش 
سرانه های فرهنگی به ویژه کتابخانه های عمومی را بیشتر کرده تا شهروندان این شهر 

مجبور نباشند برای استفاده از کتابخانه های عمومی به هسته مرکزی شهر بروند.
عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان کرد: با توجه به شرایط و 
ویژگی های پردیسان امیدواریم به زودی در این منطقه از شهر نیز شاهد بهره برداری 

از کتابخانه های عمومی باشیم.
عضو شورای اسلامی شهر قم بیان داشت: ضرورت اصلاح و تعدیل برخی قوانین 
نهاد کتابخانه های عمومی کشور برای گسترش کتابخانه های محلی ضروری است.

نیازمند با تأکید دوباره بر ضرورت احداث کتابخانه عمومی در سطح شهر خصوصاً 
محلات کم برخوردار گفت: در کاربری های تعریف شده شهری مکان های مشخصی 
برای احداث سرانه های فرهنگی همچون کتابخانه های عمومی پیش بینی شده 
اما متولی ساخت برای آن ها وجود ندارد و انتظار می رود نهادهای ذی ربط به ویژه 

مجموعه مدیریت استان در خصوص این موضوع فعال تر عمل نمایند.
 

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر :

 گردشگری موتور پیشران رشد
 هر شهرو کشوراست

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه 
گردشگری و صنعت آن موتور پیشران رشد هر شهر و کشور است، بر بهره گیری از 

ظرفیت اصناف، حوزه و دانشگاه برای رونق گردشگری در قم تأکید کرد.
مصطفی ملایی با اشاره به اهمیت رونق گردشگری و تأثیرگذاری این صنعت در 
توسعه شهرها اظهار داشت: گردشگری می تواند نقش آفرینی مؤثری در بهره گیری 
از ظرفیت های شهری و بهره گیری از ظرفیت های بالفعل و بالقوه آن داشته و برای 
شهر ارزش آفرینی کند. وی با بیان اینکه در مدیریت شهری باید بین مجموعه های 
دانشگاه ها،  ازجمله  مجموعه هایی  و  قم  شهر  داخل  خصوصی  بخش  مختلف 
اتحادیه ها و اصناف ارتباطات توسعه و گردشگری را فعال کنیم گفت: همچنین 
می توان از ظرفیت مراکز حوزوی ازجمله جامعه المصطفی بهره گرفته و ظرفیت آنان 
را پای کار بیاوریم. رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم 
خاطرنشان کرد: در موضوع گردشگری باید گفتمان سازی و جریان سازی نسبت 
به اهمیت و ضرورت گردشگری را داشته باشیم و در این راستا برنامه های ترویجی، 
تکریمی و تبلیغی را دنبال کنیم؛ همچنین تهیه بسته های فرهنگی و خبری نیز در 

این زمینه ضرورت دارد.

رئیس پلیس فتا استان قم هشدارداد :

شهروندان مراقب طراحان اپلیکیشن های جعلی باشند 
رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان قم گفت: در کنار گسترش روزافزون بازار تلفن همراه و فناوری های 
مرتبط با آن، استفاده از اپلیکیشن ها یا نرم افزارهای موبایلی این روزها زیاد شده و این در حالی است که برخی 

افراد سودجو با ساخت بعضی نرم افزارهای جعلی از این فرصت به دست آمده، سوءاستفاده می کنند 
سرهنگ علی موالی اظهار داشت: امروزه دریافت رمز دوم یکبار مصرف "پویا" برای انجام کارهای بانکی 
از طریق اینترنت، الزامی شده است، اما یکی از مواردی که باید همشهریان عزیز توجه کنند، استفاده از 

اپلیکیشن هایی است که برای این کار در نظر گرفته شده است.
وی بیان کرد: در کنار گسترش روزافزون بازار تلفن همراه و فناوری های مرتبط با آن، استفاده از اپلیکیشن ها 
یا نرم افزارهای موبایلی این روزها زیاد شده و این در حالی است که برخی افراد سودجو با ساخت بعضی 

نرم افزارهای جعلی از این فرصت به دست آمده، سوءاستفاده می کنند.
سرهنگ موالی افزود: این افراد سودجو، با توجه به اجرای طرح دریافت رمز دوم یکبار مصرف پویا اقدام 
به تبلیغ و ارائه خدمات به شهروندان با طراحی اپلیکیشن های جعلی سعی دارند اعتماد کاربران را در فضای 

مجازی جلب کنند.
رئیس پلیس فتا استان ادامه داد: با دانلود و نصب این اپلیکیشن ها سرقت اطلاعات ذخیره شده روی گوشی 
همراه یا سیستم ها صورت می گیرد، اطلاعاتی مثل عکس ذخیره شده روی سیستم یا اطلاعات بانکی به 

راحتی از سوی مجرمان سایبری به سرقت می رود.
سرهنگ موالی خاطرنشان کرد: لازم است برای فعال سازی رمز یک بارمصرف، حتماً با مراجعه  به سایت 
بانک مربوطه، راهنمای فعال کردن رمز یک بارمصرف را دریافت کرده و درصورت اقدام برای دریافت اپلیکیشن 

رمز پویا، حتما به فروشگاه های آنلاین معتبر یا شعب بانکی مراجعه کنند. 
 

معاون اجرایی مرکز بهداشت استان قم خبر داد؛

تعطیلی ۵ مرکز واکسیناسیون کرونا در شهر قم
معاون اجرایی مرکز بهداشت استان قم با اشاره به اضافه شدن مراکز خدمات جامع سلامت به طرح 

واکسیناسیون کرونا، از تعطیلی ۵ مرکز واکسیناسیون کرونا در شهر قم خبر داد.
محمد عزیزی فر با اشاره به اضافه شدن مراکز خدمات جامع سلامت به طرح واکسیناسیون گفت: روز پنج 

شنبه هفته گذشته مرکز شماره ۸ واقع در خیابان مدرس، دبیرستان محمدی کاشانی تعطیل شد.
وی تصریح کرد: با توجه به ادغام مراکز واکسیناسیون کرونا در فعالیت های مراکز و پایگاه های سلامت از 
یکم آذرماه امسال مراکز واکسیناسیون )شماره ۳( واقع در امام زاده سید معصوم، )شماره 6( واقع در پردیسان 
دبیرستان نامجو، مرکز واکسیناسیون )شماره ۱۱( واقع در انتهای نو قطار سالن ورزشی برجعلی زاده و پایگاه 

خودرویی واقع در بلوار شهید سلیمانی، پارکینگ مصلی نیز به کار خود پایان می دهند.
معاون اجرایی مرکز بهداشت استان قم افزود: تمامی واجدین شرایط می توانند جهت تزریق واکسن کرونا به 

مراکز خدمات جامع سلامت و یا پایگاه های سلامت محل سکونت خود مراجعه کنند.
عزیزی فر همچنین در انتها گفت: علاوه بر مراکز خدمات جامع سلامت و پایگاه های سلامت، در حال 
حاضر چهار مرکز تجمیعی واقع در مصلی، نمایشگاه دائمی، مرکز امام موسی بن جعفر )س(، میدان روح اله و 

نیز پایگاه حرم و جمکران فعال و در خدمت همشهریان گرامی می باشند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

 وضعیت ۵0 بیمار کرونایی درقم وخیم است 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در این استان گفت: در حال حاضر ۱۷۷ 
بیمار کرونایی در مراکز درمانی قم تحت معالجه و درمان قرار دارند که ۵0 تَن از آنها به دلیل وخامت وضعیت 

جسمی در بخش مراقبت های ویژه نگهداری می شوند. 
به گزارش عصر شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمد رضا قدیر در گفت وگویی با اشاره به 
پذیرش ۴۷ تَن مشکوک و یا با علائم قطعی ابتلا به کرونا توسط اورژانس مراکز درمانی قم طی شبانه روز منتهی 

به بیست ونهم آبان ماه اظهار داشت: ۳۸ تَن از این افراد بستری شدند.
وی ترخیص 2۵ تَن که طی روزهای گذشته بستری شده بودند را مورد توجه قرار داد و افزود: هیچ مورد فوتی 

کرونایی در این روز نداشتیم.
قدیر افزود: از 2۱۹ مورد آزمایش کرونای انجام شده نتیجه ۳۱ مورد مثبت شد.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم همچنین بیان کرد: از ابتدای اجرای طرح واکسیناسیون همگانی کرونا در 
قم یک میلیون و 2۸۱ هزار و ۴0۳ دُز واکسن به جامعه هدف تزریق شده است.

طرح:محمدعلی رجبی

گرانی کرایه های تاکسی بر فراز چهار فصل!

معاون فرهنگی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی بر لزوم تسریع در حل مشکلات 
شهرک صنعتی چاپ و نشر در واگذاری زمین و حل مشکل سند به متقاضیان 

تاکید کرد.
یاسر احمدوند روز شنبه در حاشیه بازدید از شهرک چاپ و نشر استان قم در 
گفت و گو با خبرنگاران گفت: نفس کار ایجاد شهرکی برای چاپ و نشر در قم 
اتفاق بزرگی بوده و اقتصاد جایی شکوفا می شود که به مزیت مناطق توجه شود؛ 
ارزش افزوده قم در حوزه چاپ و تولید محصولات فرهنگی بوده و ایجاد این شهرک 
صنعتی هم به همین دلیل بوده است. وی افزود: پیشرفت های شهرک چاپ و 
نشر برای ما امیدوار کننده بوده و مسائل این شهرک باید با تعامل و همکاری مرتفع 
شود و برای حل شدن این مسائل باید چند نفر ماموریت داشته باشند. احمدوند 
تصریح کرد: کسانی که در نوبت دریافت زمین هستند باید تعیین تکلیف شوند و به 
آن ها زمین واگذار شود؛ اگر بنده متوجه شوم که واگذاری ها صورت نگرفته است، 
مجوز تخریب سوله کسانی که غیرقانونی به شهرک آمده اند را خواهیم گرفت؛ پس 

یا مشکل حل می شود و یا ما حل می کنیم.
زیرساخت های شهرک چاپ و نشرقم باید تکمیل شود 

معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی خاطرنشان کرد: اگر به این 
نتیجه رسیدیم که زمین واگذار نمی شود، ما شهرک را از این منطقه به جای دیگر 
منتقل می کنیم و خسارت را از شرکت شهرک های صنعتی دریافت خواهیم کرد.
وی مطرح کرد: این شهرک می تواند قطب بسته بندی محصولات فرهنگی در 
کشور شود و وقتی این ظرفیت وجود دارد، نباید کار در واگذاری زمین و خرید 

تجهیزات متوقف شود و هیچ کوتاهی در این راستا پذیرفته نیست. 
احمدوند تصریح کرد: زیرساخت های شهرک چاپ و نشر باید تکمیل شود و 

اگر قرار باشد کار در شهرک پیش برود، لازم است زیرساخت ها شکل بگیرد.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

قم قطب چاپ و نشر ایران است
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم نیز در حاشیه  این بازدید گفت :قم 
در بخش نشر کشور سهم بالایی دارد و به تعبیر برخی ها، بیروت چاپ و نشر در 

ایران، قم است. 
سید موسی حسینی افزود: شهرکی که تحت عنوان چاپ و نشر شکل گرفته، 
فعالیت دارند،  ما که در زمینه چاپ  از همکاران  را دارد؛ بسیاری  مشکلاتی 
استقبال مطلوبی از این صنعت ندارند و راه اندازی شهرک چاپ و نشر می 
تواند کار را تسهیل کند. وی گفت: جذب سرمایه گذاری های خارجی برای 
این شهرک یکی از اهداف بلندمدت ما بوده و ما باید بتوانیم قطب بودن نشر را 
برای قم حفظ کنیم. حسینی کاشانی خاطرنشان کرد: بحمدالله سرعت کار در 
شهرک چاپ و نشر بیشتر شده و لازم است شرکت شهرک های صنعتی عنایت 

ویژه ای به شهرک چاپ و نشر داشته باشند.
وی تصریح کرد: واگذاری های شهرک چاپ و نشر نباید به بحث سند مالکیت 
گره بخورد. در بخشی از این جلسه رئیس اتاق اصناف قم مطرح کرد: برخی از 
سرمایه گذاران ما به دلیل کرونا نتوانستند کار ساخت و ساز را انجام دهند و طبق 
قانون شرکت شهرک های صنعتی ما محدودیت زمانی داریم که امیدواریم امروز 

این زمان تا ابتدای سال آینده تمدید شود تا کارها تکمیل شود.
بیش از 100 نفر در حال حاضر متقاضی دریافت زمین هستند 

رئیس اتحادیه چاپخانه دارها در قم نیز در این جلسه تصریح کرد: ما در حال 
حاضر مشکل اساسی در مجموعه شهرک چاپ و نشر داریم و نخستین آن عدم 
واگذاری است، در صورتی که بیش از ۱00 نفر در حال حاضر متقاضی دریافت 
زمین برای تولید و سرمایه گذاری هستند. وی افزود: برخی از سرمایه گذاران 
ما از شیوخ عرب بودند که حاضر بودند سرمایه گذاری کلانی انجام دهند، اما 
به دلیل عدم واگذاری زمین این فرصت از دست رفت. محمودیان تاکید کرد: 
صنعت چاپ در قم یکی از پنج برند کشور بوده و عدم وجود زیرساخت سرمایه 
گذاری در استان پذیرفته شده نیست. رئیس اتحادیه چاپخانه دارها در قم یادآور 
شد: وقتی حرف از حمایت می آید، همه ذهن ها به سمت حمایت های مالی می 
رود؛ اما ما به دنبال این هستیم که دولت از سرمایه های سرمایه گذاران حمایت 
کند تا آن ها با خیال راحت به کار بپردازند. وی اضافه کرد: وقتی سرمایه گذاران 
ما می خواهند تجهیزاتی وارد کنند، باید دولت در بخش های ارزی و گمرک و 

موارد موردنیاز از سرمایه گذاران حمایت کند و این جدا از حمایت مالی است.
پاشنه آشیل این شهرک گرفتن اسناد مالکیت است 

معاون برنامه ریزی شرکت شهرک های صنعتی استان قم نیز در این جلسه ابراز 
کرد: به دلایل مختلف شهرک چاپ و نشر قم توفیقات لازم را کسب نکرد؛ اما در 

حال حاضر این آمادگی از سوی دولت و سرمایه گذاران وجود دارد.
وی بیان کرد: بخشی از این شهرک به صنایع دیگر که موردنیاز استان بود 
واگذار شده است و عدم واگذاری در شهرک به دلیل این است که این مجموعه 
زیر نظر اداره کل راه و شهرسازی بوده و به دلیل تغییراتی در واگذاری ها، کار به 
دلیل فرآیندهای قانونی زمان بر شد. ابراهیمی ادامه داد: مسائل مربوط به سند 
مالکیت از مشکلات مهم شهرک بوده و تا زمانی که این سند به ما داده نشود، 
واگذاری ها با مشکل مواجه می شود و پاشنه آشیل این شهرک گرفتن اسناد 

مالکیت است؛ اگر این مشکل حل شود ما واگذاری ها را انجام خواهیم داد.

معاون فرهنگی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تاکید کرد:

لزوم تسریع در حل مشکلات شهرک صنعتی چاپ و نشر قم 
نباید کار واگذاری زمین و خرید تجهیزات متوقف شود 

مدیرکل کمیته امداداستان قم گفت: بافت قدیمی 
کانون های  ایجاد  با  و  کند  تغییر  باید  استان  اشتغال 
می توان  برخوردار  کم  محله های  در  اشتغال زایی 
مشکل های بسیاری از خانواده های نیازمند را حل کرد. 

محسن مسعودیان راد در گفت و گویی با اشاره به اینکه 
و مشکل های  برخوردار حاشیه شهرها  مناطق کم  در 
موجود فرصت های ویژه ای نیز وجود دارد اظهار داشت: 
گوهرهایی در این مناطق و خانواده های محروم وجود 
دارند که اگر این استعدادها به خوبی شناسایی و شکوفا 

شوند می توان اقدام های موثر و بزرگی انجام داد.
وی تفکر و راهبرد غلط و ناکارآمد مکتب های غربی در 
مدیریت فقر و فقرزدایی را مورد اشاره قرار داد و تصریح 
کرد: فقرزدایی و رفع اختلاف طبقاتی فقط با تزریق پول 
امکان پذیر نخواهد بود بلکه باید به راهبرد مترقی اسلام و 

قرآن کریم و آموزه های دینی متوسل شد.

اقدام های  عنوان  به  را  محور  محله  حرکت های  وی 
نقطه زَن در حوزه فقر توصیف و بیان کرد: باید اقدام های 
فقرزدایی در این مسیر برای مردم هر محله کاملا ملموس 

و مشخص باشد.
مسعودیان راد بیان کرد: لازم است مدیران بالادستی 
در این عرصه ورود کنند تا برخی موسسه های خیریه در 
حوزه فقرزدایی اقدام های خنثی کننده و تقابلی نداشته 

باشند.
وی همچنین گفت: کمک ها و حمایت های مشترک 
سازمان های حمایتی و گروه های جهادی باید موجب 
قیام، قوام، تحرک و پویایی افراد جامعه باشد نه اینکه 

موجب رکود آنها شود.
فکر  باید جهانی  این حرکت ها  در  اینکه  بیان  با  وی 
نموده و محله ای عمل کنیم گفت: فلسفه وجودی مراکز 
نیکوکاری این نهاد هم همین سیاست و خط مشی است.

مدیرکل کمیته امداد قم مراکز نیکوکاری استان را حلقه 
واسط این نهاد با فعالان اجتماعی و گروه های جهادی 
دانست و افزود: مراکز نیکوکاری در محله ها را به طور حتم 

تقویت خواهیم کرد.
وی تقویت مراکز مشاوره تحصیلی، خانواده، حقوقی، 
ضروری  فقر  بردن  بین  از  برای  را  کارآفرینی  و  اشتغال 
فرهنگی  اقدام های  با  باید  نخست  گفت:  و  برشمرد 
گسترده در خانواده ها فقر نوین و پیچیده امروز را ریشه 

کن کرد.
مدیرکل کمیته امداد قم با تاکید بر اینکه بافت قدیمی 
ایجاد  با  شد:  یادآور  کند  تغییر  باید  استان  اشتغال 
کانون های اشتغال زایی در محله های کم برخوردار قم 
می توان صنایع تبدیلی و تکمیلی را به این مناطق آورد و 
مشکل های بسیاری از خانواده های نیازمند را نیز مرتفع 

نمود.

مدیرکل کمیته امداد استان قم: 

کانون های اشتغالزایی در محله های کم برخوردار قم تشکیل شود

دادستان عمومی و انقلاب قم با اشاره به کاهش حدود ۷0 درصدی ورودی 
از ظرفیت شورای حل  استفاده  با  به دستگاه قضایی  پرونده های تصادفات 
اختلاف در رسیدگی به این پرونده ها گفت: تسریع در رسیدگی و پرداخت دیه 
مصدومین، تکریم ارباب رجوع و استفاده از ظرفیت مصالحه شورای حل اختلاف 

بخشی از مزایای این طرح است. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن غریب از اجرای طرح پیشنهادی و ابتکاری 
استان در خصوص رسیدگی به پرونده های تصادفات رانندگی در شورای حل 
اختلاف خبر داد و اظهار کرد: این طرح از سوی دادستانی کل کشور برای اجرا 

به دادستان های عمومی و انقلاب مراکز استان ها ابلاغ شده است.
وی  هدف از این طرح را قضازدایی، کاهش پرونده های دادگستری، سرعت 
بخشیدن به کار و جلوگیری از اطاله دادرسی عنوان و بیان کرد: در این طرح 
بخش زیادی از پرونده های تصادفات بدون تشریفات قضایی به شورای حل 
مراحل  نمودن  سپری  بدون  و  می شود  ارجاع  تصادفات  تخصصی  اختلاف 
قضایی چهارگانه تحقیق، صدور رأی، تجدیدنظر و اجرای احکام کیفری، برای 
اخذ نظریه کارشناسی و نظریه پزشکی قانونی، تعیین دیه، پرداخت بیمه و اخذ 

رضایت به جهت جنبه خصوصی در شورای حل اختلاف اقدامات لازم صورت 
می گیرد.

دادستان عمومی و انقلاب قم با اشاره به کاهش حدود ۷0 درصدی ورودی 
پرونده تصادفات به دستگاه قضایی با استفاده از ظرفیت شورای حل اختلاف 
در رسیدگی به پرونده های تصادفات گفت: تسریع در رسیدگی و پرداخت دیه 
مصدومین؛ تکریم ارباب رجوع و توسعه حمایت از زیان دیدگان حوادث رانندگی، 
کاهش میزان مراجعات مردمی به دستگاه قضا، کاهش ورودی پرونده های 
دادسرا، استفاده بهینه از نیروهای اداری و قضایی دادسرا و استفاده از ظرفیت 
آزاد شده در رسیدگی به پرونده های مهم، ورود شرکت های بیمه از بدو وقوع 
تصادف در روند رسیدگی به پرونده، استفاده از ظرفیت مصالحه شورای حل 

اختلاف را از مزایای اجرای این طرح است.
غریب برگزاری جلسات با شرکت  های بیمه و کارشناسان راهنمایی و رانندگی، 
اختصاص پنج شعبه شورای حل اختلاف برای رسیدگی به دعاوی تصادفات و 
برگزاری جلسات آموزشی برای کارکنان شورای حل اختلاف را از اقدامات استان 

برای اجرای این طرح عنوان کرد.


